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Αθήνα, σήµερα στις 18 Νοεµβρίου 2009, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ .

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 19 Νοεµβρίου 2009.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής):

1. Η µε αριθµό 79/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την υλοποίηση κατασκευής της
Ιονίας Οδού κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 87/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Ιωαννίδη προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τις µεγάλες καθυστερή-
σεις στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 82/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανασίου Παφίλη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για την ανάκληση των Ελληνικών Ενόπλων ∆υνάµεων από το Αφ-
γανιστάν και τις άλλες χώρες κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 80/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την κατάσταση
των οικηµάτων που αφορούν τον ήρωα Παύλο Μελά κλπ.

5. Η µε αριθµό 85/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου – Πασχαλίδου προς τους Υπουργούς Προστασίας
του Πολίτη και Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε την εργασιακή αποκατάσταση των
5.500 συµβασιούχων πυροσβεστών κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130, πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής):

1. Η µε αριθµό 75/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίας Με-
ρεντίτη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
σχετικά µε την επαναφορά των απ’ ευθείας δροµολογίων του
ΟΣΕ από τη ∆υτική Θεσσαλία προς Αθήνα κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 73/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την
αναθεώρηση της µελέτης για την Ολύµπια Οδό κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 83/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανα-
σόπουλου προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε το κλείσιµο
της Εφηµερίδας «Ηµέρα» στην Πάτρα και την απόλυση όλων των
εργαζοµένων κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 81/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθα-
κόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την έναρξη διδασκαλίας του βιβλίου
της Ιστορίας µετά τη διόρθωσή του κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 86/16-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσού-
καλη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για τη δηµιουργία δοµών υποστήρι-
ξης των µεταναστών στην Αχαϊα κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω
ότι σήµερα θα ηχήσει σειρήνα συναγερµού στο Μέγαρο της Βου-
λής και σε όλη την επικράτεια στο πλαίσιο της άσκησης ΤΑΑΣ
«Αλέξανδρος 2009» διάρκειας ενός λεπτού µεταξύ δεκάτης πρω-
ινής και δωδεκάτης µεσηµβρινής. Κάνω αυτή την ανακοίνωση για
να µην ανησυχήσουµε.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: α. Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού
έτους 2007. β. Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµι-
κού έτους 2007.

Η συζήτηση του Απολογισµού και του Ισολογισµού του Κρά-
τους γίνεται σε δύο συνεδριάσεις όπως ορίζει ο Κανονισµός της
Βουλής στο άρθρο 123 παράγραφος 8 µε ανάλογη εφαρµογή
του άρθρου 107, δηλαδή µε οργανωµένη συζήτηση.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 107 που εφαρµόζεται αναλό-
γως, η ∆ιάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίασή της στις 12 Νο-
εµβρίου 2009 αποφάσισε κάθε µία από τις δύο προβλεπόµενες
από τον Κανονισµό συνεδριάσεις να έχει διάρκεια τεσσάρων
ωρών. Ο χρόνος αυτός κατανέµεται στις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες ανάλογα µε τη δύναµή τους. Στο Προεδρείο έχουν κατατε-
θεί κατάλογοι οµιλητών από τα κόµµατα µε καθορισµό της
σειράς των οµιλητών και τη διάρκεια των οµιλιών τους και για τις
δύο συνεδριάσεις. Στη συνέχεια θα καταρτιστεί από την υπηρε-
σία ενιαίος κατάλογος µε πρόταξη των εισηγητών και των ειδικών
αγορητών και µε εναλλαγή των οµιλητών. ∆ικαίωµα δευτερολο-
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γίας στη διαδικασία αυτή έχουν µόνο οι εισηγητές µετά την ολο-
κλήρωση της οµιλίας του τελευταίου οµιλητή.

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 107, δεν υπολογίζεται στο συ-
νολικό χρόνο που έχει διατεθεί σε κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα
η διάρκεια οµιλίας των Υπουργών, των Προέδρων των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων και των αναπληρωτών τους και ορίζεται
στο ένα δεύτερο του χρόνου του άρθρου 97 του Κανονισµού της
Βουλής.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας Αφροδίτη Παπα-
θανάση.

Κυρία συνάδελφε, επειδή είναι η πρώτη σας οµιλία σ’ αυτή τη
Βουλή, σας ευχόµαστε να είστε καλορίζικη.

ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να µιλή-

σουµε για την έκθεση επί του Ισολογισµού και του Απολογισµού
του Κράτους για το οικονοµικό έτος 2007. Η συζήτηση αυτή γί-
νεται µε χρονική υστέρηση από τη συγκεκριµένη χρονική πε-
ρίοδο, τη χρήση του 2007, και γίνεται κάτω από τα ακόλουθα
δεδοµένα:

Πρώτον, ο ελληνικός λαός πρόσφατα αποδοκίµασε αυτές τις
οικονοµικές, κοινωνικές και πολιτικές επιλογές της κυβέρνησης
της Νέας ∆ηµοκρατίας για τις οποίες εµείς καλούµαστε να µιλή-
σουµε σήµερα.

Αυτές οι οικονοµικές, κοινωνικές και πολιτικές επιλογές της
κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας οδήγησαν και στη δηµοσιο-
νοµική ασφυξία που σήµερα βιώνουµε. Οδήγησαν σε αναδιανοµή
σε βάρος των χαµηλών στρωµάτων, οδήγησαν στην εγκατάλειψη
της Περιφέρειας. Λειτούργησαν σε βάρος της δηµόσιας παιδείας
και υγείας, όταν οι ιδιωτικές επενδύσεις στους τοµείς αυτούς
πολλαπλασιάζονταν γεωµετρικά.

∆εύτερον, η ελληνική οικονοµία είναι σε ύφεση για πρώτη
φορά µετά από δεκαέξι χρόνια, µε πραγµατική µεγάλη ανεργία,
µε την ιστορικά µεγαλύτερη µείωση των επενδύσεων και µε τε-
ράστιο έλλειµµα ανταγωνιστικότητας.

Τρίτον, η διεθνής κρίση βρήκε τη χώρα µας ήδη σε κρίση,
κρίση τόσο οικονοµική και κοινωνική όσο και κρίση θεσµών και
αξιών. Αναξιοπιστία παντού µε το πλέον κλασικό παράδειγµα
αυτό των στατιστικών και δηµοσιονοµικών στοιχείων που επιµε-
λήθηκαν οι Υπουργοί της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε το έλλειµµα, για
παράδειγµα, να αναθεωρείται συστηµατικά από την αρχή του
έτους και µόνο µερικές εβδοµάδες πριν από τις εκλογές η προη-
γούµενη κυβέρνηση να δηλώνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι το
έλλειµµα θα είναι στο 6%, για να καταλήξουµε στο διπλάσιο και
πάνω, στο 12,7%.

Επίσης, έχει ιδιαίτερη σηµασία να µιλήσουµε για το πώς αντι-
λαµβάνονται σήµερα, σε ενεστώτα χρόνο, οι συνάδελφοι από τη
Νέα ∆ηµοκρατία τα αποτελέσµατα των επιλογών τους.

Οφείλουµε να θέσουµε ερωτήµατα. Θεωρείτε ότι δεν υπάρχει
καµµία ευθύνη για την κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας;
Είναι δυνατόν η χώρα να έχει οδηγηθεί δύο φορές σε επιτήρηση,
να καταρρέει κάθε έννοια αξιοπιστίας και να θεωρείτε ότι όλα κύ-
λησαν σωστά, δίκαια για τη χώρα και τους πολίτες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχαµε ψηφίσει τον προϋ-
πολογισµό του 2007. Σήµερα επιχειρηµατολογούµε πολιτικά και
αναδεικνύουµε τις συνέπειες του προϋπολογισµού αυτού, αλλά
και του τρόπου άσκησης της δηµοσιονοµικής πολιτικής από την
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Μόνο για λόγους, όµως, που έχουν να κάνουν µε την τάξη και
τη συνέχεια, οφείλουµε να κυρώσουµε την Έκθεση για τον Απο-
λογισµό και Γενικό Ισολογισµό του Κράτους για το οικονοµικό
έτος 2007.

Για εµάς αποτελεί κύρια πολιτική επιλογή, σύµφωνα και µε τις
Προγραµµατικές µας ∆ηλώσεις, να αλλάξουµε τον τρόπο κα-
τάρτισης του προϋπολογισµού, να ξεφύγουµε από την αυτοµα-
τοποιηµένη και µηχανιστική διαδικασία που απλώς αναπροσαρµόζει
περυσινές πιστώσεις.

Θα γίνει ανασυγκρότηση του τρόπου κατάρτισης, για να συν-
δεθούν οι στόχοι µε τα αποτελέσµατα. Θα πάµε σ’ έναν πολυετή
προϋπολογισµό, από µηδενική βάση, όπου οι πιστώσεις συνδέο-
νται µε στόχους και αποτελέσµατα και ελέγχονται όλοι γι’ αυτό.
Η Εθνική Στατιστική Υπηρεσία θα µετατραπεί σε ανεξάρτητη

αρχή.
Επί της διαδικασίας του Απολογισµού και Ισολογισµού του

έτους 2007:
Από το 2001, σύµφωνα µε το άρθρο 79 του Συντάγµατος, εξε-

τάζεται στη Βουλή ο Απολογισµός και ο Ισολογισµός του Κρά-
τουςωςνοµοσχέδιοτουΥπουργείουΟικονοµίαςκαιΟικονοµικών που
συνοδεύεται από την Έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Και
σύµφωνα µε το νέο Κανονισµό της Βουλής, άρθρο 31Α, από τον
Ιούνιο του 2008, η αρµόδια επιτροπή οφείλει να λειτουργεί καθ’
όλη τη διάρκεια του έτους και να εξετάζει την πορεία εκτέλεσης
του κρατικού προϋπολογισµού.

Επίσης, προβλέπεται µία φορά ανά τετράµηνο ο Υπουργός Οι-
κονοµικών να ενηµερώνει την Επιτροπή για την πορεία εκτέλε-
σης του προϋπολογισµού, διαδικασία για την οποία δηµόσια ήδη
έχουν δεσµευθεί τόσο ο Υπουργός, κ. Παπακωνσταντίνου, όσο
και ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Σαχινίδης, ότι θα τηρήσουν.

Σηµειώνουµε ότι επανειληµµένα η Βουλή έχει εκφράσει τη θέ-
ληση να δούµε επί της ουσίας τη διαδικασία αυτή, ως µία διαδι-
κασία που θα αποτελεί λογοδοσία της Κυβέρνησης για την
οικονοµική διαχείριση.

Ακόµη, όµως, υπάρχουν ανάγκες. Και οι ανάγκες αυτές δεν
αφορούν τεχνικές λεπτοµέρειες. Αφορούν, ουσιαστικά, πολιτικά
ζητήµατα λειτουργίας, καθώς επηρεάζουν την ενηµέρωση του
Σώµατος και των πολιτών και άρα την αξιοπιστία της διαδικασίας.

Πρώτο ζήτηµα, η στήριξη του έργου της επιτροπής από εξει-
δικευµένο τεχνοκρατικό προσωπικό.

∆εύτερο ζήτηµα, ο χρόνος κατά τον οποίο γίνεται η διαδικασία
αυτή.

∆εν µπορούµε να συνεχίσουµε µε µία διαδικασία όπου καλού-
µαστε δύο χρόνια µετά να σχολιάσουµε, να διαφωνήσουµε ή να
συµφωνήσουµε και τυπικά µε µία αυτοµατοποιηµένη διαδικασία,
να επικυρώσουµε τον Ισολογισµό και Απολογισµό, να µιλήσουµε
από απόσταση και εκ του ασφαλούς για την οικονοµική πολιτική
της κυβέρνησης.

Πρέπει, λοιπόν, η διαδικασία αυτή να γίνεται σε άµεσο χρόνο,
σε χρόνο που δεν υπερβαίνει τον ένα χρόνο από τη λήξη του οι-
κονοµικού έτους στον οποίο η κύρωση του Ισολογισµού και Απο-
λογισµού αναφέρεται.

Στον Ισολογισµό του Κράτους δεν περιλαµβάνεται η αξία της
κινητής περιουσίας του κράτους. Και αυτό είναι µια παρατήρηση
που πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν. Οφείλουµε, όµως, πίσω από τις
στήλες των αριθµών να αναδείξουµε κριτικά τις πολιτικές επιλο-
γές, να µιλήσουµε για τις επιπτώσεις των αριθµών στην καθηµε-
ρινότητα των πολιτών και στην ανάπτυξη της χώρας.

Ο προϋπολογισµός του 2007 είναι ο τρίτος προϋπολογισµός
που συνέταξε η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Από τον τότε
Πρωθυπουργό κ. Καραµανλή είχε χαρακτηριστεί αναπτυξιακός,
προϋπολογισµός κοινωνικής αλληλεγγύης και διαφανής. ∆υστυ-
χώς για τη χώρα, ο κ. Καραµανλής διέψευσε και τα τρία αυτά χα-
ρακτηριστικά.

Από τα στοιχεία του Απολογισµού, όπως παρουσιάζονται και
στην Έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, προκύπτει ο εκτροχια-
σµός των δηµοσιονοµικών µεγεθών για το 2007.

Έσοδα. Η υστέρηση των εισπραχθέντων εσόδων έναντι των
βεβαιωθέντων είναι σηµαντική. Στα φορολογικά έσοδα η υστέ-
ρηση φτάνει στο 24,6%. Στο σύνολο των τακτικών η υστέρηση
είναι στο 37,7%.

Ανείσπρακτες οφειλές. Αποδεικνύουν την πλήρη αποτυχία της
φορολογικής πολιτικής της προηγούµενης κυβέρνησης και την
κατάρρευση των φοροεισπρακτικών µηχανισµών. Σε σύγκριση
µε το 2003 υπάρχει ένας πίνακας του Ελεγκτικού Συνεδρίου που
είναι αποκαλυπτικός. Οι ανείσπρακτες οφειλές από 11.500.000.000
ευρώ το 2003 εκτινάχθηκαν στα 31.000.000.000 ευρώ το 2007,
δηλαδή τριπλασιάστηκαν µέσα σε τέσσερα χρόνια.

Τα πιστωτικά έσοδα εκτινάχθηκαν στα 57.500.000.000 ευρώ
έναντι προβλέψεων 30.500.000.000 ευρώ, αυξήθηκαν δηλαδή
έναντι των προϋπολογισθέντων κατά 88,27%. Οι δαπάνες των
πληρωµών άγγιξαν τα 116.000.000.000 ευρώ, έναντι προβλέ-
ψεων 89.400.000.000 ευρώ. Έχουµε υπέρβαση εξόδων τακτικού
προϋπολογισµού κατά 33,08%.

Σύµφωνα µε την Έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου η αύξηση
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αυτή των δαπανών και η απόκλισή τους σε σχέση µε τις προβλέ-
ψεις οφείλεται κυρίως: Πρώτον, στις πληρωµές χρεολυσίων από
την έκδοση βραχυπρόθεσµων τίτλων ύψους 23.000.000.000
ευρώ, τη στιγµή που για το 2006 οι αντίστοιχες δαπάνες χρεο-
λυσίων ήταν 5.900.000.000 ευρώ µε πρόβλεψη για τον προϋπο-
λογισµό του 2007 στα 21.000.000.000 ευρώ.

Εδώ προκύπτουν δύο ερωτηµατικά. Πρώτον, της αξιοπιστίας
της πρόβλεψης και δεύτερον, της δηµοσιοποίησης των στοιχείων
αυτών στον τρέχοντα χρόνο, το 2007.

∆εύτερον, στην έκταση απόδοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
λόγω αναθεώρησης του Α.Ε.Π. ύψους 1.000.000.000 ευρώ µε τις
γνωστές περιπέτειες αναθεώρησης του Α.Ε.Π. και µε τη γνωστή
διαδικασία «επιτήρηση-αναθεώρηση-επιτήρηση».

Τρίτον, στις δαπάνες εκτέλεσης δικαστικών αποφάσεων ύψους
867.000.000 ευρώ και στις έκτακτες δαπάνες για την οικονοµική
ενίσχυση των πυρόπληκτων ύψους 263.000.000 ευρώ.

Σύµφωνα, όµως, µε την παρατήρηση του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου η αύξηση του δηµοσίου δανεισµού θα µπορούσε να έχει
καλυφθεί από άλλες πηγές εσόδων, όπως από τα βεβαιωθέντα
και µη εισπραχθέντα έσοδα των 31.500.000.000 ευρώ, καθώς και
από τη µείωση των διαγραφέντων εσόδων συνολικού ύψους
3.500.000.000 ευρώ.

Από τις πρωτογενείς δαπάνες ενδιαφέρον έχει να δούµε το
κονδύλι που αναφέρεται στις απόρρητες δαπάνες, οι οποίες πα-
ρουσιάζουν σηµαντική απόκλιση µε αύξηση κατά 324,87%.

Σηµαντική αύξηση των δαπανών έναντι των προβλέψεων ανά
φορέα και Υπουργείο είχαν οι περιφερειακές υπηρεσίες των
Υπουργείων µε αύξηση 306%, οι περιφερειακές διοικήσεις µε αύ-
ξηση 67,7%, το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών µε αύ-
ξηση 40%, το Υπουργείο Ανάπτυξης µε περίπου 45% και το
Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών µε αύξηση περίπου
27%.

Από αυτές τις αποκλίσεις, παρατηρούµε µεν την υπέρβαση,
χωρίς όµως τον τρόπο που γίνεται η διαδικασία να µπορούµε να
µπούµε στην επί της ουσίας και λεπτοµερή ανάλυση του πώς και
γιατί υπάρχει η απόκλιση αυτή.

∆ηµόσιο χρέος. Για την εξυπηρέτηση του συνολικού δηµοσίου
χρέους το 2007 πληρώθηκε ποσό 56.600.000.000 ευρώ, αύξηση
σε σχέση µε το 2006 κατά 22.400.000.000 ευρώ και απόκλιση
από τον προϋπολογισµό κατά 73,91%.

∆απάνες για τις δηµόσιες επενδύσεις. Η Νέα ∆ηµοκρατία όλα
τα προηγούµενα χρόνια δεν στήριξε τις δηµόσιες επενδύσεις και
το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων. Όπως φαίνεται και στον
Απολογισµό του 2007, οι δαπάνες του Προγράµµατος ∆ηµοσίων
Επενδύσεων έφτασαν στο 3,82% του Α.Ε.Π. από 3,84% το 2006.
Έχουµε, δηλαδή, περαιτέρω συρρίκνωση και αναποτελεσµατική
αξιοποίηση του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και του ΕΣΠΑ.

Η υποβάθµιση των δηµοσίων επενδύσεων έχει αρνητική επί-
πτωση για την υγεία, την παιδεία, την έρευνα και την καινοτοµία,
σηµαντικούς τοµείς για το αναπτυξιακό και κοινωνικό υπόβαθρο
της χώρας.

Ως προς την κατανοµή των κονδυλίων του Προγράµµατος ∆η-
µοσίων Επενδύσεων για το 2007 διαπιστώνεται ότι σηµαντικό πο-
σοστό καταλαµβάνουν το ΥΠΕΧΩ∆Ε µε 24,3%, το Υπουργείο
Οικονοµίας και Οικονοµικών µε 15,8%, το Υπουργείο Εσωτερι-
κών µε 12,3%.

Υπερβάσεις του προϋπολογισµού τους, στον τοµέα πάλι των
δηµοσίων επενδύσεων, παρουσιάζουν τα Υπουργεία Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Ανάπτυξης, ∆ικαιοσύνης, Μετα-
φορών και ∆ηµοσίας Τάξης.

Αντίθετα, υστέρηση παρουσίασαν τα Υπουργεία Εθνικής Άµυ-
νας, Εµπορικής Ναυτιλίας, Μακεδονίας-Θράκης, η Γενική Γραµ-
µατεία Επικοινωνίας, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
πράγµα που σηµαίνει ότι απλά δεν υλοποιήθηκαν έργα και προ-
γράµµατά τους.

Το έλλειµµα της κεντρικής κυβέρνησης ανέρχεται σε 4,57%
του ΑΕΠ έναντι 3,86% του προηγούµενου χρόνου. Έχουµε αύ-
ξηση, δηλαδή, 0,71%.

Το έλλειµµα της κεντρικής κυβέρνησης προέρχεται σε ποσο-
στό 63,14% από τον τακτικό προϋπολογισµό και σε ποσοστό

36,86% από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων και πλέον η
κεντρική κυβέρνηση καλύπτει µε δανεισµό το 11,82% των τρε-
χουσών δαπανών της και το 44,09% των δηµοσίων επενδύσεων.

Έρχοµαι στις παρατηρήσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου επί του
Ισολογισµού. Η συµπερασµατική παρατήρηση είναι η εξής: «Η
αύξηση των πιστωτικών εσόδων, ο δηµόσιος δανεισµός, ήταν
αναγκαία συνθήκη για την ικανοποίηση της πάσης φύσεως έκτα-
κτων και τακτικών δαπανών του δηµοσίου, οι οποίες όµως θα
µπορούσαν να είχαν καλυφθεί από άλλες πηγές εσόδων και ει-
δικότερα από τα βεβαιωθέντα και µη εισπραχθέντα έσοδα, συ-
νολικού ύψους 31.500.000 ευρώ, καθώς και από την µείωση των
διαγραφέντων εσόδων, συνολικού ύψους 3.500.000.000 ευρώ.

Η υπέρβαση των δαπανών οφείλεται στην πληρωµή χρεολυ-
σίων, των βραχυπρόθεσµων τίτλων για την κάλυψη έκτακτων τα-
µειακών ανοιγµάτων, στις πάσης φύσεως δαπάνες για εκτέλεση
δικαστικών αποφάσεων, στις επιχορηγήσεις σε διάφορα νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, στις δαπάνες που πραγµατοποιή-
θηκαν χωρίς να υπάρχει σχετική πρόβλεψη και οφείλονται στις
υποχρεώσεις από προγράµµατα εξοπλισµού των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων, ύψους 2.000.000.000 ευρώ, στην έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση πυροπαθών µε 213.000.000 ευρώ και τέλος, στις εκλογικές
δαπάνες, ύψους 62.000.000 ευρώ».

Επίσης, το Ελεγκτικό Συνέδριο κάνει παρατηρήσεις, κυρίως,
αναφορικά για την τήρηση των κανόνων του δηµόσιου λογιστι-
κού σε σχέση µε το Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους.

Σε σχέση µε το λογαριασµό «∆ηµόσιο Ταµείο», ο οποίος απο-
τελεί το χρηµατικό υπόλοιπο στις ∆ΟΥ κάθε 31 ∆εκεµβρίου, η µη
τακτοποίηση των αντιτίµων ενός οικονοµικού έτους αντίκειται
στο άρθρο 79 παράγραφος 2 του Συντάγµατος. Στις 31 ∆εκεµ-
βρίου 2007 ο λογαριασµός «∆ηµόσιο Ταµείο» ανέρχεται στο
ποσό των 195.000.000 ευρώ περίπου. Αναλύεται σε 26.000.000
ευρώ µετρητά και 168.000.000 ευρώ αντίτιµα. Σε σχέση µε το
προηγούµενο έτος, το 2006, τα αντίτιµα παρουσιάζουν αύξηση
κατά 5,64%.

∆ηµόσιο χρέος. Το ύψος του χρέους της κεντρικής κυβέρνη-
σης στις 31 ∆εκεµβρίου 2007 ανέρχεται στο ποσό των 239.000.000.000
ευρώή105,09%τουΑ.Ε.Π..Το85%περίπουτου χαρτοφυλακίου του
χρέους της κεντρικής κυβέρνησης αποτελείται από οµόλογα, εκ
των οποίων το 99% είναι οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου. Συ-
νολικά, το χρέος σε οµόλογα ανέρχεται στο 89,11% του ΑΕΠ, µε
χρονικό ορίζοντα σταδιακής λήξης του χρέους στις 31/12/2057.

Το Ελεγκτικό Συνέδριο κάνει την εξής παρατήρηση, σχετικά
µε την σύνθεση του χρέους της κεντρικής κυβέρνησης. Πρέπει
να σηµειωθεί ότι, ενώ ο βραχυπρόθεσµος δανεισµός από το ελ-
ληνικό δηµόσιο, µε την έκδοση βραχυπρόθεσµων τίτλων στην ευ-
ρωαγορά, έχει ως αποτέλεσµα τη µη επιβάρυνση του κεφαλαίου
του δηµοσίου χρέους, καθ’ όσον οι τίτλοι αυτοί εξοφλούνται
κατά τη διάρκεια του οικονοµικού έτους αναφοράς επιβαρύνο-
ντας µόνο το ποσό των τόκων, κατά το οικονοµικό έτος 2007 οι
βραχυπρόθεσµοι τίτλοι έως το ποσό του 1.000.000.000 ευρώ επι-
βαρύνουν το δηµόσιο χρέος, γιατί η εξόφλησή τους κατά κεφά-
λαιο και τόκους θα πραγµατοποιηθεί στο επόµενο οικονοµικό
έτος.

Τρίτη παρατήρηση, σχετικά µε τους κανόνες δηµόσιου λογι-
στικού. Εγγυήσεις ελληνικού δηµοσίου. Οι χορηγούµενες εγ-
γυήσεις φθάνουν τα 19.900.000.000 ευρώ έναντι 17.900.000.000
ευρώ το 2006. Αυτές που κατέπεσαν σε βάρος του ελληνικού δη-
µοσίου ανέρχονται στο ποσό των 57.600.000 ευρώ.

Από το σύνολο των ποσών που κατέπεσαν στον αντίστοιχο κω-
δικό εσόδου έχει βεβαιωθεί µόνο ένα µέρος, µολονότι σύµφωνα
µε τα άρθρα 65 του ν.2362/95 και 11 του ν.2322/95, το δηµόσιο,
ως εγγυητής προβαίνει στην εξόφληση των υποχρεώσεων του
που απορρέουν από την κατάθεση των εγγυήσεων.

Τέταρτη παρατήρηση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Λογαρια-
σµός, τακτοποιητές, πληρωτές. Το χρεωστικό υπόλοιπο του συ-
γκεκριµένου λογαριασµού στις 31 ∆εκεµβρίου 2007 ανέρχονταν
στα 794.000.000 ευρώ και προς τακτοποίηση µένει το υπόλοιπο
ποσό των 318.000.000 ευρώ, για το οποίο αν και έχουν εκταµι-
ευθεί τα χρηµατικά ποσά, δεν είχαν εκδοθεί σχετικά συµψηφι-
στικά εντάλµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή ήταν η παρουσίαση του
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Απολογισµού, σύµφωνα µε το Ελεγκτικό Συνέδριο.
Οι πολιτικές µας παρατηρήσεις: Η δηµοσιονοµική διαχείριση

της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει αποτύχει παταγωδώς. ∆ύο φορές η
Ελλάδα µπήκε σε επιτήρηση πριν από τη διεθνή κρίση και πέντε
φορές οι προϋπολογισµοί της έπεσαν έξω, πάλι πριν από την
κρίση και 100.000.000.000 ευρώ το νέο χρόνο της Νέας ∆ηµο-
κρατίας κανείς δεν ξέρει που ακριβώς πήγαν.

Οι συνέπειες των πολιτικών και οικονοµικών επιλογών της κυ-
βέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας για το 2007 είναι οι ακόλου-
θες: Στο ρυθµό ανάπτυξης η κατάταξη της χώρας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς το ρυθµό ανάπτυξης επιδεινώθηκε.
Η Ελλάδα από την πέµπτη θέση το 2003 στην Ευρώπη των είκοσι
επτά, βρέθηκε στην δέκατη τέταρτη θέση το 2007. Στο εισόδηµα,
η σύγκληση των µισθών επιβραδύνεται, αφού οι πραγµατικές
αµοιβές των εργαζοµένων αυξάνονται µε πολύ χαµηλότερους µι-
σθούς από το 2004 και µετά. Στην περίοδο 2001-2004 έχουµε
πραγµατική αύξηση εργαζοµένου µε µέση ετήσια µεταβολή στο
3,83% και την περίοδο 2005-2008 η µέση ετήσια µεταβολή είναι
στο 3,2%. Η ανεργία αντιµετωπίστηκε µε ηµίµετρα, µε εποχια-
κούς, πρόσκαιρους διορισµούς στο δηµόσιο, µε προσλήψεις
ηµιαπασχολουµένων ηµετέρων.

Οι νέες θέσεις εργασίας και η πάταξη της ανεργίας, έχουν µε-
ρικά ενδιαφέροντα ποιοτικά χαρακτηριστικά. Εβδοµήντα οκτώ
χιλιάδες περισσότεροι άνθρωποι εργάζονται σε θέσεις ηµιαπα-
σχόλησης. Τριάντα χιλιάδες περισσότεροι άνθρωποι εργάζονται
σε θέσεις ηµιαπασχόλησης, γιατί δεν µπορούν να βρουν µόνιµη
απασχόληση και µια στις τέσσερις θέσεις που δηµιουργείται στο
δηµόσιο τοµέα είναι µερικής ή και προσωρινής απασχόλησης.

Ανταγωνιστικότητα. Η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικο-
νοµίας χρόνο µε το χρόνο επιδεινώνεται. Μόνο µεταξύ 2006 και
2007 η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, µε βάση το
World Economic Forum, υποβαθµίστηκε κατά δέκα οκτώ θέσεις.
Σε απόλυτους όρους, η βαθµολογία της χώρας µειώθηκε από το
4,33 σε 4,08 µεταξύ 2006 και 2007.

Χρέη των νοικοκυριών. Από το 2004 έως το 2008, το χρέος των
νοικοκυριών έχει σχεδόν τριπλασιαστεί και σε απόλυτους όρους
έχει σχεδόν διπλασιαστεί ως ποσοστό του ΑΕΠ. Τα νοικοκυριά
πλέον χρωστούν περισσότερα απ’ ότι οι επιχειρήσεις και οι τρά-
πεζες.

Φορολογική δικαιοσύνη και αναδιανοµή. Η φορολογική δικαι-
οσύνη για τη Νέα ∆ηµοκρατία σήµαινε αύξηση της φορολογικής
επιβάρυνσης στα φτωχά νοικοκυριά ίσης ή και µεγαλύτερης απ’
αυτή στα πλουσιότερα. Η µέση ελληνική οικογένεια που ήδη πλή-
ρωνε αναλογικά περισσότερο φόρο από τις αντίστοιχες στον
ΟΟΣΑ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση επιβαρύνεται ακόµη περισ-
σότερο. Πιο συγκεκριµένα. Ενώ για το 2003 κάθε ευρώ άµεσου
φόρου που κατέβαλλαν οι επιχειρήσεις, τα φυσικά πρόσωπα -
νοικοκυριά κατέβαλλαν 1,61 ευρώ, για το 2007 κατέβαλαν 2,18
ευρώ, ενώ για το 2008 κατέβαλλαν 2,23 ευρώ.

Σε όλα τα παραπάνω δεν υπολογίζεται η σηµαντική αύξηση
των έµµεσων φόρων, οι οποίοι για την ίδια περίοδο σηµειώνουν
αύξηση κατά 10.000.000.000 ευρώ περίπου. Για 1 ευρώ άµεσων
φόρων, οι Έλληνες φορολογούµενοι πληρώνουν 1,15 ευρώ έµ-
µεσων φόρων από το 2008, από το 1,4 που ήταν το 2003.

Αύξηση της σπατάλης του κράτους. Το 2007 οι πρωτογενείς
δαπάνες βρίσκονται στο 20% του ΑΕΠ, έναντι 18% το 2003. Κάθε
χρόνο το δηµόσιο χρέος δεν µειώνεται, αλλά αυξάνεται κατά
µέσο όρο κατά 5.000.000.000 ευρώ, ενώ η πολιτική αποκρατικο-
ποιήσεων αποδεικνύεται ως η πλέον αναποτελεσµατική λύση για
την µείωση του χρέους. Συνολικά το δηµόσιο χρέος από το 2003
έως το 2007 έχει αυξηθεί κατά 68.000.000.000 ευρώ.

Πολιτική υποβάθµισης των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας.
Είχαµε τη συστηµατική επιδείνωση της οικονοµικής θέσης των

σηµαντικότερων ∆ΕΚΟ. Τα κέρδη όπου υπάρχουν µειώνονται και
οι ζηµιές αυξάνονται µε αποτέλεσµα την ανεξέλεγκτη πολιτική
τιµών σε βάρος των καταναλωτών.

Περικοπή του αναπτυξιακού σκέλους του προϋπολογισµού.
Απόρροια των δηµοσιονοµικών επιλογών της Νέας ∆ηµοκρατίας
αποτελεί η σηµαντική περικοπή του αναπτυξιακού σκέλους του
προϋπολογισµού. Η υποβάθµιση του Π∆Ε οδηγεί και σε αναπο-
τελεσµατική αξιοποίηση του Γ’ ΚΠΣ και του ΕΣΠΑ. Η υποβάθµιση

αυτή έχει αρνητική επίπτωση στην υγεία και στην παιδεία, στην
έρευνα και στην καινοτοµία.

Οιδηµόσιεςεπενδύσειςµειώθηκανσωρευτικάκατά10.000.000.000
ευρώ σε σχέση µε τα επίπεδα του 2003.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µόνο για λόγους που
έχουν να κάνουν µε την τάξη και τη συνέχεια, οφείλουµε να κυ-
ρώσουµε την Έκθεση για τον Απολογισµό και Γενικό Ισολογισµό
του Κράτους για το οικονοµικό έτος του 2007.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αφροδίτη Παπαθανάση, Βουλευτή Φωκίδας για την
πρώτη της οµιλία, την τόσο σηµαντική στην Ολοµέλεια και η
οποία µάλιστα ήταν και µέσα στο χρόνο.

Το λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Νοµού Τρικάλων της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Λέγκας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε
σήµερα στην Ολοµέλεια τον Ισολογισµό και τον Απολογισµό του
2007 οι οποίοι καταρτίστηκαν από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους µε βάση την κατάσταση της γενικής ληψοδοσίας των συ-
ναρµόδιων Υπουργείων.

Η καθυστέρηση της συζήτησης οφείλεται αφενός µεν στην
προβλεπόµενη διαδικασία που έχει να κάνει µε τον έλεγχο των
βασικών στοιχείων του προϋπολογισµού από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, αφετέρου δε στον προγραµµατισµό των κοινοβουλευτικών
εργασιών.

Το λέω αυτό γιατί κάποιοι προσπάθησαν το τελευταίο διά-
στηµα να αποδώσουν την καθυστερηµένη συζήτηση τόσο του
Απολογισµού όσο και του Ισολογισµού στις προθέσεις, όπως
ισχυρίστηκαν, της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας η οποία
δήθεν ήθελε να αποφύγει την παρουσίαση των δηµοσιονοµικών
στοιχείων και τη συζήτησή τους.

Σ’ αυτούς και στην κακόβουλη κριτική τους επισηµαίνω ότι τα
στοιχεία του Απολογισµού και του Ισολογισµού του 2007 έχουν
διανεµηθεί εδώ και ένα χρόνο, έχουν δηµοσιοποιηθεί εδώ και ένα
χρόνο. Είναι ανηρτηµένα στη σχετική ιστοσελίδα του Γενικού Λο-
γιστηρίου εδώ και ένα χρόνο, είναι µε άλλα λόγια γνωστά σε
όλους εδώ και ένα χρόνο.

Αρχικά επίσης θα ήθελα να επισηµάνω ότι η συζήτηση του
Απολογισµού και του Ισολογισµού του Κράτους, παρά τις όποιες
αδυναµίες του δηµοσιονοµικού µας συστήµατος, συνεισφέρει
στο µέτρο του δυνατού στη µέτρηση της αξιοπιστίας του προϋ-
πολογισµού, αλλά και των προβλέψεών του.

Ταυτόχρονα µε την έγκριση των πληρωµών που πραγµατο-
ποιήθηκαν καθ’ υπέρβαση των πιστώσεων, η επιτροπή αλλά και
η Ολοµέλεια της Βουλής αποκτά µια συµπληρωµατική, µια σαφή,
µια πλήρη εικόνα γι’ αυτά τα αποτελέσµατα.

Κλείνοντας αυτές τις παρατηρήσεις, θα µου επιτρέψετε να
αναφερθώ στο οικονοµικό κλίµα µέσα στο οποίο αναπτύχθηκε,
«εκτελέστηκε» ο προϋπολογισµός του 2007.

Κατά τη διάρκεια του 2007 η ελληνική οικονοµία συνέχισε να
αναπτύσσεται µε ρυθµούς κοντά στη µακροπρόθεσµη τάση, κα-
ταγράφοντας ρυθµούς αύξησης πραγµατικού ΑΕΠ 4%, υψηλό-
τερο κατά 1,3% από το µέσο ρυθµό ανάπτυξης της Ευρωζώνης.

Η ισχυρή οικονοµική ανάπτυξη ήταν αποτέλεσµα κυρίως της
υψηλής εγχώριας ζήτησης η οποία συνέβαλε κατά 4,5 ποσοστι-
αίες µονάδες στο ρυθµό ανάπτυξης.

Επιπλέον η αύξηση των επενδύσεων, αν και ελαφρώς µειω-
µένη, παρέµεινε σε ιδιαίτερα υψηλά επίπεδα.

Οι εξελίξεις στον εξωτερικό τοµέα της οικονοµίας καθορίστη-
καν κυρίως από τις αυξανόµενες τιµές του πετρελαίου, την
υψηλή ενεργειακή εξάρτηση της οικονοµίας, την ανατίµηση του
ευρώ, τη χαµηλότερη ανάπτυξη πολλών ευρωπαϊκών χωρών που
δέχονται πάνω από το ήµισυ των ελληνικών εξαγωγών, καθώς
επίσης και την ισχυρή εγχώρια ζήτηση.

Αυτό επίσης που πρέπει να πούµε είναι ότι οι βασικοί στόχοι
που είχαν τεθεί στον προϋπολογισµό του 2007 εκτιµούµε ότι επι-
τεύχθηκαν. Βεβαίως υπήρξαν αποκλίσεις, όπως αποκλίσεις
υπήρξαν και θα υπάρχουν σε όλους τους προϋπολογισµούς. Οι
αποκλίσεις ωστόσο στα βασικά µεγέθη ήταν οριακές και οφεί-
λονται στα πρόσθετα κονδύλια που διατέθηκαν για την ανά-

480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πτυξη, θυµίζω των περιοχών µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές,
την ανακούφιση των πληγέντων, τη διενέργεια των εθνικών εκλο-
γών, την τακτοποίηση των οφειλών του ελληνικού δηµοσίου προς
την Ολυµπιακή Αεροπορία, σύµφωνα µε την απόφαση του ∆ιαι-
τητικού ∆ικαστηρίου, αλλά και την έκτακτη απόδοση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση εξαιτίας της αναθεώρησης του Α.Ε.Π..

Όσον αφορά τώρα τα έσοδα προ µείωσης των φόρων, ανήλ-
θαν στα 116.000.000.000 ευρώ περίπου, ποσό που αντιπροσώ-
πευε το 50,98% του Α.Ε.Π., αυξηµένο κατά 30% σε σχέση µε τα
προϋπολογισθέντα. Επίσης, στα φορολογικά έσοδα οι άµεσοι και
έµµεσοι φόροι δηλαδή αυξήθηκαν κατά 8% έναντι των αντιστοί-
χων του 2006. Ειδικότερα οι άµεσοι φόροι κάλυψαν το 40% των
φορολογικών εσόδων ή άλλως το 16% των εσόδων του γενικού
κρατικού προϋπολογισµού παρουσιάζοντας αύξηση 6% έναντι
του 2006 οφειλόµενη κατά κύριο λόγο στο φόρο εισοδήµατος. Οι
έµµεσοι φόροι κάλυψαν το 60% των φορολογικών εσόδων και το
24% των συνολικών εσόδων του γενικού κρατικού προϋπολογι-
σµού παρουσιάζοντας αύξηση 8% σε σχέση µε το 2006. Αµετά-
βλητη παρέµεινε η σύνδεση των φορολογικών εσόδων σε σχέση
µε το 2006: 40% οι άµεσοι φόροι, 60% οι έµµεσοι, ενώ ο λόγος
έµµεσων προς τους άµεσους διαµορφώθηκε στο 1,47. Τα πραγ-
µατικά εισπραχθέντα έσοδα δεν παρουσίασαν απόκλιση σε
σχέση µε τις προβλέψεις του προϋπολογισµού παρά µόνο ως
προς τα πιστωτικά έσοδα.

Εδώ θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι η επαναβεβαίωση στο
τρέχον έτος των ανείσπραχτων σωρευτικών υπολοίπων των
προηγουµένων ετών προσαυξάνουν τα βεβαιωθέντα έσοδα του
τρέχοντος έτους. Είναι ένας κανόνας. Τα δε βεβαιωθέντα είναι
προφανές ότι δεν εισπράττονται εξ ολοκλήρου, αφενός µεν γιατί
χαρακτηρίζονται από επισφάλειες, αφετέρου δε γιατί λόγω των
διαφορετικών φορολογικών ρυθµίσεων επιτρέπεται η τµηµατική
καταβολή τους και σε επόµενες χρήσεις.

Όσον αφορά τώρα τα έσοδα των Προγραµµάτων ∆ηµοσίων
Επενδύσεων, αυξήθηκαν κατά 25,3% έναντι των προβλέψεων και
29% έναντι του 2006, αύξηση που έχει να κάνει µε την επιτά-
χυνση της απορρόφησης πόρων από τα διαρθρωτικά ταµεία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όσον αφορά τώρα τα έξοδα και ειδικότερα τα έξοδα τακτικού
προϋπολογισµού, αυτά εµφανίζονται αυξηµένα λόγω της αύξη-
σης των χρεολυσίων κατά 24.000.000.000 περίπου. Τα έξοδα
πλην των χρεολυσίων παρουσιάζουν µικρή µόνο αύξηση κατά
5%, αύξηση που οφείλεται στους λόγους που αναφέραµε προη-
γουµένως. Οι δαπάνες για αποδοχές προσώπων και συντάξεις
παρουσιάζουν µηδενική σχεδόν αύξηση έναντι των προβλέψεων
και 7,2% έναντι της προηγούµενης χρονιάς. Οι δαπάνες για την
εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους, τόκοι δηλαδή και χρεολύ-
σια, παρουσιάζονται αυξηµένες λόγω της πληρωµής χρεολυσίων
βραχυχρόνιων τίτλων για τους οποίους δεν προβλέπεται –και
αυτό πρέπει να το διασαφηνίσουµε- δαπάνη στον προϋπολογι-
σµό καθ’ όσον χρηµατοδοτούνται προσωρινά ανοίγµατα και δεν
επιβαρύνουν τα µεγέθη του βασικού προϋπολογισµού. Οι δαπά-
νες του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων παρουσίασαν
µικρή υστέρηση έναντι των προβλέψεων, αυξήθηκαν ωστόσο
κατά ποσοστό 6,6% σε σχέση µε τις αντίστοιχες του 2006.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι τα βασικά στοιχεία
του Απολογισµού και του Ισολογισµού του 2007. Προφανώς και
έχουν την αξία τους. Το ερώτηµα όµως που τίθεται είναι αν αρκεί
αυτό. Βεβαίως όχι. Προφανώς και απαιτείται ένας άλλος σχε-
διασµός, µια άλλη ανάλυση στο επίπεδο των στόχων και των απο-
τελεσµάτων και των αριθµών.

Και αυτό πολύ περισσότερο όταν οι αδυναµίες του συστήµα-
τος είναι πλέον γνωστές και καταγεγραµµένες εφόσον πρόκει-
ται για ένα σύστηµα πολύπλοκο, ένα σύστηµα ιδιαίτερα
αναλυτικό όσον αφορά την κεντρική κυβέρνηση. Είναι ένα σύ-
στηµα που καθιστά το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών
υπόλογο για τις περιπτώσεις κακοδιαχείρισης των πόρων από
τους λοιπούς φορείς που πραγµατοποιούν δαπάνες. Επιπλέον η
επικέντρωση στην κατηγορία της δαπάνης δυσχεραίνει την εξα-
γωγή συµπερασµάτων για την αποτελεσµατικότητα αλλά και για
την αποδοτικότητα των ακολουθούµενων πολιτικών. Γι’ αυτούς
τους λόγους η εισαγωγή του προϋπολογισµού προγραµµάτων

που ξεκινήσαµε και βρίσκεται σε πολύ καλό δρόµο αποτελεί βα-
σική προτεραιότητα. Χαιρετίζουµε το γεγονός ότι και η νέα κυ-
βέρνηση υιοθετεί αυτή την κατεύθυνση.

Μέσα από το νέο σύστηµα είναι προφανές ότι θα βελτιωθεί η
δηµοσιονοµική µας διαχείριση καθόσον προβλέπεται δραστική
µείωση των κωδικών του προϋπολογισµού που σήµερα ανέρχο-
νται σε δεκατέσσερις χιλιάδες. Σε συνδυασµό µε τη δοµή προ-
γραµµάτωνκαιδράσεωνοπροϋπολογισµόςθακαταστείπερισσότερο
κατανοητός και θα απεικονίζονται οι κυβερνητικές προτεραιότη-
τες µε σαφήνεια. Η συζήτηση στη Βουλή θα µπορεί να επικε-
ντρώνεται σε τοµείς πολιτικής και ο κοινοβουλευτικός διάλογος
θα καταστεί ουσιαστικότερος. Βασικό στοιχείο αυτής της µε-
ταρρύθµισης είναι η πληροφόρηση για την αποτελεσµατικότητα
των δηµόσιων πολιτικών. Σηµαντική προς αυτή την κατεύθυνση
είναι η ενίσχυση της ευθύνης των Υπουργών ώστε ο καθένας να
είναι υπεύθυνος για τις επιλογές χρηµατοδότησης στο πλαίσιο
του Υπουργείου του, αλλά και για την εκτέλεση του προϋπολο-
γισµού του.

Το άµεσο επόµενο βήµα σύµφωνα µε το σχεδιασµό θα είναι η
αξιολόγηση της αποδοτικής χρήσης των πόρων υλικών και αν-
θρώπινων. Εδώ πρέπει να τονιστεί ότι δεν πρόκειται απλώς για
µία διαφορετική απεικόνιση του προϋπολογισµού, αλλά για ένα
νέο τρόπο, µια νέα και σύγχρονη φιλοσοφία της δηµοσιονοµικής
διαχείρισης. Και αυτό γιατί σήµερα δεν υπάρχει επαρκής πλη-
ροφόρηση για τη συνολική δηµόσια δαπάνη που διατίθεται σε
σηµαντικούς τοµείς της πολιτικής στο επίπεδο της γενικής κυ-
βέρνησης. Επιπλέον σήµερα δεν µπορεί να αξιολογηθεί µε σα-
φήνεια η αποδοτική χρήση των δηµόσιων πόρων από τους
επιχορηγούµενους τοµείς. Στόχος θα πρέπει να είναι αυτό το έλ-
λειµµα πληροφόρησης να καλυφθεί µε την ενιαία αποτύπωση
των πόρων από όλες τις πηγές χρηµατοδότησης αλλά και για
όλα τα επίπεδα της κυβέρνησης.

Στόχος θα πρέπει να είναι όχι µόνο να γνωρίζουµε πόσα ξο-
δεύουµε, αλλά αν αυτά που επενδύουµε πιάνουν τόπο. Η συζή-
τηση του Απολογισµού και του Ισολογισµού αναδεικνύει επίσης
µία άλλη χρόνια αδυναµία του δηµοσιονοµικού µας συστήµατος,
δηλαδή το γεγονός της µη καταγραφής της δηµόσιας περιου-
σίας. Και όταν λέµε δηµόσια περιουσία εννοούµε αυτή που ανή-
κει και αναφέρεται τόσο στην κεντρική όσο και στη γενική
κυβέρνηση. Έτσι, σήµερα είναι αδύνατον µέσω του ισολογισµού
να εκτιµηθεί η καθαρή µας θέση, δηλαδή η διαφορά µεταξύ
ενεργητικού και παθητικού. Και επειδή είναι πολύ πιθανό η δη-
µοσιονοµική συζήτηση στην Ευρώπη να γίνεται σ’ αυτό το επί-
πεδο θα πρέπει άµεσα και εµείς να κινηθούµε προς αυτή την
κατεύθυνση, δηλαδή στην εµφάνιση στον ισολογισµό της δηµό-
σιας περιουσίας, αλλά και κυρίως της αξίας της.

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µία σηµαντική κατά την άποψή
µου παρατήρηση. Ακούγεται και επαναλαµβάνεται ότι η δηµο-
σιονοµική εξυγίανση θα έρθει από τη µείωση κυρίως των δαπα-
νών. Είναι καλό να δούµε και σ’ αυτό τον ισολογισµό, αλλά και
στους προηγούµενους ότι αυτές οι δαπάνες χαρακτηρίζονται
από υψηλή ανελαστικότητα. Να δούµε ακόµη ότι οι λειτουργικές,
καθώς και οι καταναλωτικές δαπάνες, ως ποσοστό του ΑΕΠ, δεν
αντιπροσωπεύουν παρά µόνο ένα µικρό ποσοστό το οποίο τα τε-
λευταία χρόνια βαίνει µειούµενο. Η µείωση των καταναλωτικών
και λειτουργικών δαπανών για τις οποίες τόσος λόγος γίνεται
µπορεί να έχει και έχει ένα συµβολικό χαρακτήρα, αλλά δεν απο-
τελεί τη λύση ή τη µοναδική λύση του προβλήµατος. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι οι τόκοι που κληθήκαµε να πληρώσουµε για την
εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους ξεπέρασαν τις δαπάνες του
Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων.

Ξεπέρασαν ακόµη τις επιχορηγήσεις όλων των ασφαλιστικών
ταµείων και ήταν τρεις φορές περισσότερες απ’ όσα δώσαµε για
όλους τους µισθούς, τις εφηµερίες και όλες τις παροχές των νο-
σηλευτικών ιδρυµάτων, περισσότερα ακόµη απ’ όσα δώσαµε
αθροιστικά για τις δαπάνες των Υπουργείων Εσωτερικών, ∆ηµό-
σιας Τάξης, ∆ικαιοσύνης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, Ανά-
πτυξης, Εξωτερικών, Τουριστικής Ανάπτυξης και Μακεδονίας-
Θράκης.

Γι’ αυτό και η δηµοσιονοµική εξίσωση, η οποία έχει διαµορ-
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φωθεί, δεν παρέχει απεριόριστες λύσεις καθ’ όσον πέραν από
τις ανελαστικές δαπάνες των µισθών, των συντάξεων, της ασφά-
λισης και των τόκων, µένει ένα 20% για να καλυφθούν οι λει-
τουργικές δαπάνες που είναι σχεδόν ανελαστικές, να γίνει
Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων, αλλά και να αντιµετωπι-
στούν οι έκτακτες δαπάνες.

Ειδικότερα από τα 100 ευρώ που εισπράττουµε –για να τα
πούµε έτσι µε αριθµούς- τα 41 ευρώ διατίθενται για µισθούς και
συντάξεις, τα 20 ευρώ για την ασφάλιση και την περίθαλψη, τα
19 ευρώ για τόκους, σύνολο 80 ευρώ. Μένουν 20 ευρώ για τις
λειτουργικές δαπάνες για το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων
και την αντιµετώπιση τυχόν άλλων δαπανών.

Αυτή είναι η κατάστρωση του δηµοσιονοµικού προβλήµατος
της χώρας, τη λύση του οποίου επιδιώκουµε χωρίς παράλληλα
να ξεχνούµε ότι πίσω από τους αριθµούς -και σύµφωνα µε την ει-
σηγήτρια του ΠΑΣΟΚ- κρύβονται άνθρωποι. Αυτές είναι οι µεί-
ζονος σηµασίας προκλήσεις και δυσκολίες και αυτές οι
δυσκολίες δεν αντιµετωπίζονται στο µέσο µάλιστα αυτής της
πρωτοφανούς κρίσης, ούτε µε επικοινωνισµούς ούτε µε µεγάλα
λόγια ούτε µε βαρύγδουπες εξαγγελίες.

∆εν αντιµετωπίζονται κυρίως µε κοµµατικά παιχνίδια µε το έλ-
λειµµα, όταν η χώρα πληρώνει περισσότερα χρήµατα για τόκους
απ’ ό,τι για την υγεία όλων µας και την εκπαίδευση των παιδιών
µας. Απ’ ό,τι για το συνολικό Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων.
Γιατί όλα αυτά θα τα βρούµε µπροστά µας και γιατί όλα αυτά
αποτυπώνονται στο αυξηµένο κόστος δανεισµού, στα σκληρό-
τερα µέτρα, στις περικοπές των υπεσχηµένων.

Η άποψή σας και µάλιστα δια στόµατος Πρωθυπουργού ότι:
«Λεφτά υπάρχουν», σιγά-σιγά ξεθωριάζει και αποσύρεται, αφού
βεβαίως χρησιµοποιήθηκε προεκλογικά για να µοιράσει ελπίδες,
για να δηµιουργήσει προσδοκίες, για να καλύψει επιθυµίες.

Μ’ αυτόν τον τρόπο προφανώς δεν αντιµετωπίζονται τα προ-
βλήµατα, όπως δεν αντιµετωπίζονται ούτε µε γενικόλογες συζη-
τήσεις ούτε µε δέσµες ιδεών. Αντιµετωπίζονται µε σωφροσύνη,
µε δουλειά, µε γνώση της σκληρής πραγµατικότητας, στοιχεία
που εύχοµαι να δείξει η σηµερινή Κυβέρνηση καθ’ όσον µέχρι
σήµερα δεν το έχει κάνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα οκτώ µαθητές και
µαθήτριες και τρεις συνοδοί καθηγητές της πρώτης οµάδας του
Β’ Γυµνασίου Χαϊδαρίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε την κύρωση του Απο-
λογισµού και Ισολογισµού του Κράτους για το 2007, για έναν
προϋπολογισµό ο οποίος σχεδιάστηκε και εκτελέστηκε από την
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ακούσαµε σήµερα την ειση-
γήτρια της Πλειοψηφίας –όχι µόνο εδώ στην Ολοµέλεια, αλλά
και στην Επιτροπή- να λέει ότι το ΠΑΣΟΚ θα κυρώσει τον Απο-
λογισµό και Ισολογισµό για λόγους τάξης και συνέχειας.

Βεβαίως, απ’ αυτή τη δήλωση δεν πρέπει να κρατήσουµε µόνο
τον τύπο, ότι δηλαδή γίνεται για τους τύπους, αλλά γιατί ουσια-
στικά υπάρχει πραγµατικά συνέχεια και κλιµάκωση της αντιλαϊ-
κής πολιτικής. Όπως η τότε Πλειοψηφία της Νέας ∆ηµοκρατίας
κύρωνε τους απολογισµούς και ισολογισµούς που είχαν εκτελε-
στεί από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, έτσι και σή-
µερα η σηµερινή πλειοψηφία του ΠΑΣΟΚ κυρώνει τους
απολογισµούς και ισολογισµούς της Νέας ∆ηµοκρατίας. Μοιά-
ζει, λοιπόν, επί της ουσίας γιατί υπάρχει συµφωνία στη βαθειά
αντιλαϊκή και ταξική πολιτική που εφαρµόζεται, όχι µόνο στο πα-
ρελθόν, αλλά και την οποία σχεδιάζει και σήµερα να εφαρµόσει
η νέα Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Γιατί βεβαίως, µπορεί από τη µία µεριά να υπήρξε η λαϊκή ετυ-

µηγορία που αποδοκίµασε την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας και επικρότησε το ΠΑΣΟΚ, όµως αυτό δεν σηµαίνει ότι η πο-
λιτική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ µπήκε σε µία Κολυµπήθρα
του Σιλωάµ και ότι εξαγνίστηκε από τα ταξικά και αντιλαϊκά της
χαρακτηριστικά.

Αντίθετα, σε συνθήκες όξυνσης και επιδείνωσης της κρίσης
οξύνονται ακόµη περισσότερο αυτά τα ταξικά χαρακτηριστικά.
Και βεβαίως, η κρίση δεν είχε ως αποτέλεσµα, όπως µας είπε η
εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, την αναξιοπιστία παντού. Είχε ως
αποτέλεσµα τη φτώχεια και την εξαθλίωση για ακόµη περισσό-
τερα λαϊκά στρώµατα και από την άλλη µεριά τη συγκέντρωση
του πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια.

Αυτό είναι το αποτέλεσµα της κρίσης µέχρι τώρα, που βιώ-
νουµε, και αξιοποιείται από τις κυβερνήσεις το πολιτικό υπαλλη-
λικό προσωπικό, δηλαδή της πλουτοκρατίας της Ελλάδας αλλά
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι µόνο, για να φορτωθούν τα
βάρη και οι συνέπειες της κρίσης στα λαϊκά στρώµατα, να την
πληρώσει ακόµη περισσότερο ο λαός, για να µείνουν αλώβητα,
στο απυρόβλητο η κερδοφορία και τα συµφέροντα των πλουτο-
κρατών. Αυτό είναι το αποτέλεσµα και η συνέπεια της κρίσης, για
να δυναµώσουν ακόµη περισσότερο τις θέσεις τους και να
έχουµε µία ολοµέτωπη επίθεση µακροχρόνιου χαρακτήρα και όχι
απλά και µόνο προσωρινού για να την βγάλουµε από την κρίση,
στα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Και θα ρωτούσε κάποιος. Μπορεί να γίνει διαφορετικά; Όχι,
γιατί η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ θέλει να υλοποιήσει και να εφαρ-
µόσει κατά γράµµα -και το έχει δηλώσει- το ευρωενωσιακό σχέ-
διο για την ανάκαµψη της οικονοµίας. Αυτό το ευρωενωσιακό
σχέδιο εφαρµόστηκε από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας. Γι’ αυτό λέµε ότι υπάρχει συνέχεια και γι’ αυτό λέµε ότι θα
υπάρχει περαιτέρω κλιµάκωση. Και τι είχε ως αποτέλεσµα; Είχε
ως αποτέλεσµα την τεράστια χρηµατοδοτική στήριξη του κεφα-
λαίου, είτε είναι του χρηµατοπιστωτικού τοµέα είτε των υπολοί-
πων τοµέων και κλάδων της οικονοµίας από τη µια µεριά και τη
δηµιουργία ενός ακόµη πιο ευνοϊκού πλαισίου για τη δράση του
µεγάλου κεφαλαίου, που σηµαίνει νέα φορολογικά κίνητρα.
Αυτός θα είναι ο κεντρικός πυρήνας του νέου φορολογικού
νόµου που θα ετοιµάσετε. Πήγατε το φορολογικό συντελεστή
από το 45% στο 35% ως ΠΑΣΟΚ, η Νέα ∆ηµοκρατία τον πήγε
από το 35% στο 25% για τα κέρδη, και τώρα θέλετε να τον πάτε
ακόµη χαµηλότερα, αξιοποιώντας τη «δηµιουργική λογιστική»
περί µη διανεµόµενων κερδών.

∆ίνετε νέα χρηµατοδοτικά πακέτα, µε τους αναπτυξιακούς νό-
µους, στους κεφαλαιοκράτες, στο όνοµα των επενδύσεων. Βε-
βαίως ταυτόχρονα σηµατοδοτείτε, στο όνοµα του χτυπήµατος
των διαρθρωτικών αδυναµιών της ελληνικής οικονοµίας, τα ενα-
ποµείναντα εργασιακά δικαιώµατα και τις ασφαλιστικές κατα-
κτήσεις.

Είπε η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας ότι ανάµεσα στο 2006 και
2007 κατέρρευσε κατά δεκαοκτώ θέσεις η ανταγωνιστικότητα
της ελληνικής οικονοµίας, σύµφωνα µε το World Economic
Forum. Αυτή, αλήθεια, η έκθεση θα µας πείτε τι περιέχει αναλυ-
τικά και ποιο είναι το µεγάλο βαρίδι, που κατέρρευσε η ανταγω-
νιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας κατά δεκαοκτώ θέσεις;

Όπως λέει το World Economic Forum, το µεγάλο βαρίδι είναι
η αγορά εργασίας που έχει τεράστιες αγκυλώσεις. Και τι θεωρεί
ως αγκυλώσεις; Το ότι υπάρχει κατώτερο µεροκάµατο στην Ελ-
λάδα ως κατάκτηση του ταξικού κινήµατος, το ότι υπάρχει όριο
στις απολύσεις ως κατάκτηση του ταξικού κινήµατος, το ότι
υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις εργασίας ως κατάκτηση του
ταξικού κινήµατος. Αυτά, λοιπόν, είναι που θεωρούν οι κεφαλαι-
οκράτες ως µεγάλα εµπόδια και αγκυλώσεις στην αγορά εργα-
σίας, για να αναβαθµιστεί η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής
οικονοµίας. Αυτά, λοιπόν, θέλετε να ξεπαστρέψετε; Αυτά βάλατε
στο στόχαστρο; Και ανοίγετε πάλι τη συζήτηση για τα εργασιακά.
Με το πρόσχηµα της αξιοκρατίας θα γενικευθεί η µερική απα-
σχόληση, οι άτυπες µορφές εργασίας, η κοινωνική εργασία, που
είναι δωρεάν, φθηνή και ανασφάλιστη εργασία για τους κεφα-
λαιοκράτες, και ταυτόχρονα θα µπει µια νέα, µεγάλη ταφόπλακα
στο ασφαλιστικό, που η συζήτησή του ξεκινάει µε την εκφυλι-
σµένη εργοδοτική και κυβερνητική πλειοψηφία της ΓΣΕΕ και της
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Α∆Ε∆Υ το επόµενο διάστηµα, από τη ∆ευτέρα, για κατάργηση
των ορίων συνταξιοδότησης, αύξηση αυτών των ορίων, χτύπηµα
των συνταξιοδοτικών παροχών, για να συµπιεστεί ακόµη περισ-
σότερο η τιµή της εργατικής δύναµης. Εκεί επιδιώκετε, εκεί στο-
χεύετε, στο να γίνουν πιο φθηνοί οι εργαζόµενοι για τους
κεφαλαιοκράτες. Όµως ό,τι και αν κάνετε σ’ αυτό το επίπεδο πά-
ντοτε θα υπάρχουν ακόµη φθηνότεροι σε άλλες χώρες. Πάντα
το κεφάλαιο, στο όνοµα της απελευθέρωσης της κίνησης, θα βρί-
σκει περισσότερους τρόπους για να εκµεταλλεύεται την εργα-
τική τάξη και να πετάει στο δρόµο µαζικά, µέσα από τις
απολύσεις, µέσα από την καταστροφή των παραγωγικών δρα-
στηριοτήτων δεκάδες χιλιάδες, εκατοµµύρια εργαζόµενους.

Να, λοιπόν, γιατί δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε τα προβλή-
µατα. Και η απάντηση ποια είναι σ’ αυτή την απόλυτη, αλλά και
σχετική εξαθλίωση των λαϊκών στρωµάτων; Τα διάφορα επιδό-
µατα «πτωχοκοµείου» στο πλαίσιο –λέει- της δίκαιης αναδιανο-
µής του πλούτου.

∆ηλαδή αφενός µεν οι κεφαλαιοκράτες, οι κηφήνες, οι σφετε-
ριστές του κοινωνικού πλούτου κλέβουν τον πλούτο από τον ερ-
γαζόµενο και τους λέτε ότι η εργατική τάξη πρέπει να
νοµιµοποιήσει την κλεψιά! Και να διεκδικήσει τι; Ολίγα ψιχία από
τα πανηγύρια, τα οποία κάνουν οι πλουτοκράτες! Αυτό λέτε να
διεκδικήσει και να περιοριστεί εκεί. Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι θα
υπάρξει αντιλαϊκή και αδιέξοδη η πολιτική της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ.

∆εύτερο ζήτηµα, γίνεται µεγάλη συζήτηση για τη διαφάνεια
και την αξιοπιστία. Αυτό είναι, αλήθεια, η νέα «διατροφική» πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ; ∆ηλαδή, αν τα µεγέθη έχουν διαφάνεια και
αξιοπιστία, θα χορτάσει ο άνεργος; Θα αλλάξει κάτι επί της ου-
σίας;

∆εν λέµε να υπάρξει κάτι. Βεβαίως! Βεβαίως, για τι πράγµα
όµως; Για να µπορεί να αποκαλύπτεται πολύ καλύτερα ο ταξικός
χαρακτήρας της πολιτικής. Όµως, αυτά που αποκαλύπτουν τον
ταξικό χαρακτήρα και το περιεχόµενο της δικονοµικής σας πολι-
τικής δεν πρόκειται να τα αποκαλύψετε. ∆εν πρόκειται να τα κά-
νετε γνωστά στους εργαζόµενους, για να καταλάβουν πού το
πάτε το πράγµα. Θα προσπαθήσετε και θα βρείτε τρόπους να τα
καλύπτετε.

Κάναµε ερώτηση και στην επιτροπή. Και στο κάτω-κάτω της
γραφής, κύριε Υφυπουργέ, κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
ήταν. Πείτε µας, ποια είναι αυτά τα κονδύλια και το ύψος των
απόρρητων δαπανών; Γιατί δεν το λέτε; Θα πει κάποιος «Μα,
είναι απόρρητες». Άρα, το ερώτηµα είναι «απόρρητες από ποι-
ους;».

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Κοµισιόν, δεν τα ξέρει τώρα, που έρ-
χεται και ψάχνει η EUROSTAT αναλυτικά τα κονδύλια; ∆εν τα
ξέρει το ΝΑΤΟ; Ποιος δεν τα ξέρει; Ο ελληνικός λαός δεν πρέπει
να τα µάθει. Άρα, τα κρατάτε απόρρητα από τον ελληνικό λαό,
γιατί χρηµατοδοτούν µισθοφορικούς µηχανισµούς, πρακτορικές
οργανώσεις και παρακρατικούς µηχανισµούς.

Πείτε, λοιπόν, αυτές τις απόρρητες δαπάνες, δώστε τις στη
δηµοσιότητα, ενηµερώστε το Κοινοβούλιο και το λαό, αν θέλετε
πραγµατικά να υπάρξει αυτό που λέτε διαφάνεια και αξιοπιστία
παντού.

Όµως, βεβαίως δεν θα αλλάξει η κατάσταση ούτε µε τον
τρόπο υλοποίησης του κρατικού προϋπολογισµού που λέτε ότι
θα τον αλλάξετε. Θα αλλάξει ο ταξικός του χαρακτήρας και το
περιεχόµενο; Θα σταµατήσει δηλαδή από το σκέλος των εσόδων
να κάνει µια τεράστια αναδιανοµή από τους εργαζόµενους και
τα λαϊκά στρώµατα προς όφελος του κεφαλαίου µέσα από µια
φορολογική πολιτική που είναι εργαλείο της ανταγωνιστικότη-
τας;

Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Αυτό έλεγε ο προϋπολογισµός του
2007 ότι θα αξιοποιήσουµε τη φορολογία, για να ενισχύσουµε
την ανταγωνιστικότητα και το αποτέλεσµα, ο απολογισµός, το
λέει µέσα, ότι τα φορολογικά έσοδα µπορεί να αυξήθηκαν 7,6%
σε σχέση µε το 2006, αλλά το ζήτηµα είναι από πού προήλθαν
αυτά.

Προήλθαν από την αύξηση των άµεσων φόρων που επιβάρυ-
ναν τα λαϊκά νοικοκυριά, ενώ αντίθετα η φορολογία εισοδήµα-
τος των επιχειρήσεων παρέµεινε στα ίδια επίπεδα µε τα έσοδα

του 2006, παρ’ ότι µεσολάβησε ένας χρόνος, όπου είχαµε πραγ-
µατικό πανηγύρι και τεράστια αύξηση των κερδών των µεγάλων
επιχειρήσεων. Αυτό δεν αποτυπώθηκε στα φορολογικά έσοδα
από τα νοµικά πρόσωπα µε την αύξησή τους. Προήλθε βεβαίως
και από την αύξηση της έµµεσης φορολογίας, της κατεξοχήν
αντιλαϊκής.

Τι άλλο επιβεβαιώνεται από το σκέλος των εσόδων; Ότι υπάρ-
χει ένα ανείσπρακτο κονδύλι βεβαιωµένων εσόδων 31,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Από πού προέρχεται αυτό το κονδύλι; Ποιοι το
χρωστάνε; Θα µας το πείτε; Θα ενηµερώσετε ποιοι χρωστάνε
αυτά τα τεράστια ποσά;

Γιατί φαίνεται ποιες είναι οι µεγάλες φορολογικές υπηρεσίες
που έχουν τα µεγαλύτερα ανείσπρακτα βεβαιωµένα έσοδα, τα
οποία δεν έχουν εισπραχθεί. Είναι οι υπηρεσίες, οι οποίες κατ’
εξοχήν έχουν ως υποθέσεις των µεγάλων επιχειρήσεων ΦΑ∆Ε,
ΦΑΕ Αθηνών, Πειραιά, Θεσσαλονίκης. Άρα, λοιπόν, φαίνεται ότι
οι µεγαλοκεφαλαιοκράτες είναι αυτοί που χρωστάνε.

∆εύτερον, λέει η ίδια η Κοµισιόν για το 2006 ότι το ύψος των
ανείσπρακτων βεβαιωµένων εσόδων από το ΦΠΑ ανήλθε στο
30% του συνολικού ποσού. ∆ηλαδή, ενώ πλήρωσαν οι λαϊκές οι-
κογένειες 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ΦΠΑ, αυτό δεν αποδόθηκε
πουθενά. Σε ποιανού τσέπες πήγε;

Tρίτο ζήτηµα, στο σκέλος των δαπανών. Λέτε ότι υπήρξε –και
έτσι λέει το Συµβούλιο του Κράτους- µία τεράστια αύξηση και
ξεπέρασµα του ύψους των δαπανών, εκτροχιασµός των δαπα-
νών. Πού πήγε ουσιαστικά αυτός ο εκτροχιασµός των δαπανών;
Βεβαίως, από τη µία µεριά, είναι ο βραχυπρόθεσµος δανεισµός,
που ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας είπε ότι αυτός είναι ετή-
σιος και δεν επιβαρύνει τα µεγέθη του κρατικού προϋπολογισµού
και του ταµείου του κράτους. Μα, πώς δεν τα επιβαρύνει; Πλη-
ρώσαµε επιπλέον σε τόκους 91.000.000 ευρώ για τον βραχυ-
πρόθεσµο δανεισµό. Αυτά τα 91.000.000 ευρώ τζάµπα χρήµα
είναι; ∆εν λένε τίποτα; Βεβαίως, µπορεί να είναι σταγόνα στον
«ωκεανό» των δισεκατοµµυρίων, αλλά επιβαρύνουν, ενώ αν είχαν
εισπραχθεί τα ανείσπραχτα έσοδα, θα ήταν πολύ καλύτερη η κα-
τάσταση.

Αλλά πού πήγαν όµως, αυτά τα κονδύλια; Περίπου 3,5 δισε-
κατοµµύρια µένουν από τον ανείσπραχτο δανεισµό. Τι λέει; ∆ώ-
σαµε έκτακτη απόδοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την
λογιστική αύξηση του ΑΕΠ 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και ξεπε-
ράστηκαν οι υποχρεώσεις µας για τα εξοπλιστικά προγράµµατα,
τα νατοϊκά κατά 2,2 δισεκατοµµύρια. ∆ηλαδή, τα 3,3 δισεκατοµ-
µύρια που εναποµένουν της αύξησης και της υπέρβασης των δα-
πανών έχουν να κάνουν µε το νταβατζιλίκι και µε την προστασία
που πληρώνει η Ελλάδα για τα συµφέροντα των πλουτοκρατών
και των ιµπεριαλιστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ.
Αντίθετα, δώσατε µόνο 265.000.000 ευρώ –έδωσε η κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας- για να αντιµετωπιστούν οι τεράστιες συ-
νέπειες από τις καταστροφές των φονικών πυρκαγιών. Από τη
µία µεριά δώσατε 265.000.000, ενώ από την άλλη 3,5 δισεκα-
τοµµύρια για τους πλουτοκράτες, τους κεφαλαιοκράτες και τους
ιµπεριαλιστές.

Να, λοιπόν ποιος είναι ο ταξικός χαρακτήρας της πολιτικής και
ο οποίος φαίνεται και από το σκέλος του Προγράµµατος ∆ηµο-
σίων Επενδύσεων. Πού αυξήθηκε τεράστια το κονδύλι; Στο
Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών. Τι χρηµατοδοτεί το
Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών; Χρηµατοδοτεί τους ανα-
πτυξιακούς νόµους, δηλαδή τις προτάσεις που κάνουν οι κεφα-
λαιοκράτες. Πού έφτασε αυτό το κονδύλι; Στα 1,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. ∆ηλαδή, πέρα από τα υπόλοιπα, έδωσε «ζεστό» χρήµα από
το Υπουργείο και από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων –
για να µην πούµε 1,4 δισεκατοµµύρια- ύψους 1,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ στους κεφαλαιοκράτες. Αυτό έγινε. Και από την άλλη µεριά
έχουµε κατρακύλα –και απ’ αυτά που προβλέπονταν- των δαπα-
νών του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων για την παιδεία,
για την υγεία, για την αγροτική οικονοµία και για την απασχό-
ληση. Να, λοιπόν, ο ταξικός χαρακτήρας!

Και βέβαια µια και µιλάτε για διαφάνεια –γιατί το τελευταίο διά-
στηµα ξαναέρχεται αυτή η συζήτηση- θα µας δώσετε εδώ πέρα
στοιχεία γι’ αυτό το «τρελό πανηγύρι» που κάνουν οι µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις; Και εδώ δεν λέµε για το σύνολο γιατί υπάρ-
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χουν και ορισµένες φωτεινές εξαιρέσεις που επιβεβαιώνουν τον
κανόνα όµως, της τεράστιας σπατάλης που γίνεται για σκοπούς
αλλότριους και ξένους από µη κυβερνητικές οργανώσεις πολυε-
θνικές αλλά και εγχώριες. Πού πάνε αυτά τα χρήµατα; Ποιοι κερ-
δίζουν από αυτά τα τεράστια ποσά; Γράφτηκε ότι 300.000.000
ευρώ πήραν αυτές σε µια διετία.

Πού πήγαν αυτά, όταν µάλιστα βγήκε ο ίδιος ο τότε Υφυ-
πουργός της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο κ. Κωνσταντόπουλος είχε πα-
ραδεχθεί από το Βήµα εδώ της Βουλής ότι τα ποσά που δίνουµε
στις επιχειρήσεις για την αποκατάσταση της ψυχικής υγείας είναι
πολλαπλάσια από το να είχαµε δηµοσίους φορείς, που να παρέ-
χουν την αποκατάσταση της ψυχικής υγείας; Από την άλλη είναι
απλήρωτοι οι εργαζόµενοι στα Κέντρα Ψυχικής Υγείας, ενώ αντί-
θετα τα κονδύλια έχουν πολλαπλασιαστεί. Να, λοιπόν ποιο είναι
το αποτέλεσµα αυτής της σκληρής ταξικής πολιτικής που θέλετε
να εφαρµόσετε. Είναι, λοιπόν, κέρδη, νέα προνόµια για τους κε-
φαλαιοκράτες και µεγαλύτερη επιδείνωση της θέσης της λαϊκής
οικογένειας.

Έτσι, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά: Αυτή η πολιτική δεν θε-
ραπεύεται µε διάφορες µικροαλλαγγές, µικροδιορθώσεις ή δια-
φοροποιήσεις σε κάποια κονδύλια. Αυτή η πολιτική ανατρέπεται.
Και θα πρέπει να ανατραπεί κάτω από την πάλη του λαού. Ρήξη
και ανατροπή να περάσει στην αντεπίθεση για να διεκδικήσει το
σύνολο του κοινωνικού πλούτου που παράγει, που αυτό σηµαίνει
αλλαγή του κοινωνικοοικονοµικού συστήµατος στη χώρα µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Το λόγο έχει ο εισηγητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σωστά έχει ειπωθεί ότι δεν έχει σηµασία τι γράφει ένας προϋ-

πολογισµός, αλλά το πώς εκτελείται.
Κύριε Υπουργέ, είστε υπερεπαρκής, είστε φίλος, είστε άν-

θρωπος ο οποίος ξέρει πολλά πράγµατα. Όµως, πού είναι ο
Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Παπακωνσταντίνου; ∆εν ξέρω, αλλά
γιατί δεν τιµά το Κοινοβούλιο ο Υπουργός Οικονοµικών; ∆ιότι δεν
είναι η πρώτη φορά. Έγινε και στην επιτροπή.

Επαναλαµβάνω, είστε υπερεπαρκής, µας είστε συµπαθής,
είστε αγαπητός συνάδελφος, αλλά έπρεπε να είναι σήµερα εδώ
ο Υπουργός Οικονοµικών. Και για την ώρα βλέπω ότι ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός έχει καταλάβει και τα έδρανα της Νέας
∆ηµοκρατίας. Μόνο η συνάδελφος από τα ∆ωδεκάνησα είναι
εδώ.

Κύριε Ροντούλη, βλέπω ότι έχετε µετακινηθεί προς τα έδρανα
της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έχουν ζωτικό χώρο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Έχουν ζωτικό χώρο. Βλέπω

ότι έχετε µετακινηθεί προς τα εκεί, ελλείψει παρουσίας της Νέας
∆ηµοκρατίας, εκτός της εκλεκτής συναδέλφου από τα ∆ωδεκά-
νησα η οποία µόλις τώρα µπήκε. Τόση ώρα συζητείται ο Προϋ-
πολογισµός, ο Ισολογισµός του Κράτους που αφορά τα χρόνια
της Νέας ∆ηµοκρατίας, το 2007 και βλέπαµε µόνο κενά έδρανα
και καλά κάνατε, κύριε Ροντούλη και καλύψατε το κενό που
υπήρχε, µετακινούµενος προς τα έδρανα της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Όλοι µιλούν για τα πολλαπλά αδιέξοδα µε τα οποία βρίσκεται
αντιµέτωπη η χώρα και είναι συνεχείς οι απειλές του κ. Αλµούνια.
Βέβαια, το έχω αναφέρει πολλές φορές, αλλά επειδή ο κ. Αλ-
µούνια συµπεριφέρεται µε τρόπο αλαζονικό και κάπως σαν αν-
θύπατος, νοµίζω ότι τον έχουµε αφήσει να ξεσαλώσει! Και όταν
λέω ότι τον έχουµε αφήσει, εννοώ τα δύο παλιά κόµµατα εξου-
σίας, το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Όµως, δεν είναι µόνο ο κ. Αλµούνια. Έχουµε και τον κ. Τρισέ.
Έχουµε αυτούς τους δύο κυρίους οι οποίοι κάθε φορά που µι-
λάνε µας στοιχίζει, µας κοστίζει. ∆ιότι κάθε φορά που µιλάνε,
βλέπουµε ότι υπάρχει υποβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότη-
τας της Ελλάδας, άνοδος των επιτοκίων, άρα πρόσθετο βάρος
στον ελληνικό λαό.

Ούτε ανθύπατος είναι ο κ. Αλµούνια ούτε ο κ. Τρισέ ούτε µπο-
ρεί να κυβερνά την Ελλάδα µε τηλεκοντρόλ και καλό θα ήταν να
κοιτάξει -και το ξαναλέω, έκανε εντύπωση, όταν το είπα στην επι-
τροπή- να κοιτάξει τα χάλια των υπηρεσιών του στην Κοµισιόν, µε

το χαµηλό τεχνοκρατικό επίπεδο και µετά να κάνει υποδείξεις ο
κ. Αλµούνια!

∆ιότι ο κ. Αλµούνια δεν είναι η πρώτη φορά που δρα µε αυτόν
τον τρόπο. ∆ρούσε και επί των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας πάντα µε τρόπο όχι αντικειµενικό έναντι της χώρας µας.
∆ιότι θα θυµίσω ότι είναι Ισπανός. Η Ισπανία έχει εκτροχιαστεί
δηµοσιονοµικά, αλλά κουβέντα δεν βγαίνει από το στοµατάκι του
κ. Αλµούνια. Αυτή είναι η αλήθεια! Τη χώρα του ξέρει να την προ-
στατεύει, ξέρει, όµως και να δηµιουργεί δυσµενές κλίµα εναντίον
της χώρας και κανείς δε λέει στον κ. Αλµούνια ότι εµείς πληρώ-
νουµε όπλα για να κρατάµε την εθνικιστική και επιθετική Τουρκία
στο Αιγαίο. ∆ε µας βοηθάει ο κ. Αλµούνια σ’ αυτό. ∆εν είδα καµ-
µία Ευρωπαϊκή Ένωση να µας βοηθήσει στο να αντιµετωπίσουµε
αυτή την επιθετικότητα των Τούρκων. Έχουµε να πληρώνουµε
συνεχώς από την τσέπη µας για όπλα, προσπαθώντας να αµυν-
θούµε έναντι της επιθετικότητας στην οποία δίνει αέρα πολλές
φορές η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και είπα και προχθές, στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων
και την ξαναλέω την πρότασή µου, να κληθεί ο κ. Αλµούνια στη
Βουλή των Ελλήνων, να κληθεί στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υπο-
θέσεων. Πρώτη φορά είναι; Όχι. Εγώ είµαι δύο χρόνια Βουλευ-
τής. Θυµάµαι πέρυσι ότι είχε έλθει και έγινε µια πολύ ωραία
συζήτηση, φυσικά διαφωνήσαµε σχεδόν σε όλα, δεν έχει σηµα-
σία, έγινε µια πολύ ωραία συζήτηση µε την Επίτροπο την κυρία
Grybauskaité. Ήλθε η Επίτροπος η οποία έχει να κάνει και µε τα
οικονοµικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Προσήλθε στην Επιτροπή
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. Την καλοδεχθήκαµε, ήταν µια ωραία
συζήτηση. Γιατί, δηλαδή, ο κ. Αλµούνια δε µας κάνει την τιµή να
έλθει στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, να τον καλοδε-
χθούµε στην Αίθουσα της Γερουσίας, να ακούσει τις ενστάσεις
µας, να ακούσει και την κριτική, να µη βγάζει διαγγέλµατα, να
αλληλεπιδράσει µε τους Έλληνες Βουλευτές; ∆ιότι εµείς θεω-
ρούµε ότι ακολουθεί µία πολιτική η οποία βλάπτει σοβαρά την
οικονοµική υγεία της Ελλάδας.

Και επαναλαµβάνω, όπως ήλθαν άλλοι Επίτροποι, να µας κάνει
την τιµή και ο κ. Αλµούνια να προσέλθει στην Επιτροπή Ευρω-
παϊκών Υποθέσεων. Νοµίζω ότι θα πρέπει να τοποθετηθούν τα
κόµµατα. Η Αντιπρόεδρος της Βουλής, η κ. Ζήση, η οποία είναι
και Πρόεδρος της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ανέφερε
προχθές ότι θα εξετάσει την πρόταση, την οποία την θεωρεί χρή-
σιµη. Ελπίζω να έχουµε την τιµή να δούµε τον κ. Αλµούνια και να
µας ακούσει και να τον ακούσουµε.

Άκουσα από την εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ αυτό που είπε και
στην επιτροπή, τα περί ανείσπρακτων οφειλών προς το δηµόσιο,
τα οποία έχουν φθάσει, λέει, τα 31.000.000.000. Σωστό είναι.
Σωστό είναι και αυτό που ειπώθηκε, ότι πρέπει να µάθουµε επι-
τέλους ποιος τα χρωστάει αυτά τα 31.000.000.000. Όµως, τώρα
προέκυψαν αυτά τα 31 δισεκατοµµύρια; ∆ηλαδή, πρώτη φορά
ακούµε, τα τελευταία χρόνια, ότι προέκυψαν αυτές ο ανείσπρα-
κτες οφειλές ή µήπως συσσωρεύτηκαν από τις δεκαετίες εξου-
σίας των δύο παλιών κοµµάτων;

Το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων ήταν πράγµατι πάρα
πολύ «αναιµικό» επί των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και
το ίδιο έγινε και µε την απορρόφηση πόρων από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Έχει κάνει µελέτη η Κοµισιόν, όχι οι υπηρεσίες του κ.
Αλµούνια -πρέπει να πω- η Γενική ∆ιεύθυνση Περιφερειακής Πο-
λιτικής, ότι χάσαµε συνολικά από τα τέσσερα πακέτα από το
1992 έως τώρα, 11,96 δισεκατοµµύρια ευρώ. Περιλαµβάνει και
το τέταρτο πακέτο, το λεγόµενο ΕΣΠΑ. Μέχρι στιγµής, έχουµε
χάσει σχεδόν 12.000.000.00 ευρώ.

Ο κ. Βαρβιτσιώτης ανέφερε σε κάποιο τηλεοπτικό πάνελ προ
των εκλογών ότι η απορρόφηση από το ΕΣΠΑ είναι 10%. Η πραγ-
µατική απορρόφηση είναι 3%, άρα σηµαίνει ότι µέχρι το 2013 θα
πρέπει να απορροφήσουµε, κατά την άποψη του κ. Βαρβιτσιώτη,
το 90% ή το 97%, όπως είναι τα στοιχεία της Κοµισιόν, των
πόρων του ΕΣΠΑ. Και επαναλαµβάνω ότι µιλάµε για
26.000.000.000 ευρώ. Έχουµε χάσει ήδη από τα τέσσερα πακέτα
12.000.000.000 ευρώ.

Γι’ αυτή, λοιπόν, την απώλεια ευθύνεται καθοριστικά φυσικά η
Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά ευθύνεστε κι εσείς. Και µιλάµε για µια
απώλεια η οποία είναι 12.000.000.000 ευρώ, όταν εσείς για τον
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προϋπολογισµό του χρόνου, όλο – όλο αυτό που ζητάτε για να
τον κλείσετε, είναι 8.000.000.000 ευρώ. Για να µπορέσει να βγει
ο προϋπολογισµός του χρόνου χρειάζεστε 8.000.000.000 ευρώ.

Άκουσα την κ. Παπαθανάση να µιλάει και για χαµηλή παραγω-
γικότητα και διερωτώµαι αν είναι φαινόµενο των τελευταίων ετών
η χαµηλή παραγωγικότητα ή είναι ένα γεγονός, το οποίο άρχισε
από το 1981 µε τη διάλυση της παραγωγικής βάσης της οικονο-
µίας.

Και µου έκανε εντύπωση ότι βρήκατε και τη λύση για την εξα-
φάνιση των ελλειµµάτων, τα «STAGE». ∆ηλαδή «µαστιγώνουµε»
τους νέους, τους διώχνουµε, τους πετάµε σαν τα σκυλιά στο
δρόµο κι έτσι βρίσκουµε τη λύση για τα ελλείµµατα του δηµο-
σίου! Κάντε έξι µήνες παράταση σε όσους έχουν συµβάσεις
«STAGE», ώστε οι άνθρωποι να µπορέσουν να δουν στους επό-
µενους έξι µήνες τι θα κάνουν µε τη ζωή τους, γιατί αν ήταν δικοί
σας, όπως ήταν την περίοδο του 1999 και του 2000, θα είχαν ήδη
γίνει µόνιµοι. Ή µήπως δεν θυµάστε ότι όσοι είχαν συµβάσεις
«STAGE» επί ΠΑΣΟΚ γίνανε µόνιµοι το 1999 και το 2000 µε νο-
µοθετική ρύθµιση; Επειδή, όµως, αυτοί δεν διορίστηκαν επί των
ηµερών σας, τους πετάµε στο δρόµο. Τους δικούς σας, όµως,
τους τακτοποιήσατε.

Είναι σωστό αυτό που ειπώθηκε για τις µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις. Τι γίνεται µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις; Εντά-
ξει, ορισµένες προσφέρουν έργο. Άλλες, όµως, αναλαµβάνουν
την εκπαίδευση σεφ, µαγείρων στην Τουρκία. Τους µαγειρεύουν.
Πληρώνει ο ελληνικός λαός για να εκπαιδεύονται µάγειροι στην
Τουρκία! Πληρώνει ο ελληνικός λαός για να αποκτούν υπολογι-
στές στο ∆ήµο των Σκοπίων! Πληρώνει ο ελληνικός λαός για να
αποκτούν υπολογιστικά συστήµατα στο ∆ήµο Ανδριανούπολης
στην Ανατολική Θράκη, στην Τουρκία!

Για ποιο λόγο πληρώνουµε εµείς λεφτά τη στιγµή που δεν
υπάρχει χρήµα στην Ελλάδα και αρχίζουν τα ΕΤΑΚ, οι περαιώ-
σεις, οι κεφαλικοί φόροι, τα χαράτσια για να πηγαίνουν κάποια
χρήµατα σε χώρες ελάχιστα φιλικές, για να µην πω άκρως επι-
θετικές και προκλητικές έναντι της Ελλάδος;

Χθες ήµουν στις Βρυξέλλες και είχα πάρει µέρος σε κάποια
σύσκεψη, η οποία γίνεται σχετικά µε το Πρόγραµµα της Στοκ-
χόλµης, τη δηµιουργία ενός ευρωπαϊκού χώρου δικαιοσύνης,
ασφάλειας κ.λπ.. Και θέλω να το πω αυτό, επειδή µιλάµε για τους
ανθρώπους οι οποίοι δούλευαν µε αυτά τα «STAGE» και τώρα
απολύονται. Τέλος Οκτωβρίου είκοσι πέντε χιλιάδες βγήκαν στο
δρόµο. Μιλάµε για φουκαράδες των 380 ευρώ, οι οποίοι δου-
λεύουν επιπροσθέτως και ανασφάλιστοι, όταν µόνο για τηλέ-
φωνα τα Υπουργεία το 2007 έδωσαν 70.000.000 ευρώ. Μα, τι
τηλέφωνα είναι αυτά; Είναι 70.000.000 ευρώ για τηλέφωνα. Θα
καταθέσω τα χαρτιά στα Πρακτικά της Βουλής. ∆εν θέλω να υπο-
θέσω ότι είναι ροζ τηλέφωνα. ∆εν µπορώ να το στηρίξω, ούτε να
το υποθέσω, αλλά εν πάση περιπτώσει, είναι ένα τροµερό ποσό,
αν το σκεφτούµε. Και δεν είναι µόνο αυτό. Θα επανέλθω αργό-
τερα.

Είναι πολύ σηµαντικό αυτό που ειπώθηκε στην επιτροπή ότι
πρέπει η Επιτροπή αυτή του Ισολογισµού να αναβαθµιστεί.
Όπως είπα και στην επιτροπή είναι η δεύτερη πιο σηµαντική επι-
τροπή στην Ευρωβουλή. Θα µπορούσε να ήταν µια από τις πολύ
σηµαντικές επιτροπές στη Βουλή των Ελλήνων. Θα µπορούσε να
είχε συνεργασία µε την Εθνική Στατιστική Υπηρεσία της Ελλά-
δος –σωστό είναι αυτό που είπε ο κ. Στάθης Κουτµερίδης- συ-
νεργασία µε τη EUROSTAT και βέβαια, να µη γίνεται αυτό το
απίστευτο ρεζιλίκι το να συζητάµε έναν ισολογισµό ο οποίος είναι
ένα «ραντεβού» µε την ιστορία µετά από δύο-τρία χρόνια.

Εδώ βρισκόµαστε σχεδόν στο 2010. Καµµία σχέση δεν έχει
αυτό που συζητάµε σήµερα µε αυτό που έγινε πριν τρία χρόνια.
Έχει µεσολαβήσει µία άβυσσος. Είναι πλέον κάτι πολύ παρωχη-
µένο κι ενώ τον είχαµε καταγγείλει τότε δηµοσίως τον προϋπο-
λογισµό του 2007 ως αντιαναπτυξιακό και µονόπλευρο, βλέπει
κανείς ότι συνεχίζονται και τώρα που έρχεται ο ισολογισµός, οι
αποκλίσεις.

Είναι λέει 324% απόκλιση στις απόρρητες δαπάνες. Ποιες είναι
αυτές οι απόρρητες δαπάνες; Γιατί υπήρξαν αποκλίσεις του
ύψους του 33% στο Υπουργείο Οικονοµικών, 45% στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, 14% στο Υπουργείο Πολιτισµού, 306% στις πε-

ριφερειακές υπηρεσίες, 67% στις περιφερειακές διοικήσεις; Ξέ-
ρετε γιατί υπήρξαν αποκλίσεις; ∆ιότι εδώ γίνεται «πάρτι» µε τις
σπατάλες!

Κοιτάξτε. Έχουµε 5.500.000 ευρώ δαπάνες για τηλέφωνα στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Θα το καταθέσω. Έχουµε 4.000.000
ευρώ δαπάνες για τηλέφωνα στο Υπουργείο Εξωτερικών,
3.000.000 ευρώ δαπάνες για τηλέφωνα στο Υπουργείο Εµπορι-
κής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής. ∆εν θέλω να
κουράσω, αλλά πραγµατικά, όταν υπάρχουν τέτοιες υπερβάσεις,
πώς να µην τις αναφέρω;

Ανακαινίσεις γραφείων Υπουργών. Σαν µαρουλόφυλλα φεύ-
γουν τα χιλιάρικα. Έχουµε 44.000 ευρώ στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, 60.000 ευρώ στο Υπουργείο Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι περίπου 131.000 ευρώ για ανακαινίσεις γραφείων Υπουρ-

γών στο Υπουργείο Εξωτερικών.
Θα το καταθέτω και αυτό.
Τι να πει κανείς για τα έξοδα για δεξιώσεις; Μέχρι και κοινοτικά

κονδύλια δόθηκαν για δεξιώσεις και κοκτέιλ. Από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία είναι 341.000 ευρώ, από το ΠΑΣΟΚ 323.000 ευρώ. Ακρι-
βώς στη µέση! Συναγωνίζεστε για λίγα χιλιάρικα ποιος έδωσε
περισσότερα για δεξιώσεις και κοκτέιλ!

Αυτή είναι, λοιπόν, η κατάσταση. Και µετά µιλάµε για ισολογι-
σµό ο οποίος δεν µπορεί να κλείσει.

Και επ’ ευκαιρία θα ήθελα να πω ότι περιµένουµε επιτέλους να
αποκτήσει η Νέα ∆ηµοκρατία ηγεσία, για να µπορέσει να στοιχι-
θεί µαζί µας σ’ έναν αντιπολιτευτικό αγώνα. Η ευκαιρία έρχεται
µε την επερχόµενη εκλογή του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας το
Μάρτιο. Ας πάµε µαζί, λοιπόν, σε εκλογές το Μάρτιο για να κα-
ταφανεί, να γίνει σαφές στους πολίτες ποιος είναι αυτός που
στηρίζει το ΠΑΣΟΚ και ποιος είναι αυτός που το µάχεται!

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω τα προαναφερθέντα έγγραφα.
Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Αïβαλιώτη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-

στεράς κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι κατάντηµα γι’ αυτήν την Αίθουσα ότι έχουµε

φθάσει στο σηµείο να κάνουµε τόσο ανιαρή και βαρετή τη συζή-
τηση για τον Ισολογισµό και τον Απολογισµό του Κράτους, ενώ
είναι µία από τις πιο κρίσιµες συζητήσεις για τη χώρα και την
προοπτική της.

Το καταφέραµε και αυτό µε ευθύνη των κοµµάτων που κυβέρ-
νησαν τη χώρα, πρώτον, διότι συζητάµε αυτόν τον Ισολογισµό
και τον Απολογισµό του Κράτους πάρα πολύ καθυστερηµένα.
Είναι δυνατόν, ενώ τελειώνει τώρα το 2009, να συζητάµε έναν
ισολογισµό και έναν απολογισµό για το 2007; Και µάλιστα,
άκουσα τον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας, τον αξιότιµο κ.
Λέγκα που ήταν Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών στην
προηγούµενη κυβέρνηση, να λέει ότι αυτό που συζητάµε τώρα
ήταν έτοιµο από πέρυσι, από το 2008! Είχε κατατεθεί, είχε υπο-
γραφεί και έµενε στα συρτάρια ένα χρόνο και δεν το συζητού-
σαµε!

Και τώρα φαντάζοµαι –δεν ξέρω, κύριε Υφυπουργέ….
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προφανώς δεν ήρθε στη

Βουλή!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ναι! Ενώ ήταν έτοιµο!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ε, αυτό αφορά την Κυβέρνηση!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ναι! Και τώρα είναι έτοιµο!
Παρακαλώ τον κύριο Υφυπουργό να µας πει αν είναι έτοιµος

ο Ισολογισµός και Απολογισµός του Κράτους του έτους 2008!
Όχι του 2007! Και αν είναι έτοιµος και υπογεγραµµένος και είναι
εντάξει, γιατί δεν το συζητάµε τώρα; Γιατί δεν το συζητάµε τώρα,
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ώστε να αποκτήσει κάποιο ενδιαφέρον και κάποια επικαιρότητα
η συζήτηση;

Η δεύτερη παρατήρηση που θέλω να κάνω είναι ότι από την
άποψη του ουσίας δεν συζητείται σωστά αυτός ο Ισολογισµός
και ο Απολογισµός του Κράτους. Ο Ισολογισµός και ο Απολογι-
σµός του Κράτους δεν είναι µία εφ’ άπαξ συζήτηση. Είναι µία
διαρκής συζήτηση που θα έπρεπε να γίνεται όλο το χρόνο.
Έχουµε µία επιτροπή, η οποία συνεδριάζει µία φορά, για να επι-
κυρώσει δεδοµένα ενός ισολογισµού και ενός απολογισµού δύο
χρόνων πριν.

Μα, έλεος! Θα βάλετε αυτήν την επιτροπή να δουλέψει συ-
στηµατικά, να καταθέτει στοιχεία, να ελέγχει, να έχει πληροφό-
ρηση; Θα απαντάτε στα ερωτήµατα που τίθενται από τους
Βουλευτές; Θα υπάρξει ειδικό επιστηµονικό προσωπικό που θα
πλαισιώσει την επιτροπή; ∆ιότι ξέρετε ότι µιλάµε για σύνθετα
πράγµατα. ∆εν µπορεί ένας Βουλευτής να τα γνωρίζει και πρέπει
να µπορεί να απευθυνθεί σε ειδικούς επιστήµονες, να έχει πρό-
σβαση στο Γενικό Λογιστήριο, γιατί δεν µας το επιτρέπει το Γε-
νικό Λογιστήριο! Και έχουµε καταντήσει αναξιόπιστη χώρα από
την άποψη των δηµοσιονοµικών δεδοµένων και έχουν γίνει τα δη-
µοσιονοµικά δεδοµένα ένα µπαλάκι ανάµεσα στη Νέα ∆ηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ. ∆ηλαδή, δεν έχουµε πολιτικές αντιπαραθέσεις
επί της ουσίας γιατί συγκλίνουν οι πολιτικές σας, αλλά έχουµε
αντιπαραθέσεις για τους αριθµούς, δηλαδή για το πόσο είναι το
έλλειµµα!

Αυτό είναι το µέγα θέµα! Μα, οι αριθµοί πρέπει να είναι δεδο-
µένοι! Οι αριθµοί δεν πρέπει να επιδέχονται αντιρρήσεων! Είναι
δυνατόν να λέει ο ένας ότι το έλλειµµα είναι 12,7%, ο άλλος ότι
είναι 8%, κρύβεις ή δεν κρύβεις, κάνεις, φτιάχνεις! Είναι δυνα-
τόν κάθε φορά που αλλάζει η κυβέρνηση να γίνεται «ανάστα ο
Κύριος» µε τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα; Αυτά είναι αθλιότητες!
Μπορεί να πάει µία χώρα µπροστά; Και τι µηνύµατα δίνουµε στην
κοινωνία; Τι µηνύµατα δίνουµε για αξιοπιστία και φορολογική δι-
καιοσύνη, για την πάταξη της εισφοροδιαφυγής, της φοροδια-
φυγής, όταν το επίσηµο κράτος κρύβει τα µεγέθη του, κρύβει
τους απολογισµούς του, κρύβει τις δαπάνες του, κρύβει τα
έσοδά του, κρύβει το δανεισµό του; Και παίζονται διάφορα παι-
χνίδια! Επενδύονται πολιτικές και σκοπιµότητες πάνω σ’ αυτά τα
δεδοµένα!

Όµως, ιδού πεδίον δόξης λαµπρόν! Θα περιµέναµε να µας
πείτε εδώ πέρα, κύριοι, τι θα κάνετε µ’ αυτήν την κατάσταση! Θα
µπει κάποτε ένα τέρµα; Αυτό το ερώτηµα πλανάται!

Απουσιάζει σήµερα και ο κύριος Υπουργός, ο οποίος µάλιστα
απουσιάζει συστηµατικά από όλες τις σχετικές συζητήσεις των
επιτροπών. Βλέπετε, έχει πάρα πολύ σοβαρότερες ασχολίες! Φα-
ντάζοµαι ότι δεν έρχεται εδώ στη Βουλή να µας πει ποιος είναι ο
σχεδιασµός του γι’ αυτά τα θέµατα τα οποία είναι πολύ κρίσιµα,
απόλυτα κρίσιµα και ίσως τα κρισιµότερα αυτή την περίοδο για
την πορεία της χώρας. Συζητιούνται στα παράθυρα, συζητιού-
νται στον Τύπο, αλλά εδώ δεν υπάρχει κατεύθυνση και προσα-
νατολισµός, µε αποτέλεσµα να έχουµε αυτόν τον Ισολογισµό και
Απολογισµό του Κράτους, τον οποίο -αν διαβάσατε την Έκθεση
του Ελεγκτικού Συνεδρίου- το Ελεγκτικό Συνέδριο τον έχει βγά-
λει όλο παράνοµο.

∆εν λέω ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο κάνει άριστα τη δουλειά
του, αλλά όπως βλέπετε µιλάει για τη µία παρανοµία µετά την
άλλη. Πέντε παραβιάσεις του Συντάγµατος και των αντίστοιχων
νόµων και ρυθµίσεων σηµειώνει το Ελεγκτικό Συνέδριο στην
εκτέλεση του Προϋπολογισµού. Και ερωτώ: Υπάρχει καµµιά συ-
νέπεια ή απλώς γράφονται αυτά τα πράγµατα στις εκθέσεις και
το Ελεγκτικό Συνέδριο µιλάει για βαρύγδουπα πράγµατα, όπως
για παραβίαση του τάδε άρθρου του Συντάγµατος, για παρα-
βίαση των νόµων, για παραβίαση του Συντάγµατος και όλα αυτά
µένουν σε ένα χαρτί και δεν τρέχει τίποτα;

Μα, µε συγχωρείτε, επιτρέπεται η Βουλή να διαβάζει από το
Ελεγκτικό Συνέδριο ότι υπάρχουν εδώ παρανοµίες και παραβιά-
σεις του Συντάγµατος και να µην κάνουµε τίποτα; Φοβάµαι ότι
αυτό έχει γίνει συνήθεια, µια πάγια κατάσταση την οποία θεω-
ρούµε όλοι περίπου δεδοµένη και την προσπερνάµε. Έτσι, όµως,
αφήνουµε ασύδοτες τις κυβερνήσεις. Τις αφήνουµε ασύδοτες
στο να κάνουν µια δηµοσιονοµική διαχείριση η οποία παραβιάζει

συστηµατικά, πάντως, την έννοµη και συνταγµατική τάξη της
χώρας. Αυτό δεν είναι δυνατό, δεν πρέπει να συµβαίνει και περι-
µένω µία απάντηση επ’ αυτού του θέµατος από την Κυβέρνηση.
Θα σταµατήσει ή δεν θα σταµατήσει αυτή η υπόθεση; Θα τελει-
ώνουµε µ’ αυτήν την υπόθεση ή δεν θα τελειώνουµε;

Εδώ έχουµε σοβαρότατες αποκλίσεις και στα έσοδα και στις
δαπάνες. Οι αποκλίσεις είναι στα πιστωτικά έσοδα. Πρόκειται για
µεγάλες αποκλίσεις, ενώ µιλάµε για κύρια απόκλιση όσον αφορά
το βραχυπρόθεσµο δανεισµό της χώρας.

Μιλώντας, για την απόκλιση, εννοούµε µια πελώρια τρύπα που
φτάνει τα 24.000.000.000 ευρώ. Με δυο λόγια, µέσα στο χρόνο
γίνεται βραχυπρόθεσµος δανεισµός της τάξης των 24.000.000.000
ευρώ! Τα 24.000.000.000 ευρώ είναι περίπου το 10% του Ακα-
θαρίστου Εθνικού Προϊόντος, ως ποσό δηλαδή είναι πάνω από
τα ετήσια συνολικά χρεολύσια.

Και το ερώτηµα που πλανάται, αγαπητοί συνάδελφοι και συ-
ναδέλφισσες, είναι γιατί έχουµε αυτό τον τεράστιο, τον τροµα-
κτικό, τον ασύλληπτο βραχυπρόθεσµο δανεισµό µέσα στο
χρόνο!

Εγώ θα καταλάβαινα για λόγους διαχείρισης, ορθολογικών πα-
ρεµβάσεων και εξαιτίας κάποιων καθυστερήσεων να υπήρχε
ένας µικρός βραχυπρόθεσµος δανεισµός. Όµως, 24.000.000.000
ευρώ βραχυπρόθεσµος δανεισµός; Τι κάνει το ελληνικό κράτος;
Για τις τράπεζες δουλεύει;

Και ξέρετε πόσες είναι οι προµήθειες που βλέπω εδώ να δίνο-
νται στις τράπεζες για το δανεισµό συνολικότερα; Πλησιάζουν
τα 100.000.000 ευρώ! Και φυσικά, µιλάω για προµήθειες. Και
αυτά πέραν των τόκων, τους οποίους εισπράττουν οι τράπεζες.
Τα 24.000.000.000 ευρώ σηµαίνει ότι δουλεύει το ελληνικό κρά-
τος για τις τράπεζες.

Και το ερώτηµα είναι, γιατί αυτός ο βραχυπρόθεσµος δανει-
σµός είναι τόσο µεγάλος, ανέρχεται στα 24.000.000.000 ευρώ.
Κάτι τέτοιο είναι ανεξήγητο. Εγώ τουλάχιστον δεν µπορώ να το
καταλάβω. Χρειάζεται, λοιπόν, µία απάντηση. Παλαιότερα δεν
υπήρχαν αυτοί οι βραχυπρόθεσµοι δανεισµοί. Θα έλεγα ότι απο-
τελούν ανακάλυψη των τελευταίων χρόνων. Και δυστυχώς απ’
ό,τι φαίνεται καλπάζουν χρόνο µε το χρόνο.

Όσον αφορά τώρα τις δαπάνες, έχουµε και εκεί σηµαντικές
υπερβάσεις σε σχέση µε τις προϋπολογισθείσες. Και το ερώτηµα
πάλι είναι πού οφείλεται αυτή η υπέρβαση των δαπανών. Γιατί
συµβαίνει κάτι τέτοιο; Το γιατί, βέβαια, δεν µας το απαντάει κα-
νένας.

Όµως, το πού οφείλονται αυτές οι υπερβάσεις το βλέπουµε
και µάλιστα το βλέπουµε µε έκπληξη και οδύνη για το χαρακτήρα
της εκτέλεσης του προϋπολογισµού. ∆ιότι είχαµε έναν αντικοι-
νωνικό προϋπολογισµό το 2007, αλλά στην εκτέλεσή του αυτός
ο προϋπολογισµός γίνεται ακόµα χειρότερος.

Βλέπουµε ότι είχαµε έκτακτες πληρωµές για προγράµµατα
εξοπλισµού των ενόπλων δυνάµεων της τάξης των 2.200.000.000
ευρώ. Μα, τι είναι αυτό το πράγµα; Τέτοια υπέρβαση; ∆ύο δισε-
κατοµµύρια διακόσια εκατοµµύρια ευρώ έκτακτες, περισσότε-
ρες δαπάνες για εξοπλισµούς το 2007! Πώς το εξηγείτε; Καµµία
απάντηση; Ποιος θα δώσει εδώ µια διευκρίνιση; Γιατί µιλάµε για
τροµακτική, γιγάντια υπέρβαση.

Επιχορηγήσεις σε διάφορα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
που φθάνουν τα 230.000.000 ευρώ. Πού είναι αυτές οι επιχορη-
γήσεις; Σε ποια πρόσωπα είναι αυτά; Γιατί δεν µας κατατίθεται
ένας αναλυτικός πίνακας, να καταλάβουµε και εµείς πού γίνονται
αυτές οι υπερβάσεις σε επιχορηγήσεις σε νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου; ∆εν θα αναφερθώ στις απόρρητες δαπάνες, που
έχουν µια τροµακτική αύξηση. Τετραπλασιάζονται. ∆εν ξέρουµε,
βεβαίως, τι περίπου είναι αυτές οι δαπάνες. Μπορεί να υποψια-
στεί ο καθένας. Όµως, πολύ περισσότερο δεν γίνεται κανένας
λόγος για τον τετραπλασιασµό τους.

Αντιθέτως, αυτές οι δαπάνες του προϋπολογισµού, οι οποίες
έχουν σχέση µε κοινωνικό προσανατολισµό, που παίζουν ένα θε-
τικό ρόλο και στην ανάπτυξη της χώρας, αυτές οι δαπάνες στην
εκτέλεση του προϋπολογισµού είναι µειωµένες έναντι των προ-
ϋπολογισθεισών. Είναι εντυπωσιακό. Έχουµε µείωση στην εκτέ-
λεση του προϋπολογισµού έναντι των αντιστοίχων προϋπολογισθεισών
δαπανών για την παιδεία της τάξης του 3%. Για την υγεία έχουµε

486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εξωφρενική µείωση –άκουσον, άκουσον- 8%. Με 8% κάτω τις δα-
πάνες για την υγεία στην εκτέλεση του προϋπολογισµού πού
πάµε; Στην εθνική άµυνα είπα ότι είναι 7% και σε άλλους τοµείς
έχουµε υπέρβαση πολύ µεγάλη. Ο Προϋπολογισµός αυτός δη-
λαδή στην εκτέλεσή του γίνεται ακόµη χειρότερος, πιο επώδυ-
νος. Αυτό γίνεται συστηµατικά, µε όλους τους προϋπολογισµούς
και ιδιαίτερα στο Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων. Κάθε φορά
το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων υποβαθµίζεται στην εκτέ-
λεση του εκάστοτε προϋπολογισµού. Αυτό σηµαίνει ότι υποβαθ-
µίζονται οι αναπτυξιακές προοπτικές της χώρας έναντι άλλων
δαπανών, γραφειοκρατίας, καταναλωτικών και άλλων, οι οποίες
δεν είναι η απόλυτη προτεραιότητα. Αυτές οι δαπάνες δεν
έπρεπε να είναι σε πρώτο πλάνο.

Βεβαίως, εδώ συνεχίζεται µια τραγική κατάσταση µε την από-
κλιση που υπάρχει ανάµεσα στα βεβαιωθέντα και στα εισπρα-
χθέντα έσοδα. Τι γίνεται κάθε χρόνο, αγαπητοί και αγαπητές
συνάδελφοι; Κάθε χρόνο βεβαιώνονται ποσά από τις φορολογι-
κές αρχές και εισπράττονται όλο και λιγότερα. Η απόκλιση αυτή
χρόνο µε το χρόνο παίρνει ασύλληπτες διαστάσεις. Φθάσαµε στο
σηµείο να έχουµε βεβαιωθέντα και µη εισπραχθέντα φορολογικά
έσοδα της τάξης των 31 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Αν θυµάστε, τα
31 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι αυτά που ανακάλυψε προεκλο-
γικά το ΠΑΣΟΚ. Σου λέει, λοιπόν: «Πού να πω ότι βρίσκω τα
λεφτά;» Στο «EL DORADO» των 31.000.000.000 ευρώ.

Κύριοι της Κυβέρνησης, για πείτε µας, λοιπόν, από τα
31.000.000.000 ευρώ, που είναι ανείσπρακτες βεβαιωµένες οφει-
λές του δηµοσίου, πόσες θα εισπράξετε; Ποιο είναι το σχέδιό
σας; Γιατί ξέρετε; Θα έρθουµε εδώ του χρόνου σε αυτήν την Αί-
θουσα και σε αυτήν τη συζήτηση και η απόκλιση θα είναι ακόµη
µεγαλύτερη. Το 2007, για το οποίο συζητάµε, η απόκλιση βεβαι-
ωθέντων και εισπραχθέντων εσόδων έφθασε να είναι 5,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ παραπάνω από τον προηγούµενο χρόνο.
Παραπάνω! Αυτό σηµαίνει δηλαδή ότι αυτές είναι εφάµιλλες µε
τις δαπάνες για την παιδεία. Θα µας δώσετε ένα πίνακα µε τα βε-
βαιωµένα κάθε χρόνο φορολογικά έσοδα, που δεν εισπράττο-
νται, για να καταλάβουµε τα χαρακτηριστικά αυτών των µη
εισπραχθεισών, βεβαιωθεισών, όµως,…

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τα κα-
τέθεσα στην επιτροπή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ ποτέ δεν είδα αυτό το χαρ-
τάκι. Καταθέστε το πάλι. Από πού προέρχονται αυτοί οι και-
νούργιοι φόροι;

Να µας πείτε επίσης, εάν έχουµε να κάνουµε µε µεγάλα ποσά
βεβαιωµένων φόρων που δεν εισπράττονται, µε ονοµατεπώνυµο
αυτά τα µεγάλα ποσά, τα µεγάλα «ψάρια», όπως λέµε, για να
δούµε τι γίνεται. Αυτή την απόκλιση τη σηµειώνει το Ελεγκτικό
Συνέδριο και λέει ότι είναι και αντισυνταγµατική και παράνοµη.
∆εν τρέχει τίποτα.

Έχουµε την απόκλιση πληρωθέντων και προϋπολογισθέντων.
Και αυτή είναι παρανοµία. Έχουµε την απόκλιση των αντιτίµων.
Τα αντίτιµα είναι παλιά πληγή των προϋπολογισµών και των εκτε-
λέσεών τους. Με τα αντίτιµα αυτά κρύβεται το έλλειµµα. Είναι
επιστροφές φόρων, οι οποίες όµως δεν καταγράφονται κάθε
φορά στον προϋπολογισµό και αφήνονται χωρίς βεβαιώσεις, µε
αποτέλεσµα το έλλειµµα να εµφανίζεται πάντοτε µικρότερο. Τα
αντίτιµα, βεβαίως, σε σχέση µε παλιά έχουν µειωθεί σηµαντικά,
παραµένει όµως µια σηµαντική ακόµα απόκλιση. Το ερώτηµα
που τίθεται είναι γιατί παραµένει αυτή η απόκλιση; Γιατί, ενώ επι-
στρέφονται οι φόροι, δεν καταγράφονται και στις δαπάνες του
προϋπολογισµού; Γιατί συµβαίνει αυτό; Το Ελεγκτικό Συνέδριο
λέει ότι είναι αντισυνταγµατικό και παράνοµο αυτό. ∆εν επισύρει
όµως καµµία δίωξη, καµµία ευθύνη.

Βασικό στοιχείο επίσης είναι το έλλειµµα του Προϋπολογι-
σµού. Τι βλέπουµε κάθε χρόνο; Το έλλειµµα του Προϋπολογι-
σµού να είναι πάντοτε µικρότερο από την αύξηση του ετήσιου
δανεισµού της χώρας. ∆ηλαδή, δανείζεται κάποιος 1.000 ευρώ
και εµφανίζει τελικώς να έχει έλλειµµα 500 ευρώ. Το δάνειο αυτό
είναι για να καλύψει το έλλειµµα. Τι δείχνει αυτό; Ότι γίνονται δα-
πάνες, για τις οποίες δανειζόµαστε και τις οποίες δεν καταγρά-
φετε στο έλλειµµα. Μεγάλη απόκλιση. Γιατί αυτή η
δηµοσιονοµική αταξία, η οποία φτάνει στο σηµείο πλέον λαθρο-

χειρίας κατ’ έτος; ∆εν µας εξηγεί κανένας γιατί γίνεται.
Όσον αφορά τώρα, το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων.
Κύριε Υπουργέ, στο Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων κάθε

χρόνο έχουµε µείωση στην εκτέλεσή του. Είναι µικρό το πρό-
γραµµα, αλλά µειώνεται ακόµα περαιτέρω κατά την εκτέλεσή
του. Θέλουµε να περικόψουµε το έλλειµµα γιατί µας ξέφυγε από
άλλες δαπάνες, τι να κάνουµε, η πιο εύκολη λύση είναι να µειώ-
σουµε το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων.

Πέραν αυτού όµως, πρέπει να δούµε και τι χαρακτηριστικά
έχει το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων. Είναι ένα αναπτυ-
ξιακό πρόγραµµα; Βοηθάει την οικονοµία στο να είναι πιο απο-
δοτική, να είναι πιο αποτελεσµατική, να είναι πιο κοινωνική; Όχι,
καθόλου δεν τη βοηθάει και βλέπουµε ότι και στην εκτέλεση
υπάρχουν αποκλίσεις προς τα κάτω.

Οι αποκλίσεις, όµως, σε ορισµένα κονδύλια είναι προς τα πάνω
και κυρίως στα κονδύλια που πηγαίνουν για επενδύσεις τσιµέ-
ντου, επενδύσεις αυτοκινητόδροµων και κατάρτισης, που υπο-
κρύπτουν πελατειακές σχέσεις. Το 1/3 του Προγράµµατος
∆ηµοσίων Επενδύσεων είναι για επενδύσεις τσιµέντου και το
άλλο 20% περίπου πάει για τα λεγόµενα προγράµµατα εκπαί-
δευσης και κατάρτισης, τα οποία στην ουσία δεν είναι προγράµ-
µατα εκπαίδευσης και κατάρτισης, αλλά πελατειακές σχέσεις
διανοµής επιδοµάτων ανεργίας.

Εποµένως, έχουµε ένα Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων, το
οποίο είναι αναποτελεσµατικό, το οποίο δεν βοηθάει στην επεν-
δυτική απογείωση της χώρας, δεν βοηθάει στην ανάπτυξη. Το
Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων θέλει ριζικό επαναπροσανα-
τολισµό, ριζική αλλαγή.

Νοµίζω ότι µε τις παρατηρήσεις που κάνω φαίνεται καθαρά η
διαπίστωση πως αυτοί οι προϋπολογισµοί είναι δυστυχώς όλο
και περισσότερο ένα µεγάλο βάρος για τη χώρα και στην εκτέ-
λεσή τους γίνονται ολοένα και χειρότεροι. Ακόµα περισσότερο,
γίνονται και αδιαφανείς, µε αποτέλεσµα να έχουµε αυτά τα φαι-
νόµενα αναξιοπιστίας και όσον αφορά τα δηµοσιονοµικά µεγέθη
και την αποτύπωσή τους.

Εµείς δεν ψηφίσαµε τον Προϋπολογισµό του 2007. Θα κατα-
ψηφίσουµε και τον Απολογισµό και τον Ισολογισµό του 2007,
διότι αποτυπώνουν έναν αντιλαϊκό προϋπολογισµό, ο οποίος
στην εκτέλεσή του έγινε χειρότερος και πιο αδιαφανής. Ελπί-
ζουµε να γίνουν ριζικές αλλαγές. Και πέραν από τις πολιτικές δια-
φορές και πολιτικές αντιπαραθέσεις γύρω από τους
προϋπολογισµούς, τουλάχιστον να υπάρξει περισσότερο φως,
περισσότερος έλεγχος και µεγαλύτερη διαφάνεια στην διαµόρ-
φωση και εκτέλεση αυτών των προϋπολογισµών. Περιµένουµε
λοιπόν να ακούσουµε τα συγκεκριµένα µέτρα από την πλευρά
της Κυβέρνησης προς αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους
χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, έντεκα µαθητές
και µαθήτριες και τρείς συνοδοί από το 64ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Αθήνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών.
Ο κύριος Γείτονας, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρώνουµε στο τέλος του 2009

τον Απολογισµό-Ισολογισµό του 2007. Όπως είχα την ευκαιρία
να πω και στην επιτροπή, ουσιαστικά κάνουµε ένα είδος «νεκρο-
ψίας». Αυτό θα πρέπει να αλλάξει. Θα πρέπει να συζητούµε αµέ-
σως µόλις κλείνει ο Απολογισµός, δηλαδή στον επόµενο χρόνο
και αυτό για λόγους ουσίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Για να µπορούν να υπάρξουν στον επόµενο προϋπολογισµό,
διορθωτικές παρεµβάσεις, αλλαγές, βελτιώσεις, αναπροσανα-
τολισµός. Αυτό είναι το νόηµα. Γιατί εγώ πιστεύω στην ουσια-
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στική και ενεργό συµµετοχή της Βουλής, όπως εκφράζεται και
από την Ολοµέλεια, αλλά κυρίως και από την επιτροπή που συ-
νεστήθη µε το άρθρο 31Α του Κανονισµού της Βουλής, εννοώ
την Επιτροπή Παρακολούθησης του Προϋπολογισµού. Για µένα
η ενεργός συµµετοχή της Βουλής στα δηµοσιονοµικά πράγ-
µατα, µπορεί να είναι εγγύηση χρηστής και αποτελεσµατικής δια-
χείρισης, πέραν του ότι είναι σίγουρα ισχυρή εγγύηση του
δικαιώµατος που έχουν οι πολίτες να ενηµερώνονται λεπτοµε-
ρώς στα οικονοµικά του Κράτους που τους αφορούν -δικά τους
λεφτά είναι και αυτά- αυτά που λέµε δηµόσια οικονοµικά.

∆υστυχώς µέχρι σήµερα η σοβαρή αυτή ελεγκτική διαδικασία
που αποτελεί και ένα είδος, εάν θέλετε, λογοδοσίας της Κυβέρ-
νησης, ένα τέστ επαλήθευσης των προβλέψεων, ένα καθρέπτη
των αποκλίσεων, είναι µία τυπική διαδικασία.

∆εσµευθήκατε στην Επιτροπή, κύριε Υπουργέ, ότι η νέα Κυ-
βέρνηση θα ενηµερώνει, όπως προβλέπει και το άρθρο 31Α σε
τακτά χρονικά διαστήµατα την Επιτροπή και θα παρέχει ανελλι-
πώς κάθε µήνα όλα τα στοιχεία εκτέλεσης του Προϋπολογισµού.

Επίσης –το λέω για τον Προεδρεύοντα αυτήν την ώρα της
Βουλής- ο νέος Πρόεδρος της Βουλής θα πρέπει να εξασφαλίσει
την τεχνική και επιστηµονική υποστήριξη της επιτροπής, όπως
προβλέπεται από τον Κανονισµό και όπως είναι αναγκαιότητα για
να ασκήσουµε το ρόλο µας.

Έρχοµαι τώρα στον απολογισµό.
Στον Απολογισµό του 2007 πιστεύω ότι φαίνονται όλες οι αδυ-

ναµίες και οι λαθεµένες επιλογές της Κυβέρνησης. Αδυναµίες
της διαχείρισης από την προηγούµενη κυβέρνηση, όπως εκφρά-
ζονται µε κακοδιαχείριση, αδεξιότητα, θα έλεγα, και ερασιτεχνι-
σµό. Είναι ο προάγγελος του πού θα καταλήγαµε, εδώ που
καταλήξαµε τώρα. Κόλαφος η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Το 2007 το έλλειµµα αντί 2,4% έφθασε στα 3,7% και στο µεταξύ
µεσολάβησε και η Αναθεώρηση του ΑΕΠ. Εάν δεν είχε µεσολα-
βήσει θα ήταν υψηλότερο. Το 2008 εκτινάχθηκε το έλλειµµα στο
7,7% και το 2009 κορυφώθηκε στο 12,7%. Εκτροχιασµός δηλαδή
και ανειλικρίνεια, αναξιοπιστία στοιχείων, αλλά και των πολιτικών,
όσον αφορά ιδιαίτερα την αποτελεσµατικότητα των µέτρων.
Είναι από αυτά που πάσχουµε και µας έφεραν τη θηλειά της νέας
στενής παρακολούθησης, επιτροπείας ουσιαστικά, από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Κάτι που απλά σηµαίνει σε σχέση και µε την δυ-
σπιστία που παρουσιάζουν και οι αγορές, ότι δανειζόµαστε
ακριβότερα, δανειζόµαστε δυσκολότερα. Ήδη τα επιτόκια πήραν
την ανηφόρα. Η ψαλίδα ανοίγει και δανειζόµαστε µε καπέλο.
Άξιος ο µισθός της απελθούσης Κυβέρνησης!

Τα στοιχεία του Προϋπολογισµού το 2007 είναι αποκαλυπτικά.
Θα αναφέρω τρία ενδεικτικά παραδείγµατα.

Έσοδα. Η υστέρηση στο σύνολο των εσόδων είναι 37,7%.
Οι ανείσπρακτες οφειλές από το 2003 που ήταν στα 11,5 εκτι-

νάχθηκαν το 2007 στα 31.000.000.000 ευρώ, δηλαδή τριπλασιά-
στηκαν µέσα σε τέσσερα χρόνια.

Άκουσα τον κ. Λαφαζάνη προηγουµένως να αµφιβάλλει ή µάλ-
λον να προβλέπει ως «µάντης κακών» ότι και του χρόνου θα
έχουµε περισσότερες ανείσπρακτες οφειλές. Εκείνο που έχει ση-
µασία όµως είναι να αλλάξουµε ρότα. ∆εν ξέρω πόσα µπορούν
να εισπραχθούν –και δεν είµαι εγώ σε θέση να πω- από τις ανεί-
σπρακτες οφειλές, όµως ο τριπλασιασµός των ανείσπρακτων
οφειλών µέσα σε τέσσερα χρόνια σηµαίνει αβελτηρία. Και υπάρ-
χουν πολιτικές ευθύνες στην κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Πεδίον δόξης λαµπρό, κύριε Υπουργέ, για τη νέα Κυβέρνηση να
προσπαθήσει να εισπράξει όσο γίνεται περισσότερα για να δια-
ψεύσει τον κ. Λαφαζάνη.

∆εύτερο παράδειγµα. Τα πιστωτικά έσοδα, δηλαδή ο δανει-
σµός εκτινάχθηκε έναντι προβλέψεων από 30,5 δισεκατοµµύρια
στα 57,5 δισεκατοµµύρια δηλαδή µία αύξηση σχεδόν 90%, πρό-
σθετος δανεισµός που, όπως τονίζει η έκθεση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, θα τον είχαµε αποφύγει, εάν είχαµε εισπράξει µέρος
των ανείσπρακτων οφειλών. Αυτά δεν είναι δική µου εκτίµηση ή
παρατήρηση αλλά είναι του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Τρίτον και τέλος, όσον αφορά στις δαπάνες -για να µην κου-
ράζω, γιατί αναφέρθηκε λεπτοµερώς η Εισηγήτριά µας σε όλα
αυτά τα στοιχεία κι εγώ παίρνω ενδεικτικά ορισµένα παραδείγ-
µατα- το σύνολο των δαπανών έναντι προβλέψεων από 89,4 δι-

σεκατοµµύρια έφθασε στα 116 δισεκατοµµύρια, δηλαδή έχουµε
υπέρβαση 26,6%. Πότε; Τι στιγµή που το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων συνεχώς µειώνεται. Από 5% σιγά-σιγά έφθασε το
2007 στο 3,82% µε όλες τις επιπτώσεις για την ανάπτυξη.

Άκουσα τον κ. Λαφαζάνη να κάνει ορισµένες παρατηρήσεις για
τη σύνθεση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων. Είναι µία
συζήτηση που θα πρέπει να την κάνουµε εδώ λεπτοµερώς.
Όµως, σε κάθε περίπτωση το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων
είναι ένα εργαλείο που µπορεί να συνεισφέρει στην ανάπτυξη
όταν µάλιστα η χώρα υποφέρει σήµερα από ύφεση.

Η χώρα µε τις λάθος πολιτικές και επιλογές της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός από τα δηµοσιο-
νοµικά ελλείµµατα παρουσιάζει το χειρότερο, µεγάλα
αναπτυξιακά, παραγωγικά ελλείµµατα. Έχουµε ύφεση, κατρα-
κύλα της ανταγωνιστικότητας, ρεκόρ στο έλλειµµα του εµπορι-
κού ισοζυγίου πληρωµών. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι όλα αυτά τα
χρόνια των «νοικοκυραίων» της Νέας ∆ηµοκρατίας, τα ελληνικά
προϊόντα, οι υπηρεσίες που παράγουµε έχασαν έδαφος και στις
εσωτερικές αγορές και στις αγορές του εξωτερικού. Αυτό δηµι-
ούργησε τα παραγωγικά ελλείµµατα και αυτό είναι που καθιστά
το έργο της νέας Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ πιο δύσκολο. Γιατί η
πρώτη για µένα επιταγή και προτεραιότητα, κύριε Υπουργέ, είναι
να ανοίξουµε άµεσα τις αναπτυξιακές προοπτικές, αλλιώς δεν
πάµε πουθενά, ώστε να ξαναγίνουµε χώρα παραγωγής µε αντα-
γωνιστική οικονοµία. Χρειαζόµαστε γι’ αυτό επενδύσεις. Και πρέ-
πει να προχωρήσει το νέο σχέδιο ανάπτυξης µε βάση το νέο
πρότυπο, αυτό που λέµε «πράσινη ανάπτυξη», που αξιοποιεί
όλους τους νέους συντελεστές παραγωγής.

Στον νέο προϋπολογισµό προβλέπεται σωστά η αύξηση του
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων. Πάει στο 4,2%. Στόχος
µας είναι το 5%. Πρέπει, όµως, κύριε Υπουργέ, χωρίς χρονοτρι-
βές να προχωρήσουµε γρήγορα στις απορροφήσεις στο ΕΣΠΑ.
Έχει κολλήσει το ΕΣΠΑ. Και σήµερα υπάρχουν ακόµα δηµοσιεύ-
µατα, συνεχή είναι τα δηµοσιεύµατα, όπου µιλούν για µία απορ-
ρόφηση στον τρίτο χρόνο του ΕΣΠΑ µόνο 3%. Το ΕΣΠΑ είναι
είκοσι έξι τόσα δισεκατοµµύρια, θα µπορούσαµε στα τρία χρόνια
να έχουµε απορροφήσει 9 δισεκατοµµύρια αλλά έχουν απορρο-
φηθεί µόνο 800 εκατοµµύρια.

∆εν πρέπει η Κυβέρνηση λοιπόν να χάσει ούτε ένα λεπτό. Κατά
τη γνώµη µου και από την εµπειρία µου επειδή είχα διαχειριστεί
ιδιαίτερα το Β’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης ως Υπουργός ΠΕ-
ΧΩ∆Ε, θέλω να πω ότι αιτία αυτής της καθυστέρησης είναι πρώ-
τον το γραφειοκρατικό σύστηµα διαχείρισης που πρέπει να
αλλάξει γρήγορα, κύριε Υπουργέ, και να απλοποιηθούν οι διαδι-
κασίες. Το λέγαµε αυτό όταν ψηφιζόταν εδώ ο σχετικός νόµος.
Αυτό είναι το ένα. Η δεύτερη αιτία καθυστέρησης είναι το µε-
γάλο έλλειµµα σε ωριµότητα έργων και δράσεων το οποίο πρέ-
πει πολύ γρήγορα να καλυφθεί για να απορροφηθούν αυτοί οι
«ζεστοί» πόροι που σχολάζουν ώστε να κινηθεί η αγορά και να
πάρει µπρος η «ατµοµηχανή» της ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είµαστε σε κα-
τάσταση εκτάκτου ανάγκης, όπως είπε ο Πρωθυπουργός. Και
συµφωνώ. Πιστεύω όµως ότι όλες οι κινήσεις, όλες οι πρωτο-
βουλίες, όλες οι δράσεις θα πρέπει να πάρουν επείγοντα χαρα-
κτήρα. ∆εν υπάρχουν περιθώρια και δικαιολογίες ούτε για
αναβολές, ούτε για καθυστερήσεις, δεν υπάρχει περιθώριο για
χάσιµο χρόνου. Πρέπει να προχωρήσουµε πάρα πολύ γρήγορα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έχει
νωπή λαϊκή εντολή. Εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα
πράγµατα γιατί άκουσα και σήµερ κάποια αβάσιµα σχόλια από
την Αντιπολίτευση. Η εντολή δεν είναι εντολή διαχείρισης µιας
µίζερης πραγµατικότητας, ούτε νοµής εξουσίας. Για µας είναι
εντολή αλλαγής. Αυτό είναι το πραγµατικό νόηµα της λαϊκής ετυ-
µηγορίας. Ο τόπος χρειάζεται και οι καιροί απαιτούν ανατροπές
και τοµές για να µπορέσουµε να ξεφύγουµε από το τέλµα και την
παρακµή, από µία κατάσταση όπου είχε χαθεί ακόµα και η ελ-
πίδα. Αυτή είναι η εντολή του λαού. Η ανασφάλεια ήταν το κυ-
ρίαρχο αίσθηµα σ’ όλη την κοινωνία. Αυτή την ελπίδα ξανάδωσε
το ΠΑΣΟΚ. Η χώρα υποφέρει από κρίση θεσµών και αξιών και
πάσχει από την οικονοµική κρίση και ο λαός έδωσε εντολή σε
µας να κυβερνήσουµε.
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Άκουσα πολλά για επικοινωνιακές κινήσεις κ.λπ.. ∆εν µας δια-
φεύγει ότι δεν θα κριθούµε τελικά στη σφαίρα της επικοινωνίας,
αλλά θα κριθούµε και στο επίπεδο, στο πεδίο της κοινωνικής κα-
θηµερινότητας. Αυτό δεν διαφεύγει από κανέναν µας και πρώτα
απ’ όλα από τον Πρωθυπουργό Γιώργο Παπανδρέου ο οποίος
το αναδεικνύει καθηµερινά.

Εµείς πιστεύουµε ότι το ΠΑΣΟΚ, όπως είπα, ξαναδίνει την ελ-
πίδα. Επιδίωξή µας είναι να συγκεράσουµε τη δηµοσιονοµική
εξυγίανση µε αναδιανοµή και µε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης.
Είναι µεγάλος ο στόχος και δύσκολος ο δρόµος, όµως µπορούµε
πραγµατικά να τον βαδίσουµε µε επιτυχία. Γιατί το λέω αυτό;
Γιατί όλοι πρέπει να αναλάβουµε τις ευθύνες µας µε πρώτη την
Κυβέρνηση. Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έχουν το δικό τους
επίσης ρόλο. ∆εν ζητάµε ανοχή αλλά είναι νωπή η λαϊκή εντολή
και δεν πρέπει κανένας να το αγνοεί αυτό, όπως δεν πρέπει να
αγνοεί και το πόσο τραγική είναι η πραγµατικότητα.

Η οικονοµία είναι στο χείλος του γκρεµού, είτε το λέει ο κ. Αλ-
µούνια, είτε δεν το λέει. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τα δηµο-
σιονοµικά µαζί µε τα παραγωγικά ελλείµµατα είναι ένα εκρηκτικό
µείγµα το οποίο απειλεί πραγµατικά την υπόσταση της οικονο-
µίας, το µέλλον της οικονοµίας. Όλοι λοιπόν πρέπει να έχουµε
υπ’ όψιν µας αυτό το θέµα και τις ευθύνες µας. Αυτό το λέω και
για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση που «σφυρίζει αδιάφορα»
χωρίς µάλιστα ίχνος αυτοκριτικής, που σηµαίνει ότι δεν έχει καν
δείγµα αυτογνωσίας. Για την Ελάσσονα Αντιπολίτευση θέλω να
πω ότι δεν έχει καµµία θέση, η δίκη προθέσεων που γίνεται από
τις πρώτες µέρες της Κυβέρνησης, ούτε ισοπεδωτική ή µηδενι-
στική κριτική. Στην πολιτική το αποτέλεσµα µετράει και απ’ αυτό
θα κριθούµε. Απ’ αυτό θα µας κρίνει ο ελληνικός λαός. Όλοι λοι-
πόν, ο καθένας εφ’ ω ετάχθη από τον ελληνικό λαό, από την πρό-
σφατη λαϊκή ετυµηγορία, ας αναλάβουµε τις ευθύνες µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γείτονα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστος
Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λο-
γοδοσία της Κυβέρνησης σχετικά µε την εκτέλεση του κρατικού
προϋπολογισµού επιτελείται µε την κατάθεση, τη συζήτηση, την
κύρωση του Ισολογισµού και Απολογισµού του Κράτους. ∆ιαδι-
κασία που προβλέπεται από το Σύνταγµα και από την οποία κρί-
νεταιηαξιοπιστίατουπροϋπολογισµού,εξετάζεταιηεπαλήθευση των
προσδοκιών αλλά και των προβλέψεων για τα κρατικά έσοδα και
έξοδα, διευκρινίζονται τα στοιχεία του που παρουσιάζουν περι-
θώρια βελτίωσης ή δυναµική βελτίωσης, αποτιµάται η χρηµατική
διαχείριση του ∆ηµοσίου, συµπληρώνεται το θεσµικό πλαίσιο
διαφάνειας και ελέγχου των δηµοσιονοµικών δεδοµένων.

Βέβαια, αν και η χρονική υστέρηση της διετίας καθιστά το αντι-
κείµενο της σηµερινής συζήτησης ανεπίκαιρο, έχει κατά την
άποψή µου ιδιαίτερο ενδιαφέρον, ώστε να εκτιµήσουµε την προ-
σήλωση των κυβερνητικών πολιτικών στην πραγµατοποίηση των
δεσµεύσεων του προϋπολογισµού, να αξιολογήσουµε την εφι-
κτότητα των στόχων που είχαν τεθεί, να διερευνήσουµε, να εντο-
πίσουµε ενδεχόµενες αποκλείσεις του προϋπολογισµού από
τους στόχους που είχαν τεθεί και να αναζητήσουµε τα πολιτικά,
αλλά και τα οικονοµικά αίτια που οδήγησαν στις όποιες αστοχίες
των προβλέψεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βασική επιδίωξη του προϋ-
πολογισµού του 2007 ήταν η συνέχιση της προσπάθειας της κυ-
βέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας για το νοικοκύρεµα των
δηµοσίων οικονοµικών, που ξεκίνησε µε τον προϋπολογισµό του
2005.

Ειδικότερα, ο προϋπολογισµός του 2007 επιδίωκε την περαι-
τέρω δηµοσιονοµική εξυγίανση µέσω της συρρίκνωσης του δη-
µοσιονοµικού ελλείµµατος, τη δραστική αποκλιµάκωση του
υπέρογκου δηµοσίου χρέους που κληρονόµησε η κυβέρνηση
από προηγούµενες κυβερνήσεις, την υλοποίηση των προγραµ-
µατικών δεσµεύσεών της, αντιµετωπίζοντας χρόνια προβλήµατα
και παθογένειες της ελληνικής οικονοµίας και µια σειρά από άλ-
λους επιµέρους στόχους µακροοικονοµικής πολιτικής.

Ο απολογισµός του οικονοµικού έτους 2007 υποδηλώνει ικα-
νοποιητική επίτευξη των στόχων του προϋπολογισµού. Οι όποιες
αποκλίσεις στα βασικά µεγέθη είναι οριακές και αποδίδονται κυ-
ρίως σε πρόσθετα κονδύλια που διατέθηκαν για την αντιµετώ-
πιση των καταστροφικών πυρκαγιών και την ανακούφιση των
πληγέντων, τη διενέργεια των Εθνικών Εκλογών, την τακτοποί-
ηση των οφειλών του Ελληνικού ∆ηµοσίου προς την Ολυµπιακή
Αεροπορία, την έκτακτη απόδοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση εξαι-
τίας της αναθεώρησης του ΑΕΠ.

Τα αποτελέσµατα των πολιτικών αναγνωρίστηκαν από ευρω-
παϊκούς και διεθνείς οικονοµικούς οργανισµούς.

Σύµφωνα και µε τα τελευταία στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής το έλλειµµα της Γενικής Κυβέρνησης µειώθηκε στο 3,7%
το 2007 από 7,5% το 2004. Το δηµόσιο χρέος της Γενικής Κυ-
βέρνησης µειώθηκε στο 95,6% του ΑΕΠ το 2007 από 98,9% το
2004. Οι επενδύσεις ενισχύθηκαν στο 25,7% του ΑΕΠ το 2007
από 24,4% το 2004. Το ποσοστό ανεργίας µειώθηκε στο 8,3% το
2007 από 10,5% το 2004. Το ποσοστό απασχόλησης ενισχύθηκε
στο 61,4% το 2007 από 59,4% το 2004. Οι κοινωνικές µεταβιβά-
σεις ενισχύθηκαν στο 17,2% του ΑΕΠ το 2007 από 15,5% του
ΑΕΠ το 2004.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα βασικά µεγέθη του κρατικού
προϋπολογισµού το 2007 δεν αποκλίνουν σηµαντικά από τις αρ-
χικές προβλέψεις.

Αναλυτικότερα, όσον αφορά τα έσοδα, η υστέρηση που πα-
ρουσιάζουν τα εισπραχθέντα έσοδα έναντι των βεβαιωθέντων εµ-
φανίζεται σε κάθε χρήση, καθώς επαναβεβαιώνονται στο τρέχον
έτος τα σωρευτικά ανείσπρακτα υπόλοιπα των προηγούµενων
ετών, δεν εισπράττονται εξ ολοκλήρου στο τρέχον έτος τα επα-
ναβεβαιωθέντα έσοδα, αλλά µόνο ένα µέρος αυτών, και δεν ει-
σπράττονται πλήρως τα βεβαιωθέντα έσοδα του τρέχοντος
έτους.

Τα φορολογικά έσοδα κάλυψαν το 93,2% των εσόδων του τα-
κτικού προϋπολογισµού, παρουσίασαν µία µικρή αύξηση έναντι
των προϋπολογισθέντων και περίπου 7,5% έναντι του 2006.

Τα έξοδα του τακτικού προϋπολογισµού αποκλίνουν κατά 33%
έναντι των προϋπολογισθέντων και παρουσιάζουν σηµαντική αύ-
ξηση έναντι του 2006. Η αύξηση αυτών και η απόκλιση σε σχέση
µε τις προβλέψεις, οφείλεται κυρίως στην αύξηση των χρεολυ-
σίων των εκδόσεων βραχυπρόθεσµων τίτλων.

Τα λοιπά έξοδα του τακτικού προϋπολογισµού, πλην των χρε-
ολυσίων, παρουσιάζουν αύξηση, αλλά σαφώς µικρότερη έναντι
των προβλέψεων.

Ωστόσο, παρά την ικανοποιητική πορεία επίτευξης των στό-
χων του προϋπολογισµού του 2007, υπήρξαν και εξακολουθούν
να παρουσιάζονται και σήµερα διαχρονικές στρεβλώσεις, παθο-
γένειες αδυναµίες. Αδυναµίες που οδηγούν στα υψηλά δίδυµα
ελλείµµατα, δηµοσιονοµικό και ισοζυγίου τρεχουσών συναλλα-
γών, αλλά και στα υψηλά δίδυµα χρέη, δηµόσιο και εξωτερικό.
∆ηµόσιο χρέος, του οποίου η εξυπηρέτηση καθίσταται ιδιαίτερα
δυσχερής στις σηµερινές δύσκολες οικονοµικές και κοινωνικές
συνθήκες, στερώντας πόρους από την άσκηση της αναγκαίας,
της απαραίτητης αναπτυξιακής και κοινωνικής πολιτικής.

Ενδεικτικά αναφέρεται ότι οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση
του δηµοσίου χρέους ανήλθαν στα 56.600.000.000 ευρώ το
2007, καλύπτοντας το 52,7% των πληρωµών του τακτικού προϋ-
πολογισµού. Απ’ αυτό το ποσό, τα 9.700.000.000 ευρώ ή το 9%
των δαπανών του τακτικού προϋπολογισµού ή το 4,2% του ΑΕΠ
αποδίδονται στην κάλυψη των τόκων του δηµοσίου χρέους της
Κεντρικής Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την επόµενη χρονιά, το 2008,
εκδηλώθηκε η µεγαλύτερη, η σφοδρότερη οικονοµική κρίση των
τελευταίων ογδόντα ετών, κρίση που έπληξε και συνεχίζει να επι-
βαρύνει και την ελληνική οικονοµία. Η οικονοµική δραστηριότητα
επιβαρύνθηκε, η ανεργία αυξήθηκε, το κόστος δανεισµού του
δηµοσίου διογκώθηκε, τα µεγέθη του προϋπολογισµού επηρεά-
στηκαν.

Ο στόχος που είχε θέσει η κυβέρνηση από το Πρόγραµµα Στα-
θερότητας και Ανάπτυξης για τον περιορισµό του ελλείµµατος
της Κεντρικής Κυβέρνησης το 2008 δεν επιτεύχθηκε, όπως δεν
επιτεύχθηκε και το 2009. Η διεύρυνση του ελλείµµατος οφείλε-
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ται, κυρίως, στη µείωση της συνολικής ζήτησης, στην αύξηση
της επιστροφής φόρων για την ενίσχυση της ρευστότητας της
αγοράς, στην αύξηση των δαπανών για τόκους, στην αύξηση των
επιχορηγήσεων των ασφαλιστικών ταµείων, των δαπανών του
Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων, των πρωτογενών δαπα-
νών για τη χρηµατοδότηση µέτρων κοινωνικής πολιτικής.

Αυτή η επιδείνωση, όµως, των δηµοσίων οικονοµικών της
χώρας µας δεν σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, εγκλωβι-
σµένη σε ανέφικτες προεκλογικές υποσχέσεις, θα πρέπει να κα-
ταφεύγει σε λογιστικές πρακτικές που είναι επιζήµιες για τη
χώρα και, όπως είδαµε πολύ πρόσφατα, την πιστοληπτική της
ικανότητα και προφανώς το κόστος δανεισµού της.

Το δηµοσιονοµικό πρόβληµα της χώρας είναι άµεσο, είναι πιε-
στικό. Για να επιτευχθεί ο στόχος της µείωσης του ελλείµµατος,
θα πρέπει, πρώτον, η µείωση των ελλειµµάτων να επικεντρώνε-
ται, κυρίως, στον περιορισµό και στον εξορθολογισµό των δα-
πανών: ∆ύο τρίτα από τις δαπάνες, ένα τρίτο από τα έσοδα,
αντίθετα απ’ ό,τι λέει το προσχέδιο.

∆εύτερον, η δηµοσιονοµική προσαρµογή, σύµφωνα και µε τις
κατευθυντήριες γραµµές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να επιτευ-
χθεί µε µόνιµα µέτρα διαρθρωτικού χαρακτήρα.

Τρίτον, να δοθεί µεγαλύτερη έµφαση στην ενίσχυση των ρυθ-
µών οικονοµικής µεγέθυνσης. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε την
ανάληψη δύσκολων, αλλά αναγκαίων διαρθρωτικών αλλαγών και
µεταρρυθµίσεων, αλλαγών που η προηγούµενη κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας παρουσίασε µε σαφήνεια, µε υπευθυνότητα,
µε ειλικρίνεια στον ελληνικό λαό, αλλαγών που προς το παρόν
απουσιάζουν από τις κυβερνητικές πρωτοβουλίες, όπως αυτές
απεικονίζονται στο προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού
του 2010. Είναι, όµως, ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, να περάσετε
από τα politics στα policies, µε µόνιµα και διατηρήσιµα µέτρα για
τη δηµοσιονοµική προσαρµογή, µε σοβαρή µεταρρυθµιστική
ατζέντα, µε όραµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σταϊκούρα.

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Τζέκη, θα ήθελα να κάνω µία ανα-
κοίνωση. Έχω τη χαρά να καταστήσω γνωστό στο Σώµα ότι από
τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου
της Βουλής των Ελλήνων σαράντα µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί καθηγητές από το 2ο Γενικό Λύκειο Αγίας Παρα-
σκευής.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται ο κ. Άγγελος Τζέκης να λάβει το λόγο για εννέα
λεπτά.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Με την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, µπο-
ρούµε να πάµε και στα δέκα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Την ανοχή θα την χει-
ριστείτε µόνος σας. Σας εµπιστευόµαστε.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού του
2007 είχαµε επισηµάνει τότε ότι επί της ουσίας η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, δηλαδή το ΠΑΣΟΚ, δεν διαφωνούσε. ∆εν διαφω-
νούσε, δηλαδή, µε το περιεχόµενο, αλλά έθετε θέµα, το γνωστό
της απογραφής, ότι αυτό µας κόστισε την επιτήρηση και βέβαια
την αναξιοπιστία της χώρας.

Και είχε θέσει και ένα ερώτηµα εάν την αύξηση που έκανε στο
ΑΕΠ η τότε κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας κατά 25% την
καρπωνόταν και ο εργαζόµενος λαός στο εισόδηµά του.

Και βέβαια σ’ αυτό το σηµείο παρατηρούµε µια διαχρονική πο-
λιτική υποκρισία, γιατί πρέπει να αναφέρουµε ότι και το 1994 το
ΠΑΣΟΚ είχε αυξήσει το ΑΕΠ κατά 20%, αλλά ο εργαζόµενος
λαός είδε το λαϊκό εισόδηµα όχι να αυξάνεται κατά 20% αλλά
στην πορεία µε τα αλλεπάλληλα αντεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα
να µειώνεται.

Το αναφέρω αυτό ως στοιχείο ταύτισης της πολιτικής που
αποτυπώνεται διαχρονικά στους κρατικούς προϋπολογισµούς.
Και βέβαια αυτό είναι µια στοχευµένη πολιτική για να εξυπηρε-

τήσει τα συµφέροντα των δυνάµεων του κεφαλαίου, στο οποίο
περιέχονται τραπεζίτες, εφοπλιστές, βιοµήχανοι, µεγαλέµποροι
-για να µην αποκλείουµε τον έναν από τον άλλο, όπως κάνουν τα
άλλα κόµµατα της Βουλής.

Επίσης, να επισηµάνω ότι είχε χαρακτηρίσει τότε το ΠΑΣΟΚ
τον προϋπολογισµό του 2007 ως έντονα ταξικό, αλλά, όµως,
αφού τον καταψήφισε τότε, σήµερα έρχεται και τον υπερψηφίζει.
Υπερψηφίζει, δηλαδή, τον απολογισµό, τον ισολογισµό και µάλι-
στα επικαλείται την τάξη και τη συνέχεια. Μα, ακριβώς, αυτό το-
νίζουµε εµείς, όπως έκανε και ο εισηγητής µας, ότι ταυτίζεστε
και στην τάξη και στη συνέχιση της ίδιας πολιτικής, διότι όταν
χρησιµοποιείς τους χαρακτηρισµούς που έχεις χρησιµοποιήσει
για την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και τους κρατικούς
προϋπολογισµούς, τότε πρέπει να έρθεις εδώ και να καταψηφί-
σεις. Και βέβαια όλη αυτή η πολιτική που ακολουθήθηκε, να γίνει
υπόθεση της Βουλής, για να δούµε ποιος παρήγαγε τον τερά-
στιο πλούτο και πώς µέσα από την πολιτική διαχρονικά των κυ-
βερνήσεων τον καταληστεύει το µεγάλο κεφάλαιο.

Έτσι, λοιπόν, µέσα από τον απολογισµό και τον ισολογισµό
βλέπουµε αυτά τα οποία είχε ισχυριστεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας µε στοιχεία να επιβεβαιώνονται. Αυξήθηκαν οι άµεσοι
φόροι των φυσικών προσώπων και όπως πολύ καλά όλοι γνωρί-
ζουµε είναι οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι που πληρώνουν το
µεγαλύτερο ποσοστό των άµεσων φόρων, ενώ παράλληλα την
ίδια περίοδο οι φόροι από τα νοµικά πρόσωπα παρέµειναν στο
ύψος του 2006, παρ’ όλη τη µεγάλη αύξηση της κερδοφορίας,
όπου, δηλαδή, στην ουσία µειώθηκε ο φόρος τους.

Σας είπε και ο εισηγητής µας για το εισπρακτέο υπόλοιπο το
2007. Παρουσιάζει µία αύξηση 5,6%. ∆εν το έκανε η κυβέρνηση
η προηγούµενη για να µας δώσει στοιχεία το 2008. Κάντε το
εσείς ως σηµερινή Κυβέρνηση που µιλάτε για διαφάνεια και για
άλλα τέτοια στοιχεία, που καλύπτουν, όµως, αυτό που είπαµε
προηγούµενα, την ταύτιση στην ίδια αντιλαϊκή-αντεργατική πο-
λιτική.

Και βέβαια µε στοιχεία αποδεικνύουµε και σήµερα ότι µέσα σε
επτά χρόνια διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας ο
φόρος των φυσικών προσώπων από το 51,81% αυξήθηκε στο
69%. Την ίδια περίοδο βέβαια ο φόρος των νοµικών προσώπων
µειώθηκε από το 48% στο 30%. Έτσι, λοιπόν, πρέπει να προσεγ-
γίζεις τα διάφορα στοιχεία για να αποκαλύπτεται ποιανού τα συµ-
φέροντα η πολιτική υπηρετεί.

Και να συµπληρώσουµε εδώ ότι οι έµµεσοι φόροι, όπως προ-
βλέπουµε µέσα στον ισολογισµό και τον απολογισµό, έχουν αυ-
ξηθεί κατά πολύ και είναι οι πιο αντιλαϊκοί, αντεργατικοί, ταξικοί
φόροι.

Και σ’ αυτό το σηµείο να τονίσουµε ότι αυτούς τους έµµεσους
φόρους, το φόρο προστιθέµενης αξίας, τον υλοποίησε το 1987
η τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στο πλαίσιο και τις κατευθύνσεις
που έθετε η Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό, αυτή την ώρα, η χώρα
µας είναι πρώτη στην αύξηση των κερδών στην Ευρωζώνη. Η αύ-
ξηση είναι 56,1%. Στο ίδιο διάστηµα το εργατικό λαϊκό εισόδηµα
µειώθηκε, παρ’ ότι η παραγωγικότητα της εργασίας αυξήθηκε
κατά 36%. Να τονίσουµε ότι σήµερα η αγοραστική δύναµη του
µέσου µισθού βρίσκεται στο 1985.

Και σ’ αυτό το σηµείο να ξεκαθαρίσουµε ένα σοβαρό ζήτηµα,
γιατί εδώ και από τη σηµερινή Κυβέρνηση και από τις προηγού-
µενες ένα ζήτηµα µπαίνει, η ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας-
ανταγωνιστικότητας, που σηµαίνει δηλαδή, συµπίεση της
εργατικής δύναµης.

Το κόστος δηλαδή της εργατικής δύναµης πρέπει να µειωθεί
για να γίνουµε ανταγωνιστικοί απέναντι σε τρίτες χώρες, που εκεί
υπάρχει και η εξαθλίωση.

Για µας, σε αντίθεση µε όλες τις άλλες πτέρυγες, η εργατική
δύναµη δεν αποτελεί κόστος. Είναι αυτή που παράγει τον τερά-
στιο πλούτο, είναι δηλαδή η παραγωγική δύναµη που µπορεί και
πρέπει να έχει στα χέρια της και την ίδια την εξουσία για να µπο-
ρεί µέσα από εκεί πραγµατικά να σχεδιάσει για να καλύψει τις
βασικές ανάγκες, τις λαϊκές ανάγκες και των εργαζοµένων και
των άλλων λαϊκών στρωµάτων. Αυτή η τακτική δηλαδή ενίσχυση
επιχειρηµατικότητας-ανταγωνιστικότητας έχει ως κύριο στόχο
να χτυπήσει πραγµατικά την εργατική τάξη και τα άλλα λαϊκά
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στρώµατα.
Ως προς τις δαπάνες, κύριε Πρόεδρε, γίνεται κάθε χρόνο το

ίδιο. Παρουσιάζονται µειωµένες, ενώ στο τέλος αυξάνονται. Βέ-
βαια πολύ σωστά είπε και ο εισηγητής µας για τα τοκοχρεολύσια.

Άλλο ζήτηµα είναι οι στρατιωτικές δαπάνες. Γι’ αυτές τις δα-
πάνες άλλο προϋπολογίζονται και στο τέλος παρατηρούµε να
είναι περισσότερο αυξηµένες. Μάλιστα σ’ αυτό το σηµείο να το-
νίσουµε για τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ που δίνονται για
τις αποστολές των ελληνικών στρατευµάτων εκτός χώρας είτε
στο Αφγανιστάν, είστε στο Κόσσοβο και σε Τρίτες χώρες και µά-
λιστα τώρα, από ό,τι τουλάχιστον είδαµε γραµµένο στον Τύπο
ετοιµάζεστε να στείλετε τα ελληνικά στρατεύµατα και στη Σοµα-
λία για να χτυπηθεί δήθεν η πειρατεία.

Σ’ αυτό το σηµείο, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε να κάνω µία
αναφορά στις προγραµµατικές δηλώσεις του 2004. Ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης Γεώργιος Παπανδρέου το 2004
είπε: «Θέλω να χαιρετίσω από το Βήµα της Βουλής τα στρατευ-
µένα παιδιά µας που σήµερα βρίσκονται στο Κόσσοβο. Τους συ-
µπαραστεκόµαστε. Είµαστε υπερήφανοι για το έργο τους.».
∆ηλαδή ζήσαµε σαν χώρα, σαν λαός τη µεγάλη επέµβαση στη
γειτονική µας Γιουγκοσλαβία, τη διάλυσή της, την καταστροφή
της, τους βοµβαρδισµούς µε τις απεµπλουτισµένες βόµβες, µε
την καταστροφή και έρχεται ο κ. Παπανδρέου ύστερα από πέντε
χρόνια να δώσει συγχαρητήρια στις στρατιωτικές δυνάµεις της
χώρας που είναι στρατεύµατα κατοχής σε όλες αυτές τις χώρες.

Σ’ αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, να τονίσουµε, γιατί είναι
πολύ σοβαρό, ότι το 25% του δηµόσιου χρέους είναι στρατιω-
τικό. ∆ηλαδή το 2007 ήταν 59 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αλλά και
όλες οι άλλες δαπάνες για τη παιδεία, για την υγεία, για την πρό-
νοια, για τον πολιτισµό ήταν µειωµένες. Βέβαια αυτό συνδέεται
µε την εµπορευµατοποίηση τους και την ιδιωτικοποίηση τους
προς όφελος των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Και έργα,
όµως, που πραγµατικά είναι απαραίτητα για να σώζονται ζωές,
για να σώζονται καλλιέργειες, αλλά και περιουσίες όπως τα αντι-
πληµµυρικά, αντιπυρικά και αυτά είναι µειωµένα και γι’ αυτό δεν
γίνονται. Όµως και για τη γεωργία πραγµατικά άλλα προϋπολο-
γίστηκαν και στο τέλος άλλα είδαµε να γίνονται, γιατί και αυτά
είναι ενταγµένα στην Κοινή Αγροτική Πολιτική που συναποφάσι-
σαν όλα τα κόµµατα µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το Ελεγκτικό Συνέδριο κύριε Πρόεδρε, αναφέρει ότι οι απόρ-
ρητες δαπάνες –και το τόνισε ο εισηγητής µας- το 2007 αυξή-
θηκαν κατά 325%. Ποιες είναι οι δαπάνες αυτές, κύριε Υπουργέ;
Σας ρωτάµε να µας πείτε. Τα ξέρετε εσείς, τα ξέρουν οι προη-
γούµενες κυβερνήσεις, τα ξέρουν αυτοί οι οποίοι τα οικονόµη-
σαν, αλλά δεν τα ξέρει ο ελληνικός λαός. ∆ώστε συγκεκριµένα
στοιχεία. Κόπτεσθε δήθεν για την αστική διαφάνεια, αλλά επί της
ουσίας κρύβετε αυτές τις δαπάνες. ∆εν µπορείτε να κρύψετε
όµως τη πολιτική σας η οποία δηµιουργεί έναν παράδεισο για
την αύξηση των κερδών των µεγάλων επιχειρήσεων.

Είχαµε επισηµάνει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη συ-
ζήτηση του Κρατικού Προϋπολογισµού του 2007 ότι αφαιρού-
σαν χρήµατα από τα ασφαλιστικά ταµεία και µάλιστα ο ∆ιοικητής
του Ι.Κ.Α. τότε είχε πει ότι διαχρονικά οι κυβερνήσεις χρωστάνε
στο Ι.Κ.Α. 9 δισεκατοµµύρια ευρώ και ότι το 2006 δεν έδωσε η
τότε κυβέρνηση 300 εκατοµµύρια στον ΟΑΕΕ. Αυτά τα δισεκα-
τοµµύρια, λοιπόν, είναι υπέρ αρκετά, τα οποία οφείλετε διαχρο-
νικά όλες οι κυβερνήσεις, για να µην έρχεται τώρα η κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να ενσπείρει το φόβο, την τροµοκρατία στον ερ-
γαζόµενο λαό ότι χρεοκοπούµε, ότι τα ασφαλιστικά ταµεία δεν
έχουν να δώσουν, ενώ είναι στοχευµένη η εξής κατεύθυνση:

Ότι δηλαδή, εδώ, πρέπει να περάσουν οι µεταρρυθµίσεις, µε-
ταρρυθµίσεις που θα έχουν να κάνουν µε το ασφαλιστικό, µε τις
εργασιακές σχέσεις, µε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Και σε αυτό το σηµείο βέβαια, κύριε Πρόεδρε, και θα κλείσω
µε αυτό, στις προγραµµατικές δηλώσεις του 2004 ο κ. Παπαν-
δρέου είπε ότι εµείς µε τη νοµοθεσία µας έχουµε εξασφαλίσει
το ασφαλιστικό σύστηµα για τριάντα χρόνια! Αυτά είπε το 2004.
Και έρχεται µετά από πέντε χρόνια να µας πει ότι καταρρέουν τα
ασφαλιστικά ταµεία. Πότε έλεγε ψέµατα; Σήµερα, χθες; Αλλά,
εµείς λέµε ότι διαχρονικά οι κυβερνήσεις καταλήστευσαν τα
ασφαλιστικά ταµεία και στο όνοµα της κρίσης έρχεστε, βέβαια,

τώρα να τα φορτώσετε όλα στις πλάτες του λαού και µάλιστα να
δηµιουργήσετε, µετά την κρίση, ένα περιβάλλον που θα αυξά-
νουν ακόµη περισσότερο τα κέρδη τους οι διάφοροι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το ΚΚΕ υπάρχουν περιθώρια
για οικονοµία που θα καλύψει τις λαϊκές ανάγκες. Πλούτος υπάρ-
χει. Τον παράγει ο λαός, η εργατική τάξη. Γι’ αυτό καλούµε τον
λαό να µη δώσει ούτε µια ώρα ανοχής προς την Κυβέρνηση, να
οργανωθεί, να ανασυνταχθεί, να αντισταθεί και να διεκδικήσει
και πάνω από όλα να ανατρέψει αυτές τις πολιτικές. Έχουν τη
δύναµη η εργατική τάξη και τα άλλα λαϊκά στρώµατα, έχουν τις
ικανότητες και να σχεδιάσουν ώστε να αξιοποιηθούν όλες οι πα-
ραγωγικές δυνατότητες και οι δυνάµεις της χώρας προκειµένου
να έχουµε ένα καλύτερο αύριο. Χρειάζεται όµως ο ίδιος ο λαός
να βγει από το σπίτι του και από τα διάφορα που τον στέλνετε
όλοι σας, να γίνει πρωταγωνιστής των εξελίξεων και όχι απλώς
θεατής των αντιλαϊκών εξελίξεων. Έχει τη δύναµη, λοιπόν, και να
διεκδικήσει και να αντισταθεί και να ανατρέψει την συγκεκριµένη
πολιτική.

Καταψηφίζουµε µε συνέπεια τον ισολογισµό και απολογισµό,
όπως κάναµε και το 2007. Και, βέβαια, δεν είναι ζήτηµα διαχείρι-
σης κάποιου κρατικού προϋπολογισµού, απολογισµού, ισολογι-
σµού. Είναι συγκεκριµένες ταξικές θέσεις και από εκεί
κρινόµαστε όλοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, κατ’

αρχάς να ενώσω και τη δική µου φωνή µε όλους εκείνους τους
συναδέλφους, αλλά και µε τον κύριο Υφυπουργό σε ό,τι αφορά
στις κριτικές παρατηρήσεις αυτής της διαδικασίας.

Είναι προφανές ότι µετά από δύο χρόνια η συγκεκριµένη κύ-
ρωση δεν έχει πολύ µεγάλο νόηµα. Βέβαια, για να λέµε τα πράγ-
µατα έτσι όπως ακριβώς είναι, 5/11/2008 συνεδρίασε το
Ελεγκτικό Συνέδριο και η περαιτέρω καθυστέρηση βαρύνει κυ-
ρίως τη Βουλή. Εποµένως, εάν µπορούµε να δικαιολογήσουµε
µια καθυστέρηση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, πάντως, τουλάχι-
στον στο επίπεδο της Βουλής θα πρέπει να επισπεύσουµε τη δια-
δικασία.

Σε ό,τι αφορά την ουσία της συγκεκριµένης διαδικασίας, επι-
τρέψτε µου ορισµένες βασικές παρατηρήσεις. Τι νόηµα έχει
άραγε να συζητάµε τον συγκεκριµένο απολογισµό και ισολογι-
σµό, όταν δεν έχουµε καταγεγραµµένη την περιουσία του ελλη-
νικού δηµοσίου, όταν δεν έχουµε καταγεγραµµένη την κινητή και
ακίνητη περιουσία για να βλέπουµε εάν αυτή εκποιείται, πού πη-
γαίνουν τα χρήµατα όταν αυτή η περιουσία εκποιείται και υπ’
αυτή την έννοια να έχουµε µια συνολική εικόνα της οικονοµικής
κατάστασης του κράτους.

Το δεύτερο. Είναι δυνατόν να λέγεται έτσι άνετα, όπως λέγε-
ται στον συγκεκριµένο απολογισµό, ότι υπήρξαν δικαστικές απο-
φάσεις και αυτές βάρυναν τον συγκεκριµένο ισολογισµό, τη
συγκεκριµένη χρήση;

Η ερώτηση που έχω να κάνω σεβαστέ κύριε Πρόεδρε, είναι η
εξής: ∆εν εγγράφονται αυτά και δεν γίνονται προβλέψεις όταν
υπάρχουν εκκρεµείς δίκες κατά του δηµοσίου, όπως γίνεται σε
κάθε εταιρεία, όπως γίνεται σε κάθε έναν ο οποίος βλέπει ότι έρ-
χεται µπροστά του µία δίκη, η οποία ενδεχοµένως θα αποβεί εις
βάρος του και θα βαρύνει την κατάστασή του;

Άρα, λοιπόν, το δηµόσιο λογιστικό τέτοια πρόνοια δεν έχει; Αν
δεν έχει –γιατί µου νεύει αρνητικώς ο κύριος Υφυπουργός- θα
πρέπει να αποκτήσει. Θα πρέπει να υπάρξουν οι λεγόµενες «προ-
βλέψεις» ώστε να µην έχουµε έκτακτα περιστατικά αυτού του
τύπου.

Μία ακόµη παρατήρηση. Ακούµε συνεχώς για την ανάγκη πε-
ρισσότερων εσόδων. Να επισηµάνω απλώς ότι από χρονιά σε
χρονιά υπάρχει αύξηση των εσόδων. Ο ελληνικός λαός αυτό που
πρέπει να κάνει, κύριε Υφυπουργέ, το κάνει. Το ξαναλέω γιατί
µου νεύει αρνητικώς ο κύριος Υφυπουργός. Σε σχέση µε τα φο-
ρολογικά έσοδα του 2006 µία αύξηση 7,45% και στο σύνολο των
τακτικών σε σχέση µε το 2006, µια αύξηση της τάξης του 6,17%.
∆εν αναφέροµαι στα πιστωτικά έσοδα γιατί αυτά συµψηφίζονται
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µε τα δάνεια τα οποία ουσιαστικά ελήφθησαν µέσα στη συγκε-
κριµένη χρήση. Αναφέροµαι όµως, µόνο στα φορολογικά έσοδα.
Άρα, λοιπόν, ο ελληνικός λαός το καθήκον του το κάνει. ∆ίνει. Τι
γίνονται όµως; Εκεί λοιπόν µένει ένα ερωτηµατικό. Τριάντα ένα
δισεκατοµµύρια ανείσπρακτα και το άκουσα αυτό και ως επιχεί-
ρηµα προεκλογικό από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ για να λύσει τα
ταµειακά ζητήµατα της χώρας.

Όπως ξέρετε, σεβαστέ κύριε Πρόεδρε, το να υπάρχουν ανεί-
σπρακτες οφειλές, αυτό δεν έχει κανένα νόηµα και δεν µπορεί να
καταλογίζεται ή να συνυπολογίζεται, εάν ταυτοχρόνως δεν συ-
νεκτιµάται και η δυνατότητα εισπράξεώς τους. Το να υπάρχουν
τα δισεκατοµµύρια των δισεκατοµµυρίων τα οποία µεταφέρονται
σε πτωχευµένες εταιρείες, σε ενδεχοµένως αποβιώσαντες προ-
έδρους διοικητικών συµβουλίων των οποίων, εν συνεχεία, οι κλη-
ρονόµοι τους έχουν αποποιηθεί τις περιουσίες και δεν υπάρχει
τίποτα, το να υπάρχουν εκεί, λοιπόν, µόνο για λόγους λογιστι-
κούς, µεταφορές υπολοίπων αυτό τι νόηµα έχει για το δηµόσιο
λογιστικό; ∆εν πρέπει να γίνει µια εκτίµηση σοβαρή ποια απ’ αυτά
είναι δυνατόν να εισπραχθούν και απ’ αυτά που είναι δυνατόν να
εισπραχθούν εν συνεχεία, να υπάρξει µια συνεκτική εξήγηση
γιατί αυτά δεν εισπράττονται;

Τελειώνω αναγιγνώσκοντας µόνο το εξής: Στην τελευταία πα-
ράγραφο της εκθέσεως που κάνει το Ελεγκτικό Συνέδριο, αφού
επισηµαίνει µε παρατηρήσεις µια σειρά από κατά τη γνώµη τους
αποκλίσεις µε τον τρόπο που συνετάγη ο συγκεκριµένος ισολο-
γισµός λέει: «… οι οποίες αποκλίσεις παραβιάζουν τις περί του
προϋπολογισµού του κράτους διατάξεις του Συντάγµατος,
άρθρο 79 παρ. 2 και του νόµου 2362/95 άρθρο 5 παρ. 2 και
άρθρο 8 παρ. 2 και τις βασικές αρχές της ακρίβειας και της ειλι-
κρίνειας του προϋπολογισµού».

Ένα µόνο ερώτηµα προς όσους συναδέλφους µετά ταύτα
υπερψηφίζουν: ∆ηλαδή υπερψηφίζετε έναν απολογισµό, έναν
ισολογισµό όπου ρητώς ορίζεται ότι έχει παραβιάσει τις αρχές
της ακρίβειας και της ειλικρίνειας; ∆ιότι µε αυτόν τον τρόπο κα-
θίσταται το ελληνικό Κοινοβούλιο συνυπεύθυνο της γενικότερης
κρίσης αναξιοπιστίας που ζούµε αυτό το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα σε ό,τι αφορά τη λογιστική απεικόνιση των δηµόσιων οι-
κονοµικών.

Με αυτές τις σκέψεις είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βορίδη.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανασία Μερεντίτη

για 15 λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από χθες και σήµερα διαβά-

ζουµε, ακούµε όλοι µας ότι ο φετινός δείκτης της διεθνούς δια-
φάνειας βαθµολογεί την Ελλάδα µε 3,8 βαθµούς και την
κατατάσσει στην 71η θέση. Η Ελλάδα κατρακύλησε και βρίσκεται
πλέον στην τελευταία θέση της Ευρώπης των 27 µαζί µε τη Βουλ-
γαρία και τη Ρουµανία. Προσθέτοντας σε αυτά κάποιους από
τους τίτλους των σηµερινών εφηµερίδων και µάλιστα φίλα προ-
σκείµενων στην παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας όπως «βασί-
λειον της διαφθοράς η Ελλάδα», «τελευταία στη διαφάνεια, στην
ανταγωνιστικότητα, πρώτη στην αναξιοπιστία», «χρυσό µετάλλιο
στα σκάνδαλα» και πολλά άλλα, θα έλεγα ότι αυτός είναι ο απο-
λογισµός της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Όµως ευτυχώς αυτή η επιζήµια παρένθεση της οπισθοδρόµη-
σης, της φαυλοκρατίας, της ανασφάλειας, της απαισιοδοξίας
έκλεισε οριστικά για τη χώρα και για τους Έλληνες στις 4 Οκτώ-
βρη. Μια νέα εποχή ανέτειλε, µια εποχή ισονοµίας, ισοπολιτείας,
αξιοκρατίας, µια εποχή στην οποία µέρα µε την ηµέρα οι Έλλη-
νες ξαναγίνονται περήφανοι για τη χώρα και την Κυβέρνησή
τους.

Το δικαιούµαστε, το αξίζουµε και η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ κάνει ό,τι µπορεί µε τη συµπεριφορά της και
τη δραστηριότητά της σε αυτόν τον τοµέα. Οι Έλληνες δικαιού-
νται να νιώθουν ασφαλείς, να ξέρουν ότι το κράτος εγγυάται βα-
σικά τους δικαιώµατα, δηλαδή την υγεία, την ασφάλιση, τη
σύνταξη. ∆ικαιούται ο νέος να έχει µια αξιοπρεπή δουλειά. Τα

παιδιά µας δικαιούνται ένα αξιόπιστο σύστηµα παιδείας. Ο υγιής
επιχειρηµατίας δικαιούται ένα κράτος που να δηµιουργεί ευκαι-
ρίες και να εγγυάται την οµαλή λειτουργία της αγοράς.

Και όλα αυτά γιατί η αλήθεια είναι ότι τα τελευταία χρόνια γρά-
φτηκαν οι πιο µαύρες σελίδες στη σύγχρονη πολιτική, οικονο-
µική και κοινωνική εξέλιξη της πατρίδας µας. Η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας οδήγησε την Ελλάδα και τον λαό µας σε
εθνική οπισθοχώρηση, κοινωνική οπισθοδρόµηση και πολιτικό
αναχρονισµό. Η ταξική νεοφιλελεύθερη οικονοµική πολιτική της
Νέας ∆ηµοκρατίας έκανε τους πλούσιους πλουσιότερους και
τους φτωχούς φτωχότερους, δηµιούργησε χιλιάδες υπερχρεω-
µένα νοικοκυριά. Εκποίησε ανενδοίαστα και όσο όσο τον εθνικό
πλούτο. ∆ιέλυσε το κράτος και το παρέδωσε σαν λάφυρο στα
γαλάζια παιδιά. Θα µείνει στην ιστορία η κυβέρνηση του κ. Κα-
ραµανλή ως η κυβέρνηση των µεγάλων σκανδάλων από την απο-
γραφή ως τα οµόλογα, από τους κουµπάρους ως τους
Χούπηδες, από τις υποκλοπές και τους Πακιστανούς ως το Βα-
τοπέδι και τη «SIEMENS». Αυτή είναι η αλήθεια.

Επίσης, η αλήθεια είναι ότι φτάσαµε ως εδώ γιατί δηµιουργή-
θηκε από τη Νέα ∆ηµοκρατία ένα πελατειακό συγκεντρωτικό
κράτος που έπνιξε κάθε πρωτοβουλία και στραγγάλιζε την αντα-
γωνιστικότητα της οικονοµίας µας, ένα κράτος εχθρικό απέναντι
στο νοµοταγή επιχειρηµατία, ένα άδικο κράτος που άφηνε ανε-
πηρέαστο τον καταναλωτή απέναντι στη διαφθορά, την αυθαι-
ρεσία των κερδοσκόπων και των καρτέλ.

Η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας όχι
µόνο δεν στήριξε τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας και
τον µικροµεσαίο επιχειρηµατία, αλλά τον οδήγησε σε µαρασµό.
Η αλήθεια είναι ότι επί των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας γιγα-
ντώθηκε η φοροδιαφυγή και οι ανείσπρακτες οφειλές πέρασαν
κάθε προηγούµενο. Ειπώθηκε αλλά θα το επαναλάβω. Απαξίωσε
τελείως τους φοροεισπρακτικούς µηχανισµούς. Κατέστρεψε την
οικονοµία της χώρας και δεν ευθύνεται γι’ αυτό καθόλου η διε-
θνής κρίση όπως άκουσα τον εισηγητή κ. Λέγκα να λέει. Ευθύ-
νεται η αβελτηρία, η αµετροέπεια, οι ατελέσφορες επιλογές, οι
ελαστικές συµπεριφορές των στελεχών, όλα αυτά που έφεραν
τη χώρα µας σε αυτό το σηµείο.

∆υστυχώς, η κληρονοµιά που άφησαν ταλανίζει την πατρίδα
µας, ταλανίζει την οικονοµία και έχει οδηγήσει την αγορά σε µα-
ρασµό. Έχει βαριές ευθύνες η Νέα ∆ηµοκρατία γιατί από το 2004
και µετά δηµιούργησε µόνο αδιέξοδα στην οικονοµία. Φόρτωσε
τους εργαζόµενους περίπου µε 7.000.000.000 νέους φόρους.
Κατήργησε το αφορολόγητο για τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. Θέσπισε πολλούς νέους έµµεσους φόρους. Αύξησε το ΦΠΑ.
Αύξησε τους φόρους κατανάλωσης. Προστάτευε τους µεγαλοι-
διοκτήτες και επιτέθηκε στους φτωχούς, που έχουν ένα µικρό
σπιτάκι, µε το περιβόητο ΕΤΑΚ.

Και δεν έφταναν όλα αυτά. Με κάθε τρόπο εδώ µέσα στο Κοι-
νοβούλιο αποδεικνύαµε ότι ελλοχεύει ο κίνδυνος συρρίκνωσης
της οικονοµικής δραστηριότητας στη χώρα µας και ότι αυτό θα
έφερνε ανεργία και πολύ δυσκολότερες καταστάσεις. ∆εν κά-
νατε τίποτα, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας. Παίξατε και µε τα
λεφτά των συνταξιούχων. Για να µην ξεχνάµε τα οµόλογα.

Όσο για την πραγµατική οικονοµία, το απόλυτο τίποτα. Ενώ
αυτοχαρακτηρίζεστε «θιασώτες» της επιχειρηµατικότητας, δεν
κάνατε τίποτα για να προσελκύσετε επενδύσεις στη χώρα µας.
∆εν κάνατε τίποτα για να στηρίξετε την µικροµεσαία επιχείρηση.
Καταρρακώσατε την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονο-
µίας και κάνατε την πατρίδα µας περίγελο των εταίρων. Οι ελλη-
νικές επιχειρήσεις φεύγουν για άλλες χώρες.

Μας διασύρατε στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μιλού-
σαµε για 6% έλλειµµα και είµαστε στο 12,7% του ΑΕΠ. ∆εν
µπορώ να τα συλλάβω και να τα αναλύσω. Όµως, διαχρονικά θα
απολογείστε και οι παρόντες και απόντες, και αυτοί που το θυ-
µούνται και αυτοί που ποιούν την νήσσαν. ∆ιότι αργά ή γρήγορα
όλοι απολογούµαστε στην ιστορία.

Το έχω πει πολλές φορές. Και αν δούµε και τα γεγονότα που
τρέχουν, οι αναγκαίες επιλογές της σηµερινής Κυβέρνησης απο-
δεικνύουν ότι αργά ή γρήγορα η αλήθεια θα φανεί. ∆εν είναι κο-
λυµβήθρα του Σιλωάµ η πολιτική ζωή του τόπου. Η πρόσφατη
διεθνής κρίση επιδείνωσε την ήδη κακή κατάσταση της οικονο-
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µίας. Οι ελληνικές επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά βρίσκονται σε
απόγνωση. Οι πολίτες νιώθουν απίστευτη ανασφάλεια για το τι
τους επιφυλάσσει το µέλλον. Οι µικρές επιχειρήσεις αντιµετωπί-
ζουν τεράστιο πρόβληµα ρευστότητας. Ο λαός µε την ψήφο του
στις 4 Οκτωβρίου αξίωσε και αξιώνει διαφάνεια, εντιµότητα και
αναβάθµιση της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας.

Στο πλαίσιο αυτό εντάσσεται και η αναβάθµιση της λειτουρ-
γίας του Κοινοβουλίου για την οποία µίλησε ο Πρόεδρός µας,
γιατί µόνο µέσα από την αναβάθµιση των Βουλευτών θα ενισχυ-
θούν η διαφάνεια, η αποτελεσµατική εποπτεία στη δηµοσιονο-
µική διαχείριση της χώρας µας και το βασικότερο η υποχρεωτική
δηµόσια λογοδοσία για όλους µας. Μόνο µε τον ενισχυµένο Κοι-
νοβουλευτικό Έλεγχο θα µπορέσουµε να αποκαταστήσουµε σχέ-
σεις εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικών. Όλα αυτά τα
εξήγγειλε ο Πρόεδρός µας και οι Υπουργοί κατά την ανάγνωση
των προγραµµατικών δηλώσεων της νέας Κυβέρνησης.

Αλλάζουν πολλά. Βάζουµε τέλος στην αδιαφάνεια, στη σπα-
τάλη στην κατάχρηση του δηµόσιου χρήµατος, στη διαφθορά,
στις πελατειακές σχέσεις και στα µικροκοµµατικά συµφέροντα.
Η Βουλή αποκτά ρόλο και παρακολουθεί ενεργά την πορεία εκτέ-
λεσης του προϋπολογισµού. Παρέχεται πλέον η ευχέρεια ενερ-
γούς παρέµβασης του Kοινοβουλευτικού Σώµατος και σε
περίπτωση που θα παρατηρηθεί η στέρηση εσόδων ή ανακο-
λουθία στην πορεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού θα παρεµ-
βαίνει η Βουλή. Εισάγεται µια διαδικασία γενικότερης εποπτείας
της κοινωνικής ανταποδοτικότητας των δαπανών, καθώς και της
υλοποίησης του κυβερνητικού προγράµµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή διαδικασία είναι
µάλλον τυπική. Αν θέλουµε να µιλάµε σοβαρά δεν µπορούµε να
ερχόµαστε δύο χρόνια µετά και να κυρώνουµε τυπικά απολογι-
σµό και ισολογισµό απ’ όπου και αν προέρχεται αυτή η ευθύνη.
Η αρµόδια επιτροπή όφειλε να λειτουργεί καθ’ όλη τη διάρκεια
του έτους και ο αρµόδιος Υπουργός έχοντας θεσµική υποχρέ-
ωση όφειλε να ενηµερώνει τακτικά την επιτροπή για τα δηµόσια
οικονοµικά. Από εδώ και πέρα αυτή η κατάσταση αλλάζει.

Η διαδικασία θα αποκτήσει ουσιαστικό χαρακτήρα. Θα ανα-
βαθµιστεί σε λογοδοσία της Κυβέρνησης για την οικονοµική δια-
χείριση και σε επί της ουσίας έλεγχο για την πορεία των εσόδων
και των εξόδων. Όµως για να γίνει αυτό πρέπει να διασφαλιστεί
η ενεργός στήριξη του έργου της επιτροπής και η αρωγή της
από εξειδικευµένο τεχνοκρατικό προσωπικό.

∆υστυχώς οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Η έκθεση του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου αποκαλύπτει δραµατική υστέρηση στα έσοδα.
Στα φορολογικά έσοδα η υστέρηση φθάνει στο 24,6%. Η υστέ-
ρηση των τακτικών γενικών εσόδων φθάνει στο 37,7%. Παράλ-
ληλα στην ίδια έκθεση αποκαλύπτεται και ο συνολικός
εκτροχιασµός των δηµοσιονοµικών µεγεθών. Οι ανείσπρακτες
οφειλές που είναι απόρροια και αποδεικνύουν την πλήρη αποτυ-
χία της φορολογικής πολιτικής της προηγούµενης κυβέρνησης
έχουν εκτοξευθεί σε σύγκριση µε το 2003 που ήταν 11,5 δισεκα-
τοµµύρια το 2007 έφθασαν στο 31,4 δισεκατοµµύρια. Και όλα
αυτά γιατί η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας διέλυσε τους ελε-
γκτικούς µηχανισµούς και απείχε συστηµατικά από τη διενέργεια
των φορολογικών ελέγχων.

Στα πιστωτικά έσοδα βλέπουµε ότι αυτά εκτινάχτηκαν στα 57,5
δισεκατοµµύρια έναντι της πρόβλεψης 30,5 δισεκατοµµύρια. ∆η-
λαδή, αυξήθηκαν περίπου 88,27%. Οι δαπάνες στο σύνολο των
πληρωµών, ο τακτικός προϋπολογισµός και το πρόγραµµα των
δηµοσίων επενδύσεων άγγιξαν τα 116 δισεκατοµµύρια έναντι
των 89,4 δισεκατοµµυρίων που ήταν η πρόβλεψη. Η υπέρβαση
του τακτικού προϋπολογισµού ανέρχεται στο 33,8%. Το δηµόσιο
χρέος περίπου στο 73,91%.

Το σύνολο των πληρωµών κατά 26,6 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αλλά και στις λεγόµενες πρωτογενείς δαπάνες οι αποκλίσεις
είναι σηµαντικότατες. Χαρακτηριστικές περιπτώσεις αποτελούν
οι αποζηµιώσεις για υπερωριακή εργασία περίπου 26,81% από-
κλιση και οι δαπάνες µετακίνησης του προσωπικού 9,4%.

Κλείνοντας, θέλω να σταθώ στο εξής που µου προκαλεί τερά-
στια εντύπωση. Οι απόρρητες δαπάνες έχουν απόκλιση 324,87%.
Άκουσα τον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας να µιλάει για ορια-
κές αποκλίσεις. Αν αυτές είναι οριακές αποκλίσεις…

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: ∆εν µας τα δίνει και η σηµερινή Κυβέρ-
νηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Κύριε Τζέκη, µιλάµε…
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Με συγχωρείτε που διακόπτω …
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Παρακαλώ, κύριε Τζέκη. Μου δίνετε

έτσι την ευκαιρία να σχολιάσω και την τοποθέτηση του κόµµατός
σας. Έχετε ξεχάσει ότι µιλάµε για τον απολογισµό του 2007.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Συµφωνούµε. Να µας δώσει, όµως, η Κυ-
βέρνηση τα κονδύλια.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Εµάς θα µας κρίνετε από εδώ και
πέρα, θα µας κρίνετε για κάθε νοµοσχέδιο που θα φέρνουµε, για
οποιοδήποτε αποτέλεσµα, αλλά τώρα, όχι µέχρι τώρα, γιατί ήταν
άλλη κυβέρνηση, κύριε Τζέκη.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Για το συγκεκριµένο …
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Το είχατε ξεχάσει τα πεντέµισι χρό-

νια. Θέλω να σας το θυµίσω. Πεντέµισι χρόνια σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, όποιο νοµοσχέδιο και να συζητούσαµε, έπρεπε να
απολογείται το ΠΑΣΟΚ κατά το κόµµα σας. Θέλατε να ξεχνάτε
ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έφερε αυτά τα δεινά στη χώρα. Κατανο-
ούµε όλοι τι λέµε και γι’ αυτό το συµπληρώνω.

Τώρα, όσο για το δηµόσιο χρέος, δεν µπορώ να πω τίποτα.
Ό,τι και να πει κανείς είναι περιττό. Καταστροφική υπήρξε η πο-
λιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆ιαβάζω, λοιπόν, ότι για την εξυ-
πηρέτηση του συνολικού δηµοσίου χρέους χρειαζόµαστε
περίπου 73,91%. Αν στα παραπάνω προσθέσουµε και τη συρρί-
κνωση του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Έργων, την αναποτελε-
σµατικήδιαχείρισητουΓ’ΚΠΣ,αλλάκαι τουΕΣΠΑ,αντιλαµβανόµαστε
όλοι τους λόγους για τους οποίους οι πολίτες βίωσαν αυτά τα
πεντέµισι χρόνια επί τα χείρω µεταβολές στην υγεία, την παιδεία,
την έρευνα, την καινοτοµία, δηλαδή στους κυριότερους, κρισι-
µότερους πυλώνες που καθορίζουν το αναπτυξιακό και κοινω-
νικό ισοζύγιο της χώρας. Αυτός είναι ο απολογισµός σας.

Μέσα σε έξι χρόνια η χώρα τέθηκε εξαιτίας σας δύο φορές σε
επιτήρηση. Πέντε προϋπολογισµούς κάνατε, και οι πέντε έπεσαν
έξω. Η κατάταξη της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως
προς τον ρυθµό ανάπτυξης από την πέµπτη θέση που την παρα-
λάβατε, έχει φτάσει στην δέκατη τέταρτη. Αυτά τα λέω για να κα-
ταλαβαίνουµε για ποιον απολογισµό µιλάµε.

Οι πραγµατικές αµοιβές των εργαζόµενων συρρικνώθηκαν. Με
την ανεργία µεγαλουργήσατε. Ρουσφέτια, πελατειακές σχέσεις,
ηµίµετρα µε εποχιακούς και πρόσκαιρους διορισµούς στο δηµό-
σιο µε «STAGE». Έχουµε εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες περισσότε-
ρες Έλληνες πολίτες που δουλεύουν µε ηµιαπασχόληση.
Εκµεταλλευτήκατε ανενδοίαστα την ανάγκη των νέων για εργα-
σία και τους πουλήσατε φρούδα όνειρα και ψεύτικες ελπίδες για
τακτοποίηση στο δηµόσιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε απόλυτη επίγνωση της
εντολής που µας έδωσε ο ελληνικός λαός και γι’ αυτό αλλάζουµε
καθηµερινά µε γοργά βήµατα τη νοσηρή κατάσταση που παρα-
λάβαµε, που επιτρέψτε µου να πω ότι το µέγεθός της δεν µπο-
ρούσαµε να φανταστούµε.

∆ίνουµε και πάλι ελπίδα και προοπτική στον πολίτη. Λαµβά-
νουµε µέτρα που θα τονώσουν την επιχειρηµατικότητα, λαµβά-
νουµε µέτρα που θα αποκαταστήσουν τη διεθνή αξιοπιστία της
χώρας µας και το βασικότερο, διαφάνεια παντού στα δηµόσια οι-
κονοµικά.

Αποτελεί πολιτική επιλογή για την Κυβέρνησή µας -το είπαµε
πολλές φορές το λέµε και τώρα- να αλλάξουµε την αυτοµατο-
ποιηµένη και µηχανιστική διαδικασία που απλώς αναπροσαρµό-
ζεται στις νέες πιστώσεις χωρίς να εξετάζει πώς ξοδεύτηκαν τα
χρήµατα, ποια προστιθέµενη αξία είχε η επένδυση, µε δύο λόγια,
ποιο ακριβώς αποτέλεσµα παρήγαγαν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό και τελειώνω. Σας ευχαριστώ.
Προχωράµε σε µακροπρόθεσµο προϋπολογισµό από µηδενική

βάση, στην οποία οι πιστώσεις θα συνδέονται µε στόχους και
αποτελέσµατα, µε διαδικασίες που θα θωρακίζουν τη διαφάνεια.
Στο παραπάνω πλαίσιο η Εθνική Στατιστική Υπηρεσία µετατρέ-
πεται σε ανεξάρτητη αρχή.

Ο τόπος χρειάζεται τοµές. Η Κυβέρνησής µας είναι αποφασι-
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σµένη να προχωρήσει µπροστά. Θα συνδυάσουµε τη δηµοσιο-
νοµική εξυγίανση µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης. Η Κυβέρνηση
έχει νωπή εντολή αλλαγών από τον ελληνικό λαό. Καλείται να
αναθερµάνει την αγορά, να ανατάξει την οικονοµία, να δηµιουρ-
γήσει ένα νέο πρότυπο ανάπτυξης για να γίνουµε ξανά µία πολλά
υποσχόµενη ανταγωνιστική οικονοµία, να τρέξουµε το ΕΣΠΑ, το
οποίο έχει κολλήσει, να τρέξουµε για την Ελλάδα να προλά-
βουµε. Θα προλάβουµε, θα τα καταφέρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Μερεντίτη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαος

Νικολόπουλος για δέκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σκεπτόµουν ακούγοντας τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας τι
θα είχε συµβεί αν ο Πρωθυπουργός κ. Γιώργος Παπανδρέου δεν
είχε δώσει οδηγία να µην χρησιµοποιείται η καταστροφολογική
επιχειρηµατολογία, το γνωστό «παραλάβαµε καµένη γη». Τα νέα
δεδοµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πολιτική ζωή της
χώρας που δηµιούργησε η Νέα ∆ηµοκρατία µε την υπεύθυνη
στάση της στην προεκλογική περίοδο δεν αναστέλλονται. Υπο-
χρεώνουν τη σηµερινή αλλά και τις επόµενες κυβερνήσεις σε
αναβάθµιση του Κοινοβουλίου και του ρόλου των Βουλευτών και
βεβαίως στην ουσιαστική λειτουργία των θεσµικών οργάνων της
Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Είναι ώριµη η απαίτηση της κοινωνίας να διασφαλιστεί η δια-
φάνεια και να διευκολυνθεί ο έλεγχος. Προς τούτο, εκτός των
άλλων απαιτείται αναδιάρθρωση και απλοποίηση του συστήµα-
τος καταγραφής των στοιχείων ισολογισµού και προϋπολογι-
σµού, ώστε να είναι ταχύτερος αλλά και αποτελεσµατικότερος
ο έλεγχος.

Το σηµαντικότερο όµως είναι τα οικονοµικά στοιχεία του κρά-
τους να καταστούν επιτέλους ακριβή, κατανοητά απ’ όλους και
βεβαίως επίκαιρα, ώστε να υπάρχει άµεση παρέµβαση για την
έγκαιρη θεραπεία ενδεχοµένων αποκλίσεων.

Εµείς, µε την εισαγωγή του προϋπολογισµού προγραµµάτων
είχαµε δροµολογήσει διαδικασίες για τη βελτίωση της διαφά-
νειας και της αποτελεσµατικότητας του ελέγχου του προϋπολο-
γισµού και ελπίζουµε ότι η παρούσα Κυβέρνηση θα κινηθεί προς
την ίδια κατεύθυνση. Κατ’ αυτόν τον τρόπο επίσης θα σταµατή-
σει και η παραπληροφόρηση που γίνεται για τη δηµοσιονοµική
διαχείριση, στο πλαίσιο της µικροκοµµατικής λογικής να παρου-
σιάζονται επί τα χείρω τα στοιχεία που παρελήφθησαν ώστε να
υπάρχει περιθώριο να επιδειχθούν επιτυχίες, τακτική η οποία όχι
µόνο µας εκθέτει διεθνώς, αλλά και αυξάνει το κόστος του δα-
νεισµού.

Σηµαντικό επίσης θα είναι το να ελέγχεται και η αποτελεσµα-
τικότητα της διαχείρισης, υπό την έννοια της ορθολογικής χρή-
σης των πόρων, ώστε να επιτυγχάνεται το µέγιστο δυνατό
όφελος µε το µικρότερο δυνατό κόστος και προς αυτή την κα-
τεύθυνση εµείς κάναµε ουσιαστικά βήµατα.

∆εδοµένου ότι δεν µπορούµε να αποσυνδέσουµε την εκτέλεση
του προϋπολογισµού του 2007 από τα γεγονότα αυτού του
έτους θα σας παρακαλούσα να κάνουµε µια σύντοµη αναδροµή.
Ήταν το έτος µε τις καταστροφικές πυρκαγιές όπου θρηνήσαµε
δεκάδες αθώα θύµατα και η καταστροφή περιουσιών και περι-
βάλλοντος ήταν πρωτοφανής. Επειδή δε αυτά συνέβησαν στην
τουριστική περίοδο είχαµε σηµαντικές αρνητικές συνέπειες στον
αντίστοιχο κλάδο. Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας από την
πρώτη στιγµή ενίσχυσε µε ουσιαστικό τρόπο τους δεκάδες χι-
λιάδες πληγέντες.

Επίσης το ίδιο φθινόπωρο είχαµε και βουλευτικές εκλογές.
Ταυτόχρονα και στον εξωτερικό τοµέα της οικονοµίας, οι εξε-

λίξεις ήταν αρνητικές. Οι τιµές του πετρελαίου αυξάνονταν, γε-
γονός που επιβάρυνε τον προϋπολογισµό λόγω της υψηλής µας
εξάρτησης από το πετρέλαιο. Το ευρώ ανατιµήθηκε, πλήττοντας
τις εξαγωγές µας και οι ευρωπαϊκές χώρες, προς τις οποίες κα-
τευθύνεται πάνω από το 50% των εξαγωγών µας, είχαν χαµηλό-
τερη ανάπτυξη από την Ελλάδα, µε αποτέλεσµα η δική τους

ζήτηση να µην µπορεί να ακολουθήσει τη δική µας επέκταση.
Παράλληλα, στα τέλη του 2007 άρχισαν να εµφανίζονται και

τα πρώτα σηµάδια της παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης. Παρά
ταύτα, η οικονοµία µας συνέχισε να αναπτύσσεται κατά 4%, ρυθ-
µός κατά 1,3% υψηλότερος από αυτόν της Ευρωζώνης και οι
επενδύσεις διατηρούνταν σε υψηλά επίπεδα.

Κάνοντας µια γενική εκτίµηση µπορούµε µε ασφάλεια να
πούµε ότι οι στόχοι του προϋπολογισµού επετεύχθησαν. Υπήρ-
ξαν βεβαίως και αποκλίσεις, οι οποίες όµως δικαιολογούνται από
τα συσσωρευµένα, από τα απρόβλεπτα γεγονότα που προανέ-
φερα.

Τα έσοδα διαµορφώθηκαν σχεδόν στα προϋπολογισθέντα επί-
πεδα. ∆εν πρέπει όµως ακόµα να αγνοήσουµε το γεγονός ότι στα
πιστωτικά έσοδα τα ανείσπρακτα υπόλοιπα των προηγούµενων
ετών µέσω της επαναβεβαίωσης προσαυξάνουν αυτά του τρέ-
χοντος έτους.

Υπάρχει ακόµα χρονική υστέρηση των εισπράξεων λόγω των
διαφόρων φορολογικών ρυθµίσεων που µεταθέτουν µέρος της
πληρωµής των οφειλοµένων σε άλλες περιόδους, αλλά και λόγω
των υψηλών επισφαλειών.

Βελτιώσαµε όµως τους ρυθµούς απορρόφησης πόρων από τα
διαρθρωτικά ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε αποτέλεσµα
να ξεπεράσουµε κατά 25% τους στόχους των εσόδων στα προ-
γράµµατα των δηµοσίων επενδύσεων.

Τα ποσά που καταβάλαµε για χρεολύσια αυξήθηκαν περίπου
κατά 24.000.000.000, µε αποτέλεσµα να εµφανίζονται ιδιαίτερα
αυξηµένες οι δαπάνες έναντι των προϋπολογισθέντων.

∆εν θα επεκταθώ σε παράθεση αριθµητικών στοιχείων, τα
οποία άλλωστε διεξοδικά ήδη ανέφεραν πολλοί συνάδελφοι. Οι
στήλες των εσόδων και των εξόδων είναι στατικές και όπως
πάντα φωτογραφίζουν µια συγκεκριµένη περίοδο.

Έτσι, λοιπόν, στόχος παρέµενε και παραµένει –θέλω να πι-
στεύω- η υλοποίηση των δεσµεύσεων για περαιτέρω δηµοσιο-
νοµική εξυγίανση και η µείωση του υπέρογκου δηµοσίου χρέους.

Παρακολουθώντας διαχρονικά την εξέλιξη της οικονοµίας δια-
πιστώνει ο καθένας µε ευκολία ότι οι κυβερνήσεις της Νέας ∆η-
µοκρατίας κινήθηκαν προς τη σωστή κατεύθυνση. Μειώθηκε
σηµαντικά η ανεργία κατά 8,3% από το 10,5% το 2004 και το
χρέος της Κεντρικής Κυβέρνησης από 98,9% του ΑΕΠ το 2004
βελτιώθηκε στο 95,6% το 2007.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι η κα-
τάρτιση ισολογισµού και η εκτέλεση προϋπολογισµού δεν είναι
µόνο οικονοµικό θέµα, αλλά πρωτίστως είναι πολιτικό. Πολιτικοί
στόχοι και προτεραιότητες καθορίζουν και την κατανοµή των
πόρων της οικονοµίας και η Κυβέρνηση το γνωρίζει και ας προ-
σποιείται ότι το αγνοεί.

Προσπαθεί να απαξιώσει συνολικά την πολιτική διαδροµή της
διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, προκειµένου να απο-
κτήσει άλλοθι για τη διαφαινόµενη, ήδη, δική της διάσταση
λόγων και έργων. Προσπαθεί να πείσει τον ελληνικό λαό ότι η
πραγµατικότητα που βίωνε επί κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας δεν υπήρχε ποτέ.

Γνωρίζει όµως ότι οι επόµενες µέρες θα είναι ζοφερές και η
σύγκριση θα είναι σε βάρος της, αφού προεκλογικά ακολούθησε
την ολισθηρή λεωφόρο υποσχέσεων των πάντων προς πάντες –
και τώρα;- και τώρα αναζητά την οδό της διαφυγής. Και όµως,
είχε την ευκαιρία να είναι ειλικρινής, να είναι ξεκάθαρη απέναντι
στον ελληνικό λαό.

Τώρα η Κυβέρνηση εµφανώς αµήχανη είναι υποχρεωµένη να
ακολουθήσει την πολιτική που εµείς είχαµε εξαγγείλει, που µε ει-
λικρίνεια είχαµε περιγράψει στον ελληνικό λαό και που είχαµε
δώσει και συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα εξόδου.

Ο ισολογισµός και ο προϋπολογισµός του 2007, όπως και οι
υπόλοιποι που συντάξαµε και εκτελέσαµε, µείωσαν –και τούτο
θέλω να σηµειώσω- την ανεργία, στήριξαν την κοινωνική συνοχή,
µείωσαν το έλλειµµα και το δηµόσιο χρέος και µας έδωσαν τη
δυνατότητα να λάβουµε τα πρώτα µέτρα για την αντιµετώπιση
της κρίσης, την ώρα που άλλες οικονοµίες, πολύ µεγαλύτερες
από τη δική µας, αντιµετώπισαν σοβαρά προβλήµατα και εκτό-
ξευσαν το έλλειµµά τους πολύ υψηλότερα από το δικό µας το
πραγµατικό ή το επαυξηµένο.
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Τελειώνοντας τα απολογιστικά, θα ήθελα να εκφράσω µια προ-
τροπή, µια ευχή προς την καινούργια Κυβέρνηση για τα ερχό-
µενα. Έχουµε γνώση των προβληµάτων της οικονοµίας. Εµείς
άλλωστε τα απαριθµήσαµε πρώτοι.

Όµως, ας µην παρασυρθούµε στην αριθµολαγνεία. ∆εν είµα-
στε τεχνοκράτες εδώ, είµαστε πολιτικοί. Στα νούµερα και στα πο-
σοστά, για τα οποία συζητάµε σήµερα, κρύβονται ανθρώπινες
ζωές. Έχουµε την υποχρέωση να σταθούµε πλάι τους και να
τους στηρίξουµε.

Η κρίση θα περάσει και οι αριθµοί θα ευηµερήσουν και πάλι.
Όµως, µια εξουθενωµένη κοινωνία πολύ δύσκολα ανακάµπτει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της
Βουλής των Ελλήνων, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και
τρεις συνοδοί-καθηγητές από το 2ο Γυµνάσιο Χαϊδαρίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, όπως είπε ο συνάδελφός µου ο Μάκης ο Βορίδης,
θέλω να ενώσω και εγώ τη φωνή µου µε όλους τους υπολοίπους,
οι οποίοι κατέκριναν αυτήν τη διαδικασία.

Αλλά εµένα θα µου επιτρέψετε να πάω λίγο παραπέρα. Θυµά-
µαι όταν ήταν να παρουσιαστώ στο στρατό που µου έλεγαν ένα
ρητό που κυκλοφορούσε τότε, ότι όπου σταµατάει η λογική, ξε-
κινάει ο στρατός. Απεδείχθη ότι δεν ήταν αληθές αυτό γιατί ο
στρατός έχει µία χαρά λογική. Τολµώ όµως, να πω ότι συνε-
δριάσεις σαν τη σηµερινή αποδεικνύουν ότι όπου σταµατάει η
λογική, συνεχίζει η ελληνική Βουλή. Όλο αυτό το οποίο κάνουµε
σήµερα είναι παντελώς παράλογο.

Ακούστε τι κάνουµε. Κύριε Υπουργέ, θέλω την προσοχή σας
γιατί θέλω την τοποθέτησή σας µετά.

Είπε ο συνάδελφος κ. Νικολόπουλος προηγουµένως ότι το
θέµα εδώ είναι πρωτίστως πολιτικό. Μάλιστα, εγώ το δέχοµαι,
κύριοι συνάδελφοι. Το ΠΑΣΟΚ, όµως, ως αντιπολίτευση οποιο-
δήποτε σχεδόν νοµοσχέδιο έφερνε η κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας και οποιαδήποτε πράξη πολιτική έφερνε, την
καταψήφιζε. Άρα, το ΠΑΣΟΚ είχε τοποθετηθεί και έλεγε ότι ό,τι
έκανε ο κ. Αλογοσκούφης εδώ, δεν το αποδέχεται. Σήµερα όµως,
το ΠΑΣΟΚ έρχεται και υπερψηφίζει. Πώς γίνεται; Γιατί γίνεται;
∆ιότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι ότι
αν το ΠΑΣΟΚ καταψηφίσει σήµερα, θα πρέπει να αρχίσουµε και
να βάζουµε έναν-έναν φυλακή όλους αυτούς οι οποίοι διαχειρί-
στηκαν τα χρήµατα του ελληνικού λαού µε τρόπο που δεν
έπρεπε. Άρα, στην πραγµατικότητα ερχόµαστε να συζητήσουµε
δυο χρόνια µετά, ενώ ξέρουµε ότι ό,τι και να γίνει η Βουλή θα πει
«ΝΑΙ», είναι στην πραγµατικότητα δέσµια.

Άρα, τι συζητάµε; Συζητάµε σε µία συνεδρίαση δύο χρόνια
µετά τη χρήση, τρία χρόνια στην πραγµατικότητα, ενώ ξέρουµε
µεταξύ µας ότι ό,τι και να γίνει, θα ψηφίσουµε «ΝΑΙ» –ως Σώµα
εννοώ, γιατί εµείς φυσικά καταψηφίζουµε- γιατί στην πραγµατι-
κότητα παίζουµε µεταξύ µας τις κουµπάρες. Μετά τους γνω-
στούς κουµπάρους, φτάσαµε στις κουµπάρες! Μα τώρα, είναι
αυτός τρόπος για να χειριστούµε ένα κράτος;

Κύριε Υπουργέ, δεν σας κρύβω τι αισθάνοµαι από την πρώτη
µέρα που µπήκα σ’ αυτό εδώ το Σώµα και µου έκανε αυτήν τη
µεγάλη τιµή ο ελληνικός λαός ερχόµενος από την πραγµατική
αγορά εργασίας στην οποία εξακολουθώ και ανήκω για να δια-
τηρώ, κυρίως, τη λογική µου γιατί αν µείνεις εδώ µέσα, θα πας
στο τρελοκοµείο κατευθείαν.

Λοιπόν, διαβάζω από την τελευταία σελίδα της εισηγητικής έκ-
θεσης, τη σελίδα 62 το εξής: «Τέλος, επισηµαίνονται στην Έκ-
θεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου οι προαναφερόµενες
διαπιστώσεις και ειδικές παρατηρήσεις … στη µη τακτοποίηση
των αντιτίµων …, στη µη βεβαίωση των υποχρεώσεων που απορ-
ρέουν …, στις αποκλίσεις των µεγεθών …, αντίκειται στις βασικές

αρχές της ακρίβειας και της ειλικρίνειας του προϋπολογισµού
και παραβιάζουν τις περί του προϋπολογισµού του κράτους δια-
τάξεις του Συντάγµατος … κ.λπ.»

Κύριε Υπουργέ, αν µπει η εφορία στο δικό µου το µαγαζί και
µου κάνει έλεγχο για τη χρήση του 2007 –άντε να πάµε στο 2007,
γιατί έχει το δικαίωµα- και καταλήξει ο ελεγκτής σ’ ένα πόρισµα
στο οποίο θα γράψει στο τέλος αυτά που γράφει εδώ το Ελε-
γκτικό Συνέδριο για το κράτος, ξέρετε πού θα πάω εγώ ως επι-
χειρηµατίας βιβλιοπώλης της Σόλωνος; Στον Κορυδαλλό
κατευθείαν, δεν θα µου το συζητήσουνε. Θα πουν: «Έλα εδώ,
στον Κορυδαλλό».

Και έρχεται εδώ το Ελεγκτικό Συνέδριο του Κράτους και λέει
για το κράτος ότι αυτοί που διαχειρίστηκαν το κράτος το έκαναν
µε τρόπο παράνοµο. Και έρχεστε εσείς, που ήσασταν τότε αντι-
πολίτευση και λέτε ότι υπερψηφίζουµε την παρανοµία του τότε
κράτους –συγκεκριµένα του κ. Γιώργου Αλογοσκούφη, όπως
υπογράφει εδώ- τα οποία όµως, τότε ως αντιπολίτευση καταψη-
φίζαµε!

Μα, πώς θα βγάλεις νόηµα σε αυτά; Αυτά δεν γίνονται. Και
µετά στενοχωριόµαστε –λέει- γιατί ο κ. Αλµούνια µας κατηγορεί
ως αναξιόπιστους. Μα, εµείς ό,τι κάνουµε σήµερα εδώ, αν το
γράψουµε σ’ ένα DVD και το δει ο ιστορικός του µέλλοντος, θα
προσπαθεί να ερµηνεύσει τι λέµε και δεν θα καταλαβαίνει.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αυτή η παρούσα
κρίση ίσως να είναι και µία µεγάλη ευκαιρία να αποφασίσουµε:
Θέλουµε, επιτέλους, να σοβαρευτούµε; Ας αξιοποιήσουµε αυτήν
τη µεγάλη κρίση, τουλάχιστον, για να αποφασίσουµε µεταξύ µας
ότι θέλουµε να σοβαρευτούµε, γιατί όλος ο τρόπος διαχειρίσεως
των δηµοσίων οικονοµικών είναι µη σοβαρός.

Και κλείνω µε µία βασική παρατήρηση πάνω στους αριθµούς,
όπως καταγράφονται σ’ αυτόν τον ισολογισµό και απολογισµό.

Ακούω συνέχεια και ακούω και την παρούσα Κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ, που µιλάει για την ανάγκη πατάξεως της φοροδιαφυ-
γής. Αυτό είναι το σύνηθες, το συνεχές. Έχω την εντύπωση πως
και σε αυτό το σηµείο λένε πολλά ψέµατα.

Εάν δείτε, αγαπητέ κύριε Πρωτόπαπα, τα νούµερα που µας
βάζουν εδώ, θα δείτε ότι τα έσοδα του κράτους του 2007, του-
λάχιστον όπως µας τα παρουσιάζουν εδώ, όση πίστη δίνουµε -
εγώ, για να πω την πάσα αλήθεια, δε δίνω και µεγάλη πίστη,
αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα πούµε ότι είναι αληθινά, κύριε
Υπουργέ- πήγαν πάρα πολύ καλά. Εδώ µας βάζει ότι ο ελληνικός
λαός πλήρωσε διπλά και τρίδιπλα. Σε µια χρονιά που η ανάπτυξη
ήταν 3%, αυξήθηκαν τα έξοδα του κράτους πάνω από 6,5%. ∆η-
λαδή, ενώ ο πλούτος της χώρας αυξήθηκε 3%, τα έσοδα του
κράτους µας πήγαν δύο φορές πάνω από την αύξηση του πλού-
του της χώρας. Πόσα θέλετε να εισπράξετε; Καταπληκτικά
πήγαν τα έσοδα.

Το πρόβληµα είναι ότι την ίδια στιγµή οι δαπάνες του κράτους
πήγαν 12% πάνω. Άρα, λοιπόν, το πρόβληµα δεν είναι στη φο-
ροδιαφυγή, όπως λέτε ψευδώς. Το πρόβληµα είναι ότι δεν µπο-
ρείτε να µαζέψετε τα λεφτά που έχετε στην τσέπη σας.
Τουλάχιστον, εδώ αναφέροµαι εις τους προηγούµενους, γιατί
δεν είστε εσείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, γιατί κατηγορούµε συλλήβδην όλους τους επιχειρηµα-
τίες της Ελλάδας φοροφυγάδες, όταν τελικώς εκείνοι που πρέ-
πει να πληρώσουν πληρώνουν, αλλά εσείς που πρέπει να
διαχειριστείτε δεν µπορείτε να τα κρατήσετε;

Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι εκεί είναι το µείζον και πρέπει να καταλάβει ο ελ-

ληνικός λαός ότι έχει έρθει η ώρα όλοι µας να σοβαρευτούµε,
να αξιοποιήσουµε αυτήν την κρίση, για να πάει ο τόπος µπρο-
στά.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Χρήστος Πρωτόπαπας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Για πόσα λεπτά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για δεκαπέντε λεπτά,

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 18 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2009 495



κύριε Πρωτόπαπα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όντως, αυτή η διαδικασία έχει ένα πρόβληµα. Συζητάµε απο-

λογισµό και ισολογισµό του 2007 και οπωσδήποτε έχει παρέλθει
πολύς χρόνος, έχει αλλάξει η Κυβέρνηση, µάλιστα. Έχουµε και
µια ιδιαιτερότητα φέτος από αυτήν τη διαδικασία και έτσι, είναι
λίγο περίεργη, πραγµατικά, αυτή η συνεδρίαση.

Βεβαίως, η ουσία είναι ότι η διαδικασία είναι σωστή, γιατί θα
πρέπει να λογοδοτεί η Κυβέρνηση, να λέει τι έγινε µε τα έσοδα,
τι έγινε µε τις δαπάνες, να µην τα βάζουµε µόνο στις εφηµερίδες
και να λέει και τι έγινε µε την κοινωνική ανταποδοτικότητα των
δαπανών, για παράδειγµα. Θα πρέπει να υπάρχει διαφάνεια και
έλεγχος στα δηµοσιονοµικά και θα πρέπει αυτή η συζήτηση να
αποτελεί τη βάση για τους επόµενους προϋπολογισµούς, κύριε
Υπουργέ.

Το θέµα είναι ότι δε γίνεται έτσι, πρώτα από όλα γιατί ο προϋ-
πολογισµός φαντάζοµαι ότι είναι έτοιµος, άρα αυτή η διαδικασία
αποκτά έναν εντελώς τυπικό χαρακτήρα, δεύτερον, διότι η χρο-
νική διάρκεια είναι µεγάλη, δύο χρόνια -σωστά είπε η κ. Παπα-
θανάση, η εισηγήτριά µας, ότι θα πρέπει να πάει στον ένα χρόνο
και διότι δε φαίνεται ότι έχουν γίνει τα επαρκή για να στηριχθεί
σωστά η Επιτροπή Απολογισµού και Ισολογισµού.

Για να µην κάνουµε, λοιπόν, διαδικασίες που και οι ίδιοι τις θε-
ωρούµε τυπικές, θα πρέπει να αλλάξουµε κάποια πράγµατα και
νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το σηµείο πρέπει να το δούµε,
να αλλάξουµε κάποιες διαδικασίες, ώστε αυτό που θέλει και η
Κυβέρνηση και η Βουλή και που ο Πρόεδρος της Βουλής έχει πει
να αποκτήσει η Βουλή ένα ουσιαστικό περιεχόµενο, να γίνει
πράξη.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της συζήτησης. Τώρα τα πράγµατα
είναι σαφή και δε νοµίζω ότι επιδέχονται αµφισβητήσεων.
Έσοδα: Υστέρηση 37,7% και µάλιστα, οι ανείσπρακτες οφειλές
φτάνουν τα 31.000.000.000 ευρώ, δηλαδή, διαλύθηκαν οι µηχα-
νισµοί, διαλύθηκε το κράτος, δεν εισπράττει τίποτα και οι δαπά-
νες υπερβαίνουν κατά 33,08% τις προβλέψεις του προϋπολογισµού
του ιδίου έτους του οποίο συζητάµε σήµερα τον απολογισµό.

Έχουµε, λοιπόν, έσοδα σε υστέρηση κατά 1/3 και δαπάνες αυ-
ξηµένες κατά 1/3. Ουσιαστικά έχει τιναχθεί ο προϋπολογισµός
στον αέρα. Αυτό είναι το συµπέρασµα. Έχουµε έναν ακόµα ψεύ-
τικο προϋπολογισµό της Νέας ∆ηµοκρατίας ο οποίος αναδει-
κνύεται και στον απολογισµό του κατά το χειρότερο τρόπο. Και
προστιθέµενοι όλοι αυτοί οι ψεύτικοι προϋπολογισµοί, προστι-
θέµενη όλη αυτή η αποτυχία στην οικονοµική πολιτική, µας φτά-
νει -και αυτή είναι η πραγµατική αιτιολογία- στη σηµερινή
επικίνδυνη για τον τόπο, για την πορεία της οικονοµίας µας κα-
τάσταση.

Μόνο αυτή η συζήτηση που κάνουµε αποκαλύπτει -και θα
έλεγα ότι αποκαλύπτει κατά τον πιο σαφή και καθαρό τρόπο- το
ποιος ευθύνεται, το ποιος έχει την πολιτική ευθύνη, εγώ θα έλεγα
και την προσωπική ευθύνη για τους Υπουργούς Εθνικής Οικονο-
µίας και τον απελθόντα Πρωθυπουργό, για τη σηµερινή κατά-
σταση στην οποία έχουµε φθάσει. Και, βεβαίως, δεν οµιλώ και
για την εικόνα που υπάρχει στις δηµόσιες επενδύσεις µε τη µε-
γάλη συρρίκνωση στην υγεία, στην παιδεία και στους άλλους το-
µείς.

Αυτή η ιστορία του προϋπολογισµού του 2007 δείχνει ότι η
κρίση στην οικονοµία, η αρρώστια στην οικονοµία είχε αρχίσει
και πριν τη διεθνή οικονοµική κρίση. Γιατί µιλάµε για ένα έτος
που δεν είχε η κρίση, τουλάχιστον, εκείνη την εποχή, τα χαρα-
κτηριστικά που απέκτησε στη συνέχεια.

Θα έλεγα ότι το έλλειµµα ήταν ήδη πάρα πολύ υψηλό, υπερέ-
βαινε το όριο που βάζει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και φυσικά µετά
έφυγε τελείως, ότι η ανταγωνιστικότητα της χώρας ήδη έπεφτε.
Είναι πάρα πολύ σαφές ότι µέσα σε ένα χρόνο, µεταξύ 2006 και
2007, είχαµε χάσει δεκαοκτώ θέσεις.

Και τι σηµαίνει ανταγωνιστικότητα; Σηµαίνει λειτουργίες του
κράτους, σηµαίνει γραφειοκρατία, σηµαίνει θέµατα διαφθοράς,
σηµαίνει έρευνα και καινοτοµία, σηµαίνει παιδεία. Όλα αυτά ήταν
εγκαταλειµµένα στην τύχη τους.

Αποτέλεσµα; Σ’ ένα χρόνο, 2006-2007, χάνουµε δεκαοκτώ θέ-
σεις. Υπονοµεύεται -και µάλιστα κατά το χειρότερο τρόπο- η πα-

ραπέρα πορεία της χώρας. Η ανεργία καλπάζει και επιχειρεί η
Κυβέρνηση –φαίνεται αυτό και στην έκθεση των αρµοδίων ορ-
γάνων- να την καλύψει µε τον τρόπο που έσκασε αργότερα.
«STAGE» και προσωρινές συµβάσεις. Πόσο θα αντέξει αυτό; Πού
θα πάει αυτό; Τι προοπτική δίνει αυτό;

Παρακολουθώ µερικούς συναδέλφους του κόµµατος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι οποίοι κλαίνε και οδύρονται για
την τύχη των παιδιών µε «STAGE». Έχουµε απαντήσει κατ’ επα-
νάληψη, τι θα γίνει µε αυτήν την ιστορία. Αλλά ας δούµε ότι έγινε
συνειδητά η επιλογή να καλυφθεί µε αυτές τις απαράδεκτες µορ-
φές –βεβαίως είχαν ξεκινήσει ορισµένες από την εποχή µας- το
µεγάλο πρόβληµα της απασχόλησης και µε καµµιά άλλη πολι-
τική. Υπάρχει, λοιπόν και εδώ ηθικός αυτουργός, από τον οποίο
πρέπει να αναζητηθούν οι ευθύνες.

Ένα άλλο στοιχείο. Τα χρέη των νοικοκυριών ήδη καλπάζουν.
Ο κ. Αλογοσκούφης επεχείρησε από τότε –και το επεχείρησε
κατά τη γνώµη µου απολύτως συνειδητά- να καλύψει το έλλειµµα
ανάπτυξης, το οποίο ήδη παρατηρείτο στη χώρα -πλήρης αδυ-
ναµία εξάλλου χρήσης του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και
τροµερό έλλειµµα ανταγωνιστικότητας- µε ανεξέλεγκτη αύξηση
του δανεισµού.

Πιστεύω ότι ήταν εν πλήρη γνώση και σε πλήρη αποδοχή της
Κυβέρνησης η ιστορία αυτών των ανεξέλεγκτων δανείων, κυρίως
στον καταναλωτικό τοµέα. Πρόκειται για τα δάνεια µε ιδιαίτερα
υψηλό επιτόκιο, τα οποία προσφέροντο αφειδώς, χωρίς καµµία
προϋπόθεση, ακόµα και µε επιθετικό τρόπο από τις τράπεζες, τα
οποία οδήγησαν στις «φούσκες», µε τα γνωστά αποτελέσµατα
που ευτυχώς στη χώρα µας δεν είχαν ένα δραµατικό χαρακτήρα,
όπως είχαν σε άλλες χώρες και µε τα οποία η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας τότε επιχειρούσε να καλύψει το έλλειµµα
ανάπτυξης. ∆ηλαδή να γίνει κάλυψη των ελλειµµάτων που υπήρ-
χαν µε δανεικά από τα νοικοκυριά, όπως επίσης και το έλλειµµα
στο εισόδηµα για το νοικοκυριό, το οποίο µε την πολιτική της δη-
µιουργούσε.

Αυτά δυστυχώς δεν είναι ότι φαίνονται στη συζήτηση για τον
απολογισµό του 2007, αλλά είναι ότι τα πληρώνουµε τώρα. Αυτά
αθροίστηκαν µαζί µε τα επόµενα χρόνια, αθροίστηκαν και µε την
τελευταία ιδιαίτερα χρονιά που µιλάµε για πλήρη εγκατάλειψη
κάθε έννοιας πολιτικής στον τοµέα της οικονοµίας και φθάσαµε
στη σηµερινή κατάσταση µε την οποία και θα κλείσω.

Αναµφίβολα είµαστε σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης και
θέλω να πιστεύω ότι η Κυβέρνηση, το Υπουργείο Οικονοµικών,
θα αντιµετωπίσει µε τον πιο σωστό τρόπο, αλλά και µε τον πιο
υπεύθυνο τρόπο, το πρόβληµα, µε την κατάθεση του τελικού
σχεδίου του προϋπολογισµού, το οποίο αναµένεται.

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, επειδή βλέπω µια ρητορική να ανα-
πτύσσεται τις τελευταίες ηµέρες ότι µας λέει η Ευρώπη, µας πιέ-
ζει η Ευρώπη, φωνάζει ο Τρισέ, ότι είµαστε εµείς ως χώρα –και
θέλω να πιστεύω ότι αυτή είναι η λογική του Υπουργείου Οικο-
νοµικών- που παίρνουµε την πρωτοβουλία και εµείς που παίρ-
νουµε την ευθύνη για να µαζέψουµε την κατάσταση.

∆εν µας αξίζει να περιµένουµε να µας το πουν άλλοι. Είµαστε
εµείς που µπορούµε και πρέπει να νοικοκυρέψουµε το σπίτι µας.
Είµαστε εµείς που µπορούµε και πρέπει να µαζέψουµε την απο-
τυχηµένη πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας και τις συνέπειές της,
να βάλουµε τάξη και να οδηγήσουµε τη χώρα σ’ ένα νέο δρόµο,
το δρόµο της ανάπτυξης µε υγιή τρόπο. Είναι δική µας πρωτο-
βουλία, έτσι µας αξίζει και είµαι απόλυτα πεισµένος ότι αυτό θα
κάνετε και σ’ αυτήν την κατεύθυνση θα κινηθείτε.

Βεβαίως θα µας το πουν και οι εταίροι µας, αλλά δεν είναι αυτό
που πρέπει να επικρατεί, αυτό που πρέπει να καθορίζει τις επι-
λογές µας. Και θα έλεγα να προσέξουν πάρα πολύ εκείνοι οι
οποίοι προσπαθούν να τα δείχνουν και να τα παρουσιάζουν όλα
ως δήθεν εντολές των Βρυξελλών. Ποιος είναι υπερήφανος όταν
η χώρα του έχει 12,5% έλλειµµα; Ποιανού αρέσει να έχουµε
αυτήν την κατάσταση στον τοµέα της ανεργίας και να την καλύ-
πτουµε µε «STAGE» και συµβάσεις τήδε κακείσε; Ποιανού αρέ-
σει µία κατάσταση ενός δηµόσιο τοµέα που δεν λειτουργεί;
Ποιανού αρέσει µία οικονοµία η οποία δεν παράγει αποτελέ-
σµατα, δεν παράγει τίποτα και αυτά που παράγει δεν είναι αντα-
γωνιστικά; Ποιανού αρέσει µία κατάσταση σαν τη σηµερινή στο

496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χώρο της παιδείας, της υγείας ή της ασφάλισης, µε τα τεράστια
ελλείµµατα και τις απειλές που υπάρχουν µπροστά; Όποιος του
αρέσει, ας βγει να πει «αφήστε τα όπως είναι». Όποιος δεν του
αρέσει, ας µην ψάχνει να βρει συνωµοσίες και κινήσεις και πιέ-
σεις και ας αναλάβει τις ευθύνες του. Εµείς θα τις αναλάβουµε
τις ευθύνες µας. Και εδώ είναι το ζήτηµα, αν δηλαδή πάνω σ’
αυτό θα βρούµε συµπαραστάτες, όπως δήλωναν, τουλάχιστον,
τις πρώτες ηµέρες πολλοί και µέσα στην Αίθουσα και εκτός Αι-
θούσης.

Εδώ αναλαµβάνουµε όλοι τις ευθύνες µας. Και θα έλεγα ότι
πρώτο βήµα σ’ αυτήν την κατεύθυνση είναι το θέµα της αξιοπι-
στίας. Χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί ο κ. Παπακωνσταντίνου και ο κ.
Σαχινίδης µίλησαν για πλήρη αλλαγή και ανεξαρτητοποίηση της
ΕΣΥΕ. Κάπου πρέπει να µπει ένα τέλος σ’ αυτήν την ιστορία της
δηµιουργικής λογιστικής. ∆εν θεωρώ ότι υπάρχει κάποιος ο
οποίος δεν έχει βάλει χέρι σ’ αυτήν την ιστορία, για να κάνει τον
κριτή του άλλου µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα. Αυτό το αναφέρω
για να τα λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και να είµαστε ει-
λικρινείς. Όλες οι κυβερνήσεις, ακόµα και η δική µας, πολλές
φορές χρησιµοποίησαν την ΕΣΥΕ, αλλά αυτό που έγινε τα τε-
λευταία χρόνια είναι «άνω ποταµών»! Η πραγµατικότητα δεν είχε
καµµία σχέση µε τα στατιστικά στοιχεία.

Ήρθε, λοιπόν, η ανάγκη να δοθεί ένα τέλος, να σταµατήσει να
χρησιµοποιείται η Εθνική Στατιστική Υπηρεσία µε τον οποιονδή-
ποτε τρόπο. Και χαίροµαι διότι κινούµαστε σ’ αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Και υπάρχει, βεβαίως, η ανάγκη να δούµε ξανά το θέµα των
δαπανών και των εσόδων. Περισσότερα έσοδα και απ’ αυτούς
που πρέπει, λιγότερες δαπάνες και ιδιαίτερα από εκεί που δεν
πρέπει.

Εδώ θέλω να ξεκαθαρίσω τη γνώµη µου για κάτι και να κλείσω
µ’ αυτό. Συνήθως αυτά έχεις δύο τρόπους να τα κάνεις. Ο ένας
τρόπος είναι µε έκτακτες παρεµβάσεις και ο δεύτερος τρόπος
είναι µε µόνιµες τοµές. Αναµφίβολα, σε έκτακτες συνθήκες, σε
συνθήκες κρίσης, σε συνθήκες ανάγκης ανόρθωσης, κάποιες
έκτακτες παρεµβάσεις λίγο-πολύ υπάρχουν. Το είδαµε εξάλλου
και µε την έκτακτη παρέµβαση που σωστά έγινε για το θέµα των
κερδών των επιχειρήσεων, για να πληρωθεί –και αυτή ήταν µία κί-
νηση αναδιανοµής- το έκτακτο επίδοµα αλληλεγγύης, το οποίο
δίδεται σε δυόµισι εκατοµµύρια ανθρώπους.

Όµως, όλα αυτά τα προσωρινά µπορεί να δίνουν σήµατα, µπο-
ρεί να ανακουφίζουν, είναι αναγκαία και βεβαίως έπρεπε να γί-
νουν, αλλά δεν φθάνουν. Χρειάζονται οι σταθερές και µόνιµες
τοµές. Και αυτό σηµαίνει ότι χρειάζεται νέος νόµος για τις προ-
µήθειες των νοσοκοµείων. Του κ. Αβραµόπουλου απέτυχε. Το εί-
χαµε προβλέψει. ∆εν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι. Αυτό
σηµαίνει σύγκρουση µε όσους κερδίζουν εκεί. Αυτό σηµαίνει πα-
ρέµβαση στα θέµατα του φαρµάκου και της διάγνωσης στα
ασφαλιστικά ταµεία. Ο καθένας γράφει ό,τι θέλει, όπου θέλει,
όταν θέλει, ανεξέλεγκτα και παίζοντας πολλές φορές µε τις πο-
λυεθνικές του φαρµάκου.

∆εν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι. Αυτό σηµαίνει παρέµ-
βαση στο θέµα της αξιοκρατίας στο δηµόσιο που είναι η βάση
για να κάνεις την αλλαγή. Και δεν καταλαβαίνω γιατί πολλοί αντι-
δρούν µόλις ακούγεται η φράση «οι προσλήψεις θα γίνονται
µέσω ΑΣΕΠ»! Θα συζητήσουµε πάνω σ’ αυτό, αλλά νοµίζω ότι
πρέπει να αλλάξουµε κάποια πράγµατα, αν θέλουµε να προχω-
ράµε µπροστά. Και αυτό σηµαίνει και συνενώσεις δηµόσιων ορ-
γανισµών. Και αυτό σηµαίνει και αλλαγές που θα σηµατοδοτήσουν
στην κοινωνία ότι αλλάζουµε, όχι για να πληρώσουν οι πολίτες
για να βγουν πέρα κάποια λογιστικά νούµερα, αλλά ότι αλλά-
ζουµε για να πάµε µπροστά, ανεπίστρεπτα στο δρόµο της προ-
όδου.

Και η κοινωνία να ξέρει –και κλείνω µ’ αυτό- όπως δώσαµε το
στίγµα µε το επίδοµα αλληλεγγύης, ότι πρώτη είναι εκείνη που
θα κερδίσει από το θετικό αποτέλεσµα στην οικονοµία. Έχω την
εντύπωση ότι αν προχωρήσουµε –και θα προχωρήσουµε- σε µία
τέτοια πολιτική, τέτοιες ιστορίες λύπης και θλίψης, όπως αυτή
που συζητάµε σήµερα για τον απολογισµό του προϋπολογισµού
του 2007, τέτοια εικόνα ψεύτικων προϋπολογισµών που όλοι ξέ-
ρουµε ότι δεν θα εκτελεστούν, τέτοια ιστορία καταδικασµένων

πρακτικών που πάνε πίσω τη χώρα µας και την οικονοµία µας και
δηµιουργούν λανθασµένες νοοτροπίες και εικόνα της πολιτικής
και του κράτους για τον πολίτη, δεν θα επαναληφθούν στο µέλ-
λον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για
να ψηφίσουµε τον απολογισµό και ισολογισµό του οικονοµικού
έτους 2007. Όπως τονίστηκε και από άλλους συναδέλφους,
υπάρχει ένα παράδοξο. Καλούµαστε να κυρώσουµε τον απολο-
γισµό και ισολογισµό του 2007, ενώ είχαµε καταψηφίσει τον προ-
ϋπολογισµό του 2007 στη συζήτηση στη Βουλή. Το παράδοξο
αυτό οφείλεται, κυρίως, στη µεγάλη καθυστέρηση που µεσολα-
βεί µεταξύ του οικονοµικού έτους και της συζήτησης για τον απο-
λογισµό αυτού του έτους.

Όπως τονίστηκε και από την εισηγήτριά µας, τη συνάδελφο κ.
Παπαθανάση, θα κυρώσουµε τον απολογισµό και ισολογισµό για
λόγους τάξης και συνέχειας. Όµως, έχω ενηµερώσει και την Επι-
τροπή Απολογισµού και Ισολογισµού ότι πρόθεση της Κυβέρνη-
σης είναι να µειωθεί αυτή η καθυστέρηση, ώστε να µπορεί να
γίνεται έγκαιρα αυτή η συζήτηση για την εκτέλεση του προϋπο-
λογισµού.

Ανέφερα, επίσης, στη συζήτηση που έγινε στην Επιτροπή Απο-
λογισµού και Ισολογισµού ότι στόχος µας είναι να την ενισχύ-
σουµε ώστε να διασφαλιστεί µεγαλύτερη λογοδοσία και
εποπτεία στη δηµοσιονοµική διαχείριση.

Όπως γνωρίζετε και παρ’ όλο που προβλέπεται ρητά µε βάση
το άρθρο 31 Α’ του Κανονισµού της Βουλής η αποστολή µηνι-
αίων στοιχείων και η ανά τέσσερις µήνες ενηµέρωση της επι-
τροπής για την πορεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού, στο
παρελθόν τα στοιχεία ήταν διαθέσιµα µε καθυστερήσεις και η
ενηµέρωση από τον Υπουργό για την πορεία εκτέλεσης του προ-
ϋπολογισµού πολλές φορές ήταν αποσπασµατική. Αποτέλεσµα
ήταν να υποβαθµιστεί τελικά η λειτουργία της Επιτροπής Απο-
λογισµού και Ισολογισµού. Όµως, αυτή η υποβάθµιση ισοδυνα-
µεί µε ελλιπή εποπτεία και µειωµένη λογοδοσία.

Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος είναι απαραίτητο εργαλείο τόσο
για την εφαρµογή αξιόπιστης και ορθής πολιτικής όσο και για
την εφαρµογή του πιο αυστηρού ελέγχου που ακολουθεί εκεί-
νον από τους πολίτες προς τις πολιτικές επιλογές και τα πολι-
τικά πρόσωπα.

Αν τα τελευταία χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πο-
λίτες είχαν χάσει την εµπιστοσύνη τους στο πολιτικό σύστηµα,
αυτό έγινε γιατί δεν κατανοούσαν τι ακριβώς συνέβαινε, πώς
µπόρεσε η χώρα να φτάσει σ’ αυτό το σηµείο που βρίσκεται σή-
µερα. ∆ιότι οι προηγούµενοι Υπουργοί Οικονοµικών έλεγαν ότι
τα δηµόσια οικονοµικά είναι υγιή. Ο ίδιος ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός το καλοκαίρι του 2007, όταν ζήτησε ανανέωση της εντολής
του, µίλησε για υγιή και διαφανή δηµόσια οικονοµικά. Όµως, η
πραγµατικότητα που ζούσαν οι Έλληνες πολίτες ήταν διαφορε-
τική.

Είναι πλέον δική µας ευθύνη να προχωρήσουµε στις αναγκαίες
τοµές που θα αποκαταστήσουν την πολιτική αξιοπιστία. Γι’ αυτό
θα προχωρήσουµε στη δέσµευσή µας για συγκρότηση ειδικής
επιστηµονικής γραµµατείας στη Βουλή που θα παρακολουθεί
την πορεία εσόδων-δαπανών και θα ενηµερώνονται οι Βουλευ-
τές.

Ενηµέρωσα, επίσης, τα µέλη της Επιτροπής Απολογισµού και
Ισολογισµού ότι θα έχουν έγκαιρα τα µηνιαία στοιχεία και ανά
τέσσερις µήνες θα ενηµερώνονται για την πορεία εκτέλεσης του
προϋπολογισµού.

Επιπρόσθετα, καλούµε όλους τους συναδέλφους από όλες τις
πτέρυγες του Κοινοβουλίου να καταθέσουν προτάσεις που ενι-
σχύουν τη διαφάνεια, τη λογοδοσία, τον έλεγχο, την κοινοβου-
λευτική δηµοκρατία, διότι αντιλαµβανόµαστε και κατανοούµε ότι
είναι πολλά ακόµα αυτά που πρέπει να γίνουν.

Επιπρόσθετα, έχουµε µιλήσει για τη δέσµευσή µας να αλλά-
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ξουµε τον τρόπο κατάρτισης του προϋπολογισµού, που µέχρι
σήµερα γινόταν κατά έναν τέτοιο τρόπο όπου τα Υπουργεία
απλώς αύξαναν τα κονδύλια της προηγούµενης χρονιάς. Εµείς
θα συνεχίσουµε ένα πρόγραµµα, το οποίο αναγνωρίζω ότι έχει
ξεκινήσει από την προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά δεν είχε δοθεί
η απαραίτητη έµφαση.

Θα ξεκινήσουµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό προγραµµάτων
για να ξέρει ο πολίτης πού πήγαν τα λεφτά, αλλά και τι αποτέλε-
σµα είχαν. Θα πάµε σε πολυετείς προϋπολογισµούς.

Επανερχόµενος, λοιπόν, στη συζήτηση για τον απολογισµό και
ισολογισµό, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το οικονοµικό έτος 2007
χαρακτηρίζεται από µία σπάνια ιδιαιτερότητα. Είναι εκείνο το
έτος που η χώρα µας κατάφερε να βγει από την επιτήρηση, αλλά
για τον ίδιο χρόνο -επειδή σηµείωσε τελικά έλλειµµα πάνω από
3% του ΑΕΠ- να µπει ξανά σε καθεστώς επιτήρησης.

Το έλλειµµα κατά το έτος αυτό εµφανίζει µεγάλη απόκλιση
από τον τεθέντα στόχο, παρά το γεγονός ότι ο ρυθµός ανάπτυ-
ξης του έτους αυτού ήταν ιδιαίτερα ευνοϊκός.

Θα µπορούσε, δηλαδή, η χρονιά αυτή να συµβάλει στην πε-
ραιτέρω αποκλιµάκωση του ελλείµµατος, για να µπορεί η χώρα
να έχει περιθώρια σε περιόδους κρίσης να στηρίξει τη ζήτηση µε
δηµοσιονοµική πολιτική. Αντί γι’ αυτό, όµως, είδαµε άλλη µια
χρονιά να γίνεται ένα δηµοσιονοµικό πάρτι σε βάρος των Ελλή-
νων φορολογουµένων, σε βάρος των µελλοντικών γενεών.

Έτσι, στον προϋπολογισµό του 2007 είχαµε έλλειµµα της
τάξης του 2,4%, αλλά το έλλειµµα κατέληξε να είναι στο 3,7%
και µάλιστα, αφού αναθεωρήθηκε το ΑΕΠ, πράγµα που σηµαίνει
ότι αν δεν είχαµε την αναθεώρηση που µεγάλωσε το ΑΕΠ, τότε
το δηµοσιονοµικό έλλειµµα θα ήταν ακόµη µεγαλύτερο. Και βέ-
βαια, όπως είναι αναµενόµενο, µετά τα δηµοσιονοµικά πάρτι αυ-
ξάνει, όπως γνωρίζετε, το δηµόσιο χρέος. ∆εν είναι τυχαίο ότι
σωρευτικά από το 2003 µέχρι το 2007, που συζητάµε τώρα, το
χρέος αυξήθηκε κατά 68.000.000.000.

∆ιαβάζοντας την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου επί του
Απολογισµού και ισολογισµού του οικονοµικού έτους 2007, αντι-
λαµβάνεται κάποιος την αποτυχία διαχείρισης των δηµόσιων οι-
κονοµικών της χώρας µας, την αποτυχία ορθής εκτίµησης και την
αδυναµία ειλικρινούς κατάθεσης στοιχείων. Ως προς το σκέλος
των εσόδων, διαπιστώνεται ένας απονευρωµένος φοροελεγκτι-
κός µηχανισµός, αφού ο απολογισµός του 2007 καταγράφει
υστέρηση εισπραχθέντων φορολογικών εσόδων, άµεσων και έµ-
µεσων φόρων, σε σχέση µε τα βεβαιωθέντα από τον έλεγχο
έσοδα.

Ακούσαµε προεκλογικά την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να επι-
στρατεύσει το εξής επιχείρηµα: Τα 17 από τα 31.000.000.000
προέρχονται από πτωχευµένες επιχειρήσεις. Γι’ αυτό αυξήθηκαν
οι ανείσπρακτες οφειλές. ∆ηλαδή τι θέλουν να µας πουν οι συ-
νάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας; Ότι επί διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας έκλειναν πολύ περισσότερες επιχειρήσεις απ’ ό,τι στο πα-
ρελθόν, δηλαδή όταν ήταν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ; Γιατί
ουσιαστικά εκεί µας οδηγεί αυτό το επιχείρηµα. Σε κάθε περί-
πτωση µε ποια λογική βεβαιώνονταν φόροι από επιχειρήσεις που
κατέρρεαν και, εποµένως, δεν µπορούσαν να εισπραχθούν;

Ως προς το σκέλος των δαπανών, παρουσιάζεται µια έκρηξη
κατά 27,5%, που οφείλεται από τη µια στην αύξηση δαπανών δα-
νεισµού κατά 25.000.000.000 και από την άλλη στην ύπαρξη ση-
µαντικών, µη προβλεπόµενων δαπανών, ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Η δικαιολογία που προβάλλεται γι’ αυτήν την έκρηξη υπερβά-
σεων δαπανών είναι η πληρωµή χρεολυσίων βραχυπρόθεσµων
τίτλων ύψους 23.000.000.000 ευρώ, οι δαπάνες για δικαστικές
αποφάσεις ύψους 0,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, οι λοιπές υπερ-
βάλλουσες επιχορηγήσεις προς νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου κατά 0,25 δις ευρώ, καθώς και η έκτακτη εισφορά, λόγω
αναθεώρησης του ΑΕΠ, περίπου 1.000.000.000 ευρώ.

Στο σηµείο αυτό να υπενθυµίσω ότι πριν από το 2004 η Νέα
∆ηµοκρατία µιλούσε για µια περικοπή σπατάλης της τάξης των
10.000.000.000 ευρώ. Επί πεντέµισι χρόνια διακυβέρνησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας δεν είδαµε καµµία τέτοια περικοπή. Το µόνο
το οποίο είδαµε ήταν δηµοσιονοµικά όργια, που οδήγησαν τη

χώρα στο σηµείο που βρίσκεται σήµερα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από ενάµιση µήνα οι Έλ-

ληνες πολίτες έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης στο ΠΑΣΟΚ και στον
Πρωθυπουργό Γιώργο Παπανδρέου. Οι πολίτες µας έδωσαν
εντολή να στηρίξουµε την οικονοµία που συρρικνώνεται, να βγά-
λουµε τη χώρα από την κρίση, να στηρίξουµε την απασχόληση
και τα εισοδήµατα.

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, κατάλαβαν ότι η χώρα δεν πορευόταν σωστά. Γιατί
πώς µπορεί να πορεύεται σωστά µία χώρα, η οποία δανείζεται
µέσα σε πεντέµισι χρόνια πάνω από 120.000.000.000 ευρώ και
µάλιστα χωρίς να γίνονται επενδύσεις, χωρίς να δηµιουργηθούν
θέσεις εργασίας, χωρίς να στηριχθεί η περιφερειακή ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ, για να βάλουµε
τέλος σε αυτήν την κατάσταση, σε αυτήν την οικονοµική κατάρ-
ρευση, σε αυτό το καθεστώς αδιαφάνειας και δηµοσιονοµικού
εκτροχιασµού. Αναλάβαµε την υποχρέωση να καταθέσουµε έναν
αξιόπιστο προϋπολογισµό, που στηρίζει την ανάπτυξη µέσα από
τις δηµόσιες επενδύσεις. Και ένας προϋπολογισµός είναι αξιό-
πιστος, µόνο όταν περιγράφει ρεαλιστικά σενάρια για τα βασικά
οικονοµικά µεγέθη, όταν βασίζεται σε έγκυρα και πραγµατικά
στοιχεία, όταν θέτει ξεκάθαρα τις προτεραιότητές του και αξιο-
ποιεί ρεαλιστικά την οικονοµική δυναµική της χώρας για την πρό-
οδο και τη διασφάλιση της κοινωνικής δικαιοσύνης και συνοχής.

Ο προϋπολογισµός είναι ένα δεσµευτικό σχέδιο εφαρµόσιµης
οικονοµικής προοπτικής, µε βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, µε
έµφαση στην κοινωνία. Γιατί δεν αρκεί η λογιστική καταγραφή
και η ψυχρή παρουσίαση αριθµών και στατιστικών. Για µια προ-
οδευτική κυβέρνηση η ευηµερία των αριθµών δεν είναι αυτο-
σκοπός. ∆εν µας γοητεύει η αριθµολαγνεία, όπως είπε κάποιος
συνάδελφος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Για µας προέχει
αυτή η ευηµερία των αριθµών να µη γίνεται σε βάρος των πολι-
τών και ιδιαίτερα αυτών που στις παρούσες συνθήκες έχουν την
ανάγκη µιας πρόσθετης προστασίας.

Για µας πρέπει να ευηµερούν οι άνθρωποι. Και για να ευηµε-
ρούν οι πολίτες πρέπει να αποκατασταθεί η ανάπτυξη και η δη-
µοσιονοµική ισορροπία. Γνωρίζω ότι η προσπάθειά µας κάτω από
τις παρούσες συνθήκες είναι εξαιρετικά δύσκολη. Είµαστε όµως
αποφασισµένοι να προωθήσουµε ουσιαστικές διαρθρωτικές αλ-
λαγές που είναι οι µόνες που µπορούν να τροφοδοτήσουν την
ανάπτυξη και να οδηγήσουν στην αποκατάσταση της δηµοσιο-
νοµικής ισορροπίας.

Σας διαβεβαιώνω ότι ο προϋπολογισµός που θα παρουσιά-
σουµε τις επόµενες ηµέρες βασίζεται σε ξεκάθαρους λογαρια-
σµούς, αντιµετωπίζει τα πραγµατικά προβλήµατα, θέτει
ρεαλιστικούς στόχους, συµβάλλει στην ανάπτυξη και προάγει
την κοινωνική δικαιοσύνη και συνοχή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαχινίδη.

Το λόγο ζήτησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Πάνος Παναγιωτόπουλος.

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κυρώσουµε σήµερα µε την

ψήφο µας τον Απολογισµό του Κράτους για το οικονοµικό έτος
2007 και θα κυρώσουµε επίσης µε τη θετική µας ψήφο τον Ισο-
λογισµό του Κράτους για το ίδιο οικονοµικό έτος, το 2007. Και
αυτό γιατί; Όπως ήδη απέδειξαν µε τεκµηριωµένα επιχειρήµατα
και µε στοιχεία οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που έλαβαν το λόγο, ο εισηγητής µας ο κ. Λέγκας πρωτίστως και
στη συνέχεια όλοι οι άλλοι συνάδελφοι, οι στόχοι του προϋπο-
λογισµού του 2007 επετεύχθησαν. Μπορεί να υπήρξαν κάποιες
αποκλίσεις, αλλά οι στόχοι του προϋπολογισµού του 2007 επε-
τεύχθησαν. Και αυτό το λέω, γιατί παρακολουθώ πως ο κεντρι-
κός άξονας της συλλογιστικής της πολιτικής όλων των
συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ και λυπούµαι και του Υφυπουργού του
κ. Σαχινίδη που είναι ένας πολιτικός όπως είµαι και εγώ, ήταν η
προσπάθεια για συνολική πολιτική απαξίωση του έργου των κυ-
βερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θα επανέλθω σε αυτό.
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Οι στόχοι, λοιπόν, του προϋπολογισµού του 2007 επετεύχθη-
σαν, υπήρξαν αποκλίσεις αλλά επετεύχθησαν και ο προϋπολογι-
σµός αυτός σφράγισε και ανέδειξε µια συνολική προσπάθεια των
κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία παρήγαγε αποτε-
λέσµατα. Οδήγησε σε ένα νοικοκύρεµα της δηµοσιονοµικής ατα-
ξίας που παραλάβαµε από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ,
προώθησε την ανάπτυξη και συνέβαλλε περαιτέρω στη µείωση
της ανεργίας.

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, αποτελούν
πραγµατικότητα ανεξίτηλη, πραγµατικότητα που δεν µπορεί να
αλλοιωθεί. Αλλού οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας έκαναν
σφάλµατα. Και αυτά τα σφάλµατα πληρώθηκαν από µας µε το
αποτέλεσµα της 4ης Οκτωβρίου. Ο κορµός όµως της συνολικής
κυβερνητικής πολιτικής ήταν θετικός, παρήγαγε θετικά αποτε-
λέσµατα για τη χώρα, ευεργετικά αποτελέσµατα για κάθε Έλ-
ληνα και κάθε Ελληνίδα.

Θα συµφωνήσω µε τις παρατηρήσεις που έγιναν από όλες τις
πτέρυγες της Εθνικής Αντιπροσωπείας, ότι ο τρόπος µε τον
οποίο συζητούµε είναι εκτός χρόνου και η διαδικασία, αλλά κυ-
ρίως συνιστά µια λογιστική και µηχανιστική αποτίµηση.

Θέλουµε και εµείς να είναι περισσότερο πολιτική η αξιολόγηση
της αποδοτικής χρήσης των πόρων, υλικών και ανθρωπίνων σε
κάθε προϋπολογισµό. Επιβάλλεται, λοιπόν, να πάµε σ’ έναν άλλο
τρόπο πιο ουσιαστικό, πιο πολιτικό, πιο πραγµατικό, πιο άµεσο,
πιο αποδοτικό, της αξιολόγησης της δηµοσιονοµικής διαχείρι-
σης από προϋπολογισµό σε προϋπολογισµό. Και έρχοµαι σε
αυτό που είπα πριν, στην γενικότερη πολιτική παρατήρησή µου.

Η προσπάθεια απαξίωσης που εκδηλώθηκε και σήµερα από
την πλευρά στελεχών της Κυβέρνησης αλλά και στελεχών της
Συµπολίτευσης, δεν είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια µε-
µονωµένη προσπάθεια. Η προσπάθεια απαξίωσης του έργου της
Νέας ∆ηµοκρατίας που επιχειρείται σήµερα από την Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ, αποτελεί µέρος µιας γενικότερης επικοινωνιακής
στρατηγικής. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε αυτήν την προσπά-
θεια απαξίωσης του έργου της Νέας ∆ηµοκρατίας επιχειρεί να
καλύψει το κενό παραγωγής έργου και πολιτικής που χαρακτη-
ρίζει το βηµατισµό της σε αυτές τις σαράντα πέντε µέρες από
τις 4 Οκτωβρίου µέχρι σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα πέντε µέρες έχουν πε-
ράσει από τις εκλογές της 4ης Οκτωβρίου και νοµοσχέδια δεν
έρχονται στη Βουλή. Απροετοίµαστοι, απροπαράσκευοι, προχει-
ρολόγοι στο έργο είναι οι κυβερνώντες του ΠΑΣΟΚ. Στο συγκε-
κριµένο έργο αντιθέτως ικανοί στα επικοινωνιακά τρικ, ικανοί στα
επικοινωνιακά τεχνάσµατα. Έργο ουσίας δεν έχει παραχθεί και
δεν έχει παρουσιαστεί. Ακούµε διακηρύξεις, ακούµε εκθέσεις
ιδεών, ακούµε δηλώσεις καλών προθέσεων. Κατά τα άλλα το
έργο είναι καθαρά επικοινωνιακής φύσεως. Αφορά τα αυτοκί-
νητα, αφορά την περίφηµη ποµφόλυγα περί αξιολόγησης και
αξιοκρατίας των γενικών γραµµατέων. Τριάντα πέντε χιλιάδες
καλόπιστοι συµπολίτες µας, µε πτυχία, µε δυνατότητες, µε διδα-
κτορικά, µε µεταπτυχιακά έσπευσαν να υποβάλουν το βιογρα-
φικό τους, πιστεύοντας αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός ότι θα
αξιολογηθούν σωστά. Και ω του θαύµατος, αφού τα Υπουργεία
έµειναν πάνω από τριάντα πέντε µέρες χωρίς γενικούς γραµµα-
τείς, τι συνέβη; Κατά σύµπτωση όλοι οι γενικοί γραµµατείς που
επελέγησαν, κατά συντριπτικό ποσοστό έχουν έµµεση ή άµεση
σχέση µε το ΠΑΣΟΚ. ∆ιετέλεσαν είτε σύµβουλοι Υπουργών, είτε
στελέχη κλαδικών, είτε γενικοί γραµµατείς στο παρελθόν. Και οι
υπόλοιποι τριάντα τέσσερις χιλιάδες εννιακόσιοι ενενήντα έµει-
ναν µε τα βιογραφικά στο χέρι!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα απ’ αυτό το έντεχνα φτιαγ-
µένο, φιλοτεχνηµένο επικοινωνιακό σκηνικό, καθώς σηκώνεται η
κουρτίνα πότε πότε, ξεφεύγει λίγο και το αποκρουστικό πρό-
σωπο ενός παλαιού πράσινου κοµµατικού κράτους µε πρώτο
θύµα τα παιδιά των «STAGE». Τυφλή επίδειξη εξουσίας της Κυ-
βέρνησης του ΠΑΣΟΚ στις αδύναµες πλάτες δεκάδων χιλιάδων
παιδιών που υπηρέτησαν και υπηρετούν συγκεκριµένες πάγιες
και διαρκείς ανάγκες στο χώρο που εργάζονται και εργάζονται µ’
ένα καθεστώς καθόλα νόµιµο το οποίο εφαρµόστηκε και επί των
ηµερών του ΠΑΣΟΚ.

Καταλήγω λέγοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του

ΠΑΣΟΚ, ότι όπως είπαµε και στην αρχή σε όσα θετικά πράξατε,
θα µας βρείτε δίπλα, συµµάχους και συναινούντες. Για παρά-
δειγµα η έκτακτη εισφορά που επιβάλατε σε τριακόσιες επιχει-
ρήσεις θεωρώ κατ’ αρχήν ότι από τη στιγµή που έγινε και µε τη
συναίνεση του συνδέσµου βιοµηχανιών, κινείται προς τη θετική
κατεύθυνση. Αυτό όµως που επιχειρείται, µε µια προσπάθεια
υπερφορολόγησης εναντίον δικαίων και αδίκων, δηµιουργώντας
ένα κλίµα φυγής χρηµάτων στο εξωτερικό, δηµιουργώντας ένα
κλίµα ότι θα καταδιώξετε και τον τελευταίο Έλληνα πολίτη και
στο πιο αποµεµακρυσµένο σηµείο της ελληνικής επικράτειας,
αυτό το κλίµα υπερφορολόγησης και υστερίας δεν θα οδηγήσει
πουθενά. Ναι, στα τεκµήρια µε λογική, µε συνέπεια, µε µέθοδο.
Όχι όµως σ’ αυτό το έξαλλο κλίµα κυνηγιού επί δικαίων και αδί-
κων που, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω, θα δηµιουρ-
γήσει µόνο θύµατα στην αγορά και θα πολλαπλασιάσει τα
προβλήµατα συρρίκνωσης και µαρασµού στην ελληνική αγορά
τα οποία είναι απόρροια της οικονοµικής κρίσης που έχει εισβά-
λει και στη χώρα µας.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, πως όπου κάνετε το θετικό θα είµα-
στε δίπλα σας. Όπου απουσιάζει η πολιτική, ή η πολιτική σας µε-
τέρχεται επικοινωνιακών τεχνασµάτων για να καλύψει το κενό
ουσίας, εκεί θα µας βρείτε απέναντι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας.

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Παπουτσής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαί-
νεται ότι έχουν δίκιο όσοι εκ των συναδέλφων αναφέρθηκαν στον
παραλογισµό τον οποίο ζούµε σήµερα. Γιατί όλοι διαπιστώνουµε,
όλοι έχουµε διαβάσει την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, όλοι
διαπιστώνουµε την πραγµατικότητα της κατάστασης και των
στοιχείων τα οποία αντιµετωπίζουµε και εξετάζουµε. Και παρ’
όλα αυτά χρησιµοποιούν τη σηµερινή συζήτηση, τουλάχιστον
εκείνοι οι οποίοι µε την ψήφο τους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας, στηρίξατε αυτές τις πολιτικές, να τη χρη-
σιµοποιήσουµε σήµερα προκειµένου να µας βγάλουν όλους τους
υπόλοιπους τρελούς και ανίκανους να συνειδητοποιήσουµε την
πραγµατικότητα στην οποία ζει η σηµερινή Ελλάδα.

Ωστόσο, όµως, ο παραλογισµός αυτός οφείλεται και σε µία
ασυνέπεια της Νέας ∆ηµοκρατίας για την καθυστέρηση της πα-
ρουσίασης της έκθεσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου και του συ-
γκεκριµένου νοµοσχεδίου περίπου ένα χρόνο. Αυτό είναι κάτι το
οποίο επιτέλους θα πρέπει να διορθώσουµε.

Έτσι, χαιρετίζω τη δέσµευση της Κυβέρνησης η οποία στο
εξής θα σεβαστεί απόλυτα τον Κανονισµό της Βουλής, ο οποίος
προβλέπει την υποχρέωση του Υπουργού Οικονοµικών να ενη-
µερώνει τα µέλη της αρµόδιας επιτροπής µία φορά ανά τετρά-
µηνο για την πορεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού και την
διαχείριση των δηµοσίων οικονοµικών, όπως επίσης και την υπο-
χρέωση να διαβιβάζει στην επιτροπή κάθε µήνα την έκθεση των
εσόδων και των δαπανών του προϋπολογισµού.

∆εν υπάρχει άλλος τρόπος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
το να ενισχύσουµε το ρόλο της Βουλής σε αυτήν τη διαδικασία
του προϋπολογισµού, καθώς η Ελλάδα δεν αντέχει και νέο δη-
µοσιονοµικό εκτροχιασµό ούτε, βεβαίως, και διάλυση της συνο-
χής της κοινωνίας. Και γι’ αυτό θα επιµείνουµε.

Η σύγχρονη Ελλάδα δεν αξίζει να ζει στο καθεστώς της ανα-
σφάλειας, του φόβου και αυτό το καθεστώς να ενισχύεται κάθε
λίγο και λιγάκι µε την ντροπή, η οποία έρχεται από τις εκθέσεις
των διεθνών οργανισµών, όπως αυτή η οποία ήλθε στο φως της
δηµοσιότητας χθες που αφορά την έκθεση της διαφάνειας, σχε-
τικά µε την κατάσταση της διαφθοράς στην Ελλάδα. Είναι ένα
θέµα εξαιρετικής σηµασίας, το οποίο είναι βαθύτατα πολιτικό
θέµα και δεν είναι απλά θέµα ηθικό ή ανικανότητας της διοίκη-
σης. Πρόκειται περί των αποτελεσµάτων πολιτικών επιλογών
µίας κυβέρνησης, της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, η
οποία οδήγησε, πραγµατικά, τη χώρα µας όχι µόνο στα πρόθυρα
της χρεοκοπίας αλλά ακριβώς στα πρόθυρα της ανυποληψίας.
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Και αυτό είναι ένα πολιτικό ζήτηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2007

ήταν ο τρίτος προϋπολογισµός που συνέταξε η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας µετά το 2004.

Από τα στοιχεία του απολογισµού που παρουσιάζονται στην
έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου αποκαλύφθηκε ότι ήταν ήδη
γνωστό από το 2007 ότι η χώρα εισέρχεται σε δηµοσιονοµική
κρίση. Όποια δηµοσιονοµικά µεγέθη και αν εξετάσουµε, το απο-
τέλεσµα είναι απογοητευτικό αλλά ταυτόχρονα είναι και αποκα-
λυπτικό των επιλογών και των αποτελεσµάτων των επιλογών της
κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Έτσι, αγαπητέ συνάδελφε και αξιότιµε Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Παναγιωτόπουλε, δεν χρει-
άζεται καµµία απολύτως προσπάθεια από την Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και από το ΠΑΣΟΚ για να κάνουµε, όπως είπατε, µία ερ-
γώδη προσπάθεια για την απαξίωση του έργου της Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Όχι, δεν χρειάζεται τίποτα. Το έργο της Νέας
∆ηµοκρατίας είναι εδώ µπροστά µας, είναι εδώ στα βιβλία του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, στις εκθέσεις, στα στοιχεία. Το έργο της
Νέας ∆ηµοκρατίας είναι αυτό που γνωρίζει ο ελληνικός λαός και
µιλάει από µόνο του. ∆εν χρειάζεται καµµία προσπάθεια από την
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ για την απαξίωσή του.

Όπου και αν στρέψουµε το βλέµµα µας, σε όποια σελίδα των
εκθέσεων του Ελεγκτικού Συνεδρίου, βλέπουµε παντού µεγάλες
αποκλείσεις, βλέπουµε υστέρηση, που έχουν επιπτώσεις στην
πραγµατική οικονοµία και στην αναπτυξιακή διαδικασία του
τόπου. Όπως επίσης προβάλλει ανάγλυφα η βασική επιλογή της
Νέας ∆ηµοκρατίας να µην υποστηρίξει τις δηµόσιες επενδύσεις
και το Πρόγραµµα των ∆ηµοσίων Επενδύσεων όχι µόνο στον
προϋπολογισµό του 2007 αλλά σε όλους τους προϋπολογισµούς
µέχρι τον φετινό προϋπολογισµό του 2009, τον οποίο ψηφίσατε
στη Βουλή.

Όπως επίσης αποτυπώνεται παντού η διαρκής συρρίκνωση και
η αναποτελεσµατική αξιοποίηση του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στή-
ριξης, όπως και του ΕΣΠΑ. Και αυτή η υποβάθµιση των δηµοσίων
επενδύσεων είναι που είχε αρνητική επίπτωση στην υγεία, στην
παιδεία, στους βασικούς, δηλαδή, τοµείς τους οποίους αφορούν
κάθε ελληνική οικογένεια σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της χώρας
µας, όπως επίσης βασικές επιπτώσεις στο αναπτυξιακό και κοι-
νωνικό υπόβαθρο της χώρας.

Έτσι βρισκόµαστε σήµερα αντιµέτωποι µε µία από τις δυσκο-
λότερες στιγµές στην ιστορία της χώρας µας, γιατί δυστυχώς
για όλους η κατάσταση την οποία παρέλαβε η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ ήταν χειρότερη από αυτήν την οποία περιέγραφε η Νέα
∆ηµοκρατία και από αυτήν την οποία µπορούσαµε να είχαµε φα-
νταστεί εµείς στα πιο άσχηµα, στα πιο σκληρά σενάρια τα οποία
εσείς µας κατηγορούσατε ότι παρουσιάζαµε για λόγους αντιπο-
λιτευτικής τακτικής. Όχι. Η πραγµατικότητα είναι ότι η κατά-
σταση είναι εξαιρετικά δύσκολη, µε διπλάσιο έλλειµµα, µε
ιστορικό χρέος, µε ανεργία στα ύψη και τη µεγαλύτερη µείωση
των επενδύσεων που υπήρξε ποτέ στη χώρα µας τα τελευταία
είκοσι χρόνια.

Αυτό είναι όµως αποτέλεσµα πολιτικών επιλογών, είναι αποτέ-
λεσµα οικονοµικών επιλογών, καθαρών, συγκεκριµένων επιλο-
γών και στοχεύσεων της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Βέβαια το περίφηµο επικοινωνιακό άλλοθι ότι όλα αυτά ήταν
αποτέλεσµα της διεθνούς κρίσης –σ’ αυτό πολλοί εκ των συνα-
δέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας συνεχίζουν και επιµένουν- δεν
στέκει και κάποτε πρέπει να τελειώνουµε µ’ αυτό. Εξάλλου δεν
έχει και κανένα νόηµα δεδοµένου ότι όλοι γνωρίζουµε ότι η κρίση
στην ελληνική οικονοµία προϋπήρχε της διεθνούς κρίσης. Η διε-
θνής κρίση βρήκε τη χώρα µας απολύτως εκτεθειµένη, βρήκε την
Ελλάδα σε κοινωνική, σε οικονοµική και σε ηθική κρίση. Ας µην
ξεχνάµε ότι η Ελλάδα µπήκε στην επιτήρηση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δύο φορές πριν ξεκινήσει η οικονοµική κρίση. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα και αυτή την πραγµατικότητα δεν µπορεί να
την αρνηθεί κανένας.

Επίσης, ένα είναι βέβαιο, ότι όσο και αν επικαλείσθε το βάρος
του παρελθόντος δεν πείθετε κανέναν γιατί ποτέ δεν δώσατε συ-
γκεκριµένες απαντήσεις για το πού πήγαν τα λεφτά µε τα οποία
αυξήθηκε το δηµόσιο χρέος της χώρας µας κατά τη διάρκεια της

διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας χωρίς κανένα απολύτως
αναπτυξιακό έργο. Σε όλες τις προηγούµενες περιόδους µπορεί
κάποιος να βρει αναπτυξιακό έργο και ενίσχυση του κοινωνικού
κράτους. Στην περίοδο της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν υπάρχει ούτε
ένα αποδεδειγµένο έργο στο οποίο θα µπορούσαν να είχαν επεν-
δυθεί χρήµατα τα οποία συνέβαλαν στην αύξηση του δηµοσίου
χρέους. Γι’ αυτό στο ερώτηµα αυτό καλά θα κάνετε να απαντή-
σετε και στη σηµερινή µας συζήτηση αλλά και κατά τη διάρκεια
της συζήτησης του προϋπολογισµού του 2010.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκείνο που έχει σηµασία είναι το
τι αντιµετωπίζει σήµερα η κοινωνία µας, είναι οι ανάγκες που έχει
ο τόπος. Σήµερα η χώρα µας για να βγει από την κρίση χρειάζε-
ται στιβαρή δηµοσιονοµική διαχείριση, χρειάζεται αποκατάσταση
της δηµοσιονοµικής αξιοπιστίας, χρειάζεται αύξηση των δηµο-
σίων επενδύσεων και πάνω απ’ όλα και άµεσα, εδώ και τώρα,
κύριε Υπουργέ, ενίσχυση της ρευστότητας στην αγορά. Γιατί σή-
µερα απαιτείται αναδιανοµή του πλούτου και δικαιότερη κατα-
νοµή των φορολογικών βαρών, όπως επίσης χρειάζεται και
απαιτείται εδώ και τώρα η ενίσχυση των χαµηλοσυνταξιούχων,
των χαµηλόµισθων, των ανθρώπων που έχουν πραγµατικά ανά-
γκη. Προς αυτήν την κατεύθυνση, κύριε Παναγιωτόπουλε, νο-
µίζω ότι δεν διέφυγε τυχαίως της προσοχής σας ότι η Κυβέρνηση
ήδη καταθέτει το νοµοσχέδιο για το επίδοµα αλληλεγγύης ακρι-
βώς γιατί γνωρίζουµε ότι προκειµένου να υπάρξει αντικυκλική
πολιτική για την αντιµετώπιση της κρίσης, πάνω απ’ όλα και
πρώτα απ’ όλα πρέπει να σταθούµε στην ενίσχυση της πραγµα-
τικής οικονοµίας.

Ο κύριος Υπουργός ως έγκριτος οικονοµολόγος γνωρίζει,
όπως όλοι µας στην Αίθουσα αυτή, ότι στην οικονοµική θεωρία
και στην ιστορία υπάρχει µία απαράβατη διαπίστωση και αρχή:
Όταν οι οικονοµίες και οι κυβερνήσεις εγκλωβίζονται σε δηµο-
σιονοµικές διαχειρίσεις και αυστηρά µέτρα που έρχονται το ένα
µετά το άλλο σε περίοδο οικονοµικής κρίσης, η πραγµατική οι-
κονοµία εκδικείται πάρα πολύ σκληρά. Η Κυβέρνηση αυτό το έχει
υπ’ όψιν της, το γνωρίζει, το γνωρίζουµε όλοι µας και προς αυτήν
την κατεύθυνση θα κινηθούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσή.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Ροντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή διαδικασία είναι διαδικασία

παρωδίας και παραλογισµού, όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσής, µε µία διαφορά, κύριε Πα-
πουτσή: Ο παραλογισµός δεν βρίσκεται στη χρονική διάσταση
του θέµατος, δηλαδή στο ότι ασχολούµαστε µε τον προϋπολο-
γισµό του 2007 εν έτει 2009. Ο ουσιαστικός παραλογισµός είναι
ο εξής, ότι το ΠΑΣΟΚ –είχε γίνει παλιότερα και µε τη Νέα ∆ηµο-
κρατία- είχε καταψηφίσει αυτόν τον προϋπολογισµό και τώρα,
µετά από δύο χρόνια, υπερψηφίζει συναινώντας στην εκτέλεση
του προϋπολογισµού.

Θέτω ένα ερώτηµα. Πρέπει να ξέρετε ότι το θέτω από το πρωί
σε οικονοµολόγους, σε νοµικούς κ.λπ. και ουσιαστική απάντηση
δεν παίρνω.

Έστω ότι σήµερα, κύριε Παπουτσή και κύριε Υφυπουργέ, το
ΠΑΣΟΚ καταψήφιζε. Έστω. Θεωρητικά. Τι θα συνέβαινε; Πείτε
µου. Αυτό είναι το ερώτηµα –το κοµβικής σηµασίας- για το οποίο
περιµένει σήµερα να ακούσει απάντηση ο ελληνικός λαός από
εσάς, από την Κυβέρνηση, σε θεωρητικό έστω επίπεδο, για να
αποκτήσει ουσία η σηµερινή συνεδρίαση. ∆ιαφορετικά, πράγ-
µατι, παίζουµε τις κουµπάρες.

Άρα, λοιπόν, εγώ περιµένω από τον Υφυπουργό, από την Κυ-
βέρνηση, να µου λύσει µία απορία µέσα στο Κοινοβούλιο. Να
ακούσει ο ελληνικός λαός. Εάν το ΠΑΣΟΚ σήµερα καταψήφιζε,
τι θα συνέβαινε; Στην πράξη, τι θα συνέβαινε από εδώ και πέρα;
Περιµένω να το ακούσω από την Κυβέρνηση ξεκάθαρα.

Τώρα, επειδή εµείς στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό είµαστε
πρακτικοί άνθρωποι, ακούστε, κύριε Υφυπουργέ, που υπερψη-
φίζετε: Εγώ εδώ έχω τον προϋπολογισµό.
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Με βάση, αγαπητοί συνάδελφοι, το ν. 2214/1994 όταν κατατί-
θεται ο προϋπολογισµός, θα πρέπει να κατατίθενται και οι πίνα-
κες φορολογικών δαπανών, τουτέστιν οι φοροαπαλλαγές.
Πηγαίνω, λοιπόν, εγώ και παίρνω τον προϋπολογισµό και κοιτάω
τους πίνακες των φορολογικών δαπανών. Αν τις φυλλοµετρή-
σουµε όλες το ίδιο δείχνουν. Τι δηλαδή; Αριθµός δικαιούχων;
Μηδέν, αγαπητοί συνάδελφοι. Τίποτα. Εδώ δίπλα είναι οι φορο-
λογικές απαλλαγές. Κάποιοι ωφελούνται. Κάποια µεγαλοσυµφέ-
ροντα ωφελούνται. Κάποιοι που µπορούν να δηµιουργήσουν ένα
πελατειακό κράτος ωφελούνται. Αριθµός δικαιούχων: Μηδέν.
∆ίπλα το κόστος των φοροαπαλλαγών. Μηδέν. Κενό. Τίποτα. Και
ζητάτε θυσίες από τον ελληνικό λαό!

Ερωτώ λοιπόν: Υπήρξαν αυτές οι φορολογικές απαλλαγές.
Πού πήγαν; Πρώτον, ποιοι ωφελήθηκαν από αυτές τις φορολο-
γικές απαλλαγές; Και δεύτερον, ποιο το κόστος που επωµίστηκε
η ελληνική πολιτεία;

∆εν υπάρχουν στοιχεία –τίποτα!- ενώ υπάρχει ο νόµος που επι-
τάσσει, επιβάλλει να υπάρχουν αυτά τα δεδοµένα, για να έχουµε
χρηστή διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος.

∆εν υπάρχουν, αγαπητέ Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη. ∆εν
υπάρχουν. Ψάχνω και τους πριν προϋπολογισµούς. Μέχρι το
2009 έφτασα. ∆εν υπάρχουν!

Και µιλάµε για εφαρµογή νόµων. Κι έρχονται εδώ κάποιοι και
τολµούν να ζητούν την υπερψήφιση. Και κάποιοι υπερψηφίζουν
τον προϋπολογισµό.

Υπάρχει, όµως, κι ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα σε σχέση µε αυτό,
κύριε Υφυπουργέ, και πρέπει να το δείτε. Ωραία, η ελληνική πο-
λιτεία κάνει κάποιες φοροαπαλλαγές. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
σωστά είπε ότι θα βάλει ψαλίδι σε αυτές. Σωστά. Πρέπει, όµως,
να κάνετε και κάτι άλλο: Πρέπει να υπάρξουν και µελέτες που να
καταδεικνύουν το αποτέλεσµα των φοροαπαλλαγών αυτών.
Λέµε: Φοροαπαλλαγές στις τάδε επιχειρήσεις για να προσλά-
βουν υπαλλήλους. Όταν έρχεται στη Βουλή, εδώ, πρέπει να ξέ-
ρουµε: Προσέλαβαν υπαλλήλους; Φοροαπαλλαγές στις τάδε
επιχειρήσεις για να κάνουν επενδύσεις. Ερώτηµα: Έγιναν οι
επενδύσεις; Αυτό εγώ ως Βουλευτής πρέπει να κρίνω.

Εδώ, τώρα, ούτε τα στοιχεία έχουµε ούτε το αποτέλεσµα αξιο-
λόγησης πολιτικών υπάρχει. Τίποτα. Κενό.

Κι έρχοµαι και σε ένα άλλο πάρα πολύ σηµαντικό θέµα για
εµάς. Ακούστηκε και εθίγη το ζήτηµα περί αποκλίσεων. Ο νόµος,
όµως, κύριε Παπουτσή, πρέπει να ξέρετε µια που το θίξατε το
θέµα -ο νόµος πάλι!- λέει ότι θα πρέπει να κατατίθεται και συ-
µπληρωµατικός προϋπολογισµός. Ερώτηµα: Πότε κατετέθη συ-
µπληρωµατικός προϋπολογισµός επί ΠΑΣΟΚ; Πότε κατετέθη
συµπληρωµατικός προϋπολογισµός από τη Νέα ∆ηµοκρατία;
Ποτέ! ∆εν υπάρχουν συµπληρωµατικοί προϋπολογισµοί. Ο
νόµος το επιβάλλει και το επιτάσσει.

Και, βεβαίως, γιατί γίνεται κάτι τέτοιο; Εγώ µπορώ να σας πω
έναν πολιτικό λόγο. Για να κρύβουν κάποιοι την αδυναµία εκτέ-
λεσης του προϋπολογισµού, γιατί είναι ανίκανοι να εκτελέσουν
ένα σωστό προϋπολογισµό. Συγκαλύπτουµε την αδυναµία της
πολιτικής, µπορεί να πει ένας κακόβουλος. Υπάρχει, όµως, πρα-
κτικός λόγος; Υπάρχει κι ένας λόγος πρακτικός, ένας λόγος ου-
σίας, που πρέπει να τον πω κι αυτόν. Ποιος είναι αυτός; Μπορεί
να υπάρχουν καταστροφές, πληµµύρες, σεισµοί, καταποντισµοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κι ένας προϋπολογισµός πρέπει να αντιδράσει. Πρέπει να

κόψει από εδώ, να κόψει από εκεί, προκειµένου να καλυφθούν οι
δαπάνες αυτές. Και γ’ αυτό υπάρχουν και οι αποκλίσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Ναι, τότε, όµως, γιατί δεν κάνουµε µια πρόταση και να τη συ-
ζητήσουµε όλοι εδώ πέρα να υπάρξουν αποθεµατικές δαπάνες
σε κάθε προϋπολογισµό, προκειµένου να αντιµετωπίζονται τέ-
τοιου είδους έκτακτες δαπάνες από σεισµούς, λιµούς και κατα-
ποντισµούς από το να συνεχίζεται το χάλι αυτό;

Αλλά ξέρετε τι µας εξοργίζει πάρα πολύ; Όταν θέτουµε το ζή-
τηµα αυτό εµείς, ξέρετε ποια απάντηση παίρνουµε; «Μα για να
υπάρχουν συµπληρωµατικοί προϋπολογισµοί κ.λπ., ο νόµος λέει

ότι πρέπει να υπάρχουν «σηµαντικές αποκλίσεις». Και το ερώ-
τηµα είναι ποιος είναι ο ορισµός της σηµαντικής απόκλισης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

Άρα, λοιπόν, ένα σηµαντικό ρόλο που µπορεί να επιτελέσει
αυτή η Επιτροπή Ισολογισµού και Απολογισµού, κύριε Υφυ-
πουργέ, είναι επιτέλους να δώσει ορισµό στο τι εννοούµε όταν
λέµε «σηµαντική απόκλιση». Εποµένως κάποιοι καλύπτονται πίσω
από εκεί και λένε «ναι, απόκλιση, αλλά ο νόµος λέει «σηµαντική
απόκλιση» και δεν γίνεται τίποτα, δεν κατατίθενται συµπληρω-
µατικοί προϋπολογισµοί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, ολοκληρώστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, λέγοντας τούτο µόνο: Ο
ελληνικός λαός είναι διατεθειµένος να κάνει και θυσίες να επω-
µισθεί και βάρη. Είµαστε σε µια πολύ δύσκολη οικονοµική συ-
γκυρία. Απειλούµεθα µε χρεοκοπία. Αλλά για να το κάνει αυτό, να
µπορέσει να δεχθεί και τα βάρη και τις θυσίες, θα πρέπει να
υπάρχει µια χρηστή διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος µε βάση
το νόµο. Όσο δεν γίνεται αυτό, κάποιοι παρανοµούν και εµείς ερ-
χόµαστε εδώ στη Βουλή και παίζουµε τις κουµπάρες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Το λόγο έχει για δύο λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ο κύριος Υπουργός υποτίθεται

ότι θα κατέθετε εδώ ένα σχεδιασµό για να µην έχουµε δηµο-
σιονοµικές αλχηµείες στην κατάρτιση και εκτέλεση του προϋπο-
λογισµού, όπως αυτές που συζητάµε σήµερα µε τον Απολογισµό
του Κράτους και τον Ισολογισµό του 2007.

∆υστυχώς, όµως, πάλι ανακοινώθηκαν ηµίµετρα, τα οποία δεν
δίνουν καµµία προοπτική, διότι η διακοµµατική επιτροπή της
Βουλής πρέπει να ελέγχει πραγµατικά την εκτέλεση του κάθε
προϋπολογισµού. Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα συνεδριάζει τέσσε-
ρις φορές το χρόνο, πράγµα που άλλωστε ήταν υποχρέωση των
κυβερνήσεων, διότι αυτό το προβλέπει ο Κανονισµός. Παραβιά-
ζατε τον Κανονισµό όταν δεν έκανε τη δουλειά που έπρεπε να
κάνει µε τέσσερις συνεδριάσεις η επιτροπή. Αλλά αυτό δεν
αρκεί. Αρχίζετε τις υπαναχωρήσεις. Πάτε πίσω από αυτά τα
οποία λέγατε. Αρχίζετε πάλι το γνωστό παραµύθι των δηµοσιο-
νοµικών αποκρύψεων και αλχηµειών. Θέλετε να αποφύγετε τον
έλεγχο της Βουλής.

Και λυπάµαι να βλέπω το θέαµα δύο κοµµάτων εξουσίας σε
αυτήν τη χώρα, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, επειδή
συγκλίνουν στις πολιτικές και δεν υπάρχει διακύβευµα αντιπα-
ράθεσης στις µεταξύ τους πολιτικές, να τσακώνονται αποκλει-
στικά -επί δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια αυτό το θέαµα βλέπω-
για το ποιοι είναι οι αριθµοί ιδιαίτερα για το δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα.

Και βλέπω ότι προχωράτε, υποτίθεται, να ανεξαρτητοποιήσετε
την ΕΣΥΕ, την Εθνική Στατιστική Υπηρεσία της Ελλάδος, ώστε
µε την ανεξαρτησία της να αποκαταστήσετε την δηµοσιονοµική
αξιοπιστία. Μα η ΕΣΥΕ φταίει γι‘ αυτό; Η Εθνική Στατιστική Υπη-
ρεσία φταίει ή οι κυβερνήσεις; Αυτές είναι οι αναξιόπιστες, οι κυ-
βερνήσεις, οι οποίες ορίζουν και τις διοικήσεις στην Εθνική
Στατιστική Υπηρεσία και όχι µόνο. Με το να κάνετε, υποτίθεται,
ανεξάρτητη την Εθνική Στατιστική Υπηρεσία, άλλους στόχους
υπηρετείτε. Και δεν νοµίζω ότι υπηρετείτε καµµία ανεξαρτησία
µε το προσχέδιο αυτό που καταθέσατε για την ανεξαρτησία της
ΕΣΥΕ, όταν όλη η διοίκηση ξανά ορίζεται αποκλειστικά και µόνο
από ένα πρόσωπο, τον Υπουργό Οικονοµικών. Αυτή είναι η περί-
φηµη ανεξαρτησία; Αυτός είναι ακόµα πιο ασφυκτικός έλεγχος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το δεύτερο που θέλω να υπογραµµίσω, είναι πως σήµερα δια-
βάζουµε ότι αλλάζει και το προσχέδιο του προϋπολογισµού, το
οποίο µας καταθέσατε. Το προσχέδιο του προϋπολογισµού…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Αυτό το προσχέδιο του προϋπολογισµού που µας καταθέσατε,
πετάγεται περίπου στον κάλαθο των αχρήστων και εµφανίζεται
τώρα κάτι καινούργιο, στο οποίο, σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα,
προβλέπεται µείωση των δαπανών κατά, τουλάχιστον, 1.000.000.000
ευρώ, πέραν των άλλων αλλαγών. Και ερωτώ: Ποιες καινούργιες
δαπάνες θα περικόψετε µε το 1.000.000.000 ευρώ;

Αυτό που σας λέω είναι το εξής, ότι βήµα-βήµα αποκαλύπτε-
ται το πραγµατικό πρόσωπο της Κυβέρνησης, πέρα και έξω από
τις προεκλογικές εξαγγελίες σας. Οδεύετε ολοταχώς σ’ έναν
προϋπολογισµό για το 2010 φοροεπιδροµής, λιτότητας, αδια-
φάνειας, λογιστικών ακροβασιών και επιδείνωσης της ύφεσης.
Πλήρες αδιέξοδο! ∆εν βγάλατε κανένα συµπέρασµα. Ακολου-
θείτε, µε την πολιτική σας, τα χνάρια της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης, για δέκα
λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω τρία µε τέσσερα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή η συζή-

τηση, βέβαια, είναι εξειδικευµένη. Προϋποθέτει γνώσεις και
εµπειρία, ιδιαίτερα όχι µόνο σε ό,τι αφορά τις πολιτικές που εκ-
φράζει και εφαρµόζει η Κυβέρνηση διά του προϋπολογισµού,
αλλά και γνώσεις ειδικότερες περί τη λογιστική των δηµοσίων οι-
κονοµικών.

Θέλω να κάνω τις εξής παρατηρήσεις. Πρώτον, σε ό,τι αφορά
την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, θα ήθελα να πω ότι είναι
καταφανές από τη διατύπωση της εκθέσεως αυτής ότι ουσια-
στικά δεν γίνεται προσπάθεια, ώστε τα µέλη του Κοινοβουλίου
να έχουν τη δυνατότητα να αντιληφθούν, να συνειδητοποιήσουν,
να επισηµάνουν τι, πράγµατι, συµβαίνει µε το συζητούµενο απο-
λογισµό. Οι διατυπώσεις, όπως µε προσοχή προσπάθησα να τις
κατανοήσω, µόνο από το κυρίως κείµενο µπορούν -και µε ειδι-
κές, επαναλαµβάνω, γνώσεις- να οδηγήσουν στο συµπέρασµα
µίας χρεοκοπίας, η οποία παρότι όλοι πια την διαπιστώνουµε
αυτήν τη στιγµή, πριν από αρκετά χρόνια, πριν από τρία, τουλά-
χιστον, χρόνια. Και ξέρετε, όταν µία πτώχευση εµπεριέχει δόλο
ή και ενδεχόµενο δόλο ακόµα, έχει και άλλες κυρώσεις πέραν
των πολιτικών.

Εγώ αναµένω από την Κυβέρνηση. ∆εν ξέρω, εάν θα συστή-
σει επιτροπή ή τι άλλο θα κάνει, αλλά πρέπει κάποτε να ενηµε-
ρωθεί ο ελληνικός λαός, το Κοινοβούλιο -και αν το κρίνει το
Κοινοβούλιο, και η δικαιοσύνη- για τις ευθύνες εκείνων που οφεί-
λουν να εφαρµόζουν τους νόµους. Και ο πρώτος νόµος του κρά-
τους, ως γνωστόν, είναι ο νόµος για τον προϋπολογισµό.

Άκουσα τώρα τον κ. Λαφαζάνη, ο οποίος µίλησε για αλχηµείες.
∆εν πρόσεξα ακριβώς την έκφραση, κύριε Λαφαζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Προσχέδιο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αλλά µιλάτε για τον προϋπο-

λογισµό που δεν τον έχετε δει καν! Εγώ θα ήθελα να σταµατήσει
και αυτή η λαθεµένη τακτική «ακόµη δεν τον είδαµε, Γιάννη τον
βγάλαµε». Από την εποµένη των εκλογών η ήσσων Αντιπολί-
τευση, και το Κοµµουνιστικό Κόµµα και σε µικρότερο βαθµό και
έκταση ο ΣΥΡΙΖΑ, βάλλουν κατά τρόπο όχι απολύτως, κατά τη
δική µου γνώµη, καλόπιστο εναντίον µιας Κυβέρνησης, η οποία
βλέπετε ποια κατάσταση έρχεται να αντιµετωπίσει.

Άκουσα πριν ότι είναι υπερήφανοι οι Βουλευτές του πρώην κυ-
βερνώντος Κόµµατος, της Νέας ∆ηµοκρατίας, για το έργο που
επετέλεσε, µία κυβέρνηση που υπεσχέθη στον ελληνικό λαό –διά
στόµατος του τότε Πρωθυπουργού, του κ. Καραµανλή- ότι θα
εξοικονοµεί 10.000.000.000 ευρώ το χρόνο από τις δαπάνες και
όχι µόνο δεν εξοικονόµησε, αλλά υπερέβη κατά 33.8% τις δαπά-
νες του προϋπολογισµού που µας είχε φέρει εδώ και η πλειοψη-
φία τότε της Νέας ∆ηµοκρατίας, ψήφισε.

Θέλω, λοιπόν, να επιµείνω και ελπίζω ο Πρόεδρος της Βουλής
να το δει αυτό το θέµα. Το Ελεγκτικό Συνέδριο οφείλει να κάνει
τις διαπιστώσεις του και να µη χρειάζεται ένας Βουλευτής να επι-
στρατεύσει ειδικούς οικονοµολόγους και λογιστές για να κατα-
λάβει περί τίνος πρόκειται.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι ήταν κατάκτηση πραγ-
µατικά –και επειδή ήταν δική µου η εισήγηση- να συζητούµε το
προσχέδιο του προϋπολογισµού και να κατατίθεται µάλιστα την
πρώτη ∆ευτέρα, µε το άνοιγµα της Συνόδου. Αυτό δεν σηµαίνει
πως ό,τι έρθει ως προσχέδιο θα πρέπει να είναι και το τελικό σχέ-
διο του προϋπολογισµού και µάλιστα όταν µιλάµε για τη σηµε-
ρινή δηµοσιονοµική και γενικότερα την κατάσταση της
οικονοµίας της χώρας, µε όλα αυτά τα βέλη, τα οποία, κάθε άλλο
παρά φίλια, δέχεται η χώρα. Τουλάχιστον σε αυτό το σηµείο να
µην προσπαθούµε να εντυπωσιάζουµε, αλλά να προσπαθούµε
να δούµε πώς θα βγούµε από αυτό το αδιέξοδο. Βεβαιότατα, όχι
µε φορολογική επέλαση, όπως είπατε και δεν το βλέπω εγώ.
Αυτό θα το δούµε όταν έρθει ο προϋπολογισµός, αλλά µη σπεύ-
δετε να το προεξοφλείτε.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να κλείσω επιµένοντας και πιστεύω
ότι η Κυβέρνηση το ενστερνίζεται απολύτως αυτό, ότι το θέµα
των εσόδων, ουσιαστικά το πρόβληµα της φοροδιαφυγής οξύν-
θηκε και πρέπει να δει η Κυβέρνηση τις αποφάσεις των δικαστη-
ρίων, του Συµβουλίου της Επικρατείας, που έχουν δικαιώσει
στελέχη του Υπουργείου Οικονοµικών, που εκκαθαρίστηκαν εν
µία νυκτί. Το 2004 εν µία νυκτί πεντακόσια στελέχη των φοροει-
σπρακτικών µηχανισµών, των ελεγκτικών κέντρων, των δηµοσίων
οικονοµικών υπηρεσιών, εκκαθαρίστηκαν και αντικαταστάθηκαν
από πρόσωπα µε βάση την κοµµατική τους και µόνο ιδιότητα, γε-
γονός που οδηγούσε στη συνέχεια την ίδια την ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών σε αλλεπάλληλες αλλαγές. Βούλιαξαν
από τότε το έσοδα. Και αν µιλάµε σήµερα για 31.000.000.000
ευρώ έλλειµµα φοροεισπρακτικό, προφανώς έχει να κάνει και µε
τους φοροεισπρακτικούς µηχανισµούς. ∆ε νοµίζω ότι είναι τε-
ράστια τα ποσά πτωχευσάντων. Εν πάση περιπτώσει, εκεί είναι το
πρόβληµα, πώς θα αντιµετωπιστεί η φοροδιαφυγή, πώς η ει-
σφοροδιαφυγή, µια και τίθεται αυτές τις ηµέρες επί τάπητος και
το ζήτηµα των ασφαλιστικών ταµείων της χώρας.

Φυσικά πάνω από όλα, διότι από εκεί απορρέουν όλα, είναι η
διαφθορά που έχει διαποτίσει και τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, την ίδια
την κοινωνία µας. Γι’ αυτό πολλοί που µιλούν απλώς κατά της
διαφθοράς, πολλές φορές διερωτώµαι µήπως βάλλουν κατά της
διαφθοράς διότι δεν έχουν και αυτοί µια ευκαιρία να διαφθα-
ρούν! Αλλά αυτός είναι σταυρός του µαρτυρίου και της οικονο-
µίας και της κοινωνίας µας.

Αν η Κυβέρνηση κατορθώσει να χτυπήσει τη διαφθορά ξεκι-
νώντας από πολύ ψηλά, τότε θα µπορούµε να µιλάµε και για πρό-
οδο της οικονοµίας και για κοινωνική δικαιοσύνη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ερµεντζόπουλος για δέκα
λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Επιµένετε να µιλήσετε
τώρα;

Έχω δώσει ήδη τον λόγο στον κ. ∆ερµεντζόπουλο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλώς. Θα µιλήσω µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε ∆ερµε-

ντζόπουλε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το άρθρο 79 του Συντάγµατος, προβλέπει ότι το αρ-
γότερο µέσα σ’ ένα έτος από τη λήξη του οικονοµικού έτους,
κατατίθεται στη Βουλή ο απολογισµός καθώς και ο γενικός ισο-
λογισµός του κράτους, που συνοδεύονται υποχρεωτικά από την
έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, εξετάζονται από ειδική επι-
τροπή Βουλευτών, επικυρώνονται από την Ολοµέλεια της Βου-
λής σύµφωνα µε όσα ορίζει ο Κανονισµός.

Κατ’ αρχάς έχει αναφερθεί από την πλειονότητα των συνα-
δέλφων και έχει γίνει δεκτή οµόφωνα η ανάγκη, αυτή η επιτροπή,
που επιλαµβάνεται τα θέµατα του προϋπολογισµού, να λειτουρ-
γεί πιο εντατικά, πιο αποτελεσµατικά, µε επιπλέον συνεδριάσεις
που θα σχετίζονται µε τη σταδιακή ανάλυση και πορεία του προ-
ϋπολογισµού και όχι µόνο απολογιστικά.

Οι παρατηρήσεις επί της διαδικασίας, που είναι ταυτόχρονα
και πολύ ουσιαστικές, έχουν ήδη διατυπωθεί και επισηµαίνω ότι
συµφωνώ και κρίνω και εγώ απαραίτητη την περαιτέρω βελτίωσή
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της µε την ενίσχυση των αρµοδιοτήτων αυτής της ειδικής επι-
τροπής ελέγχου και τη στελέχωσή της µε εξειδικευµένο, τεχνο-
κρατικό προσωπικό και την ταχύτητα, προκειµένου να µην
υπάρχει µεγάλη χρονική απόσταση της διαδικασίας κύρωσης
από το οικονοµικό έτος το οποίο αφορά.

Αυτή η εισαγωγική παρατήρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, διαχρονικά και µονότονα επαναλαµβάνεται κάθε χρόνο, του-
λάχιστον στα τελευταία έξι χρόνια περίπου, που συµµετέχω στις
ανάλογες συζητήσεις για το παρόν θέµα και καθιστά έτσι επιτα-
κτική και άµεση την ανάγκη της βελτίωσης αυτής της συγκεκρι-
µένης νοµοθετικής εργασίας. Και αυτά για να µην επαναλαµβάνουµε
από αυτού του Βήµατος τα ίδια και του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο απολογισµός και ο ισολογι-
σµός του κράτους εµφανίζουν αντίστοιχα τα αποτελέσµατα της
εκτέλεσης του προϋπολογισµού των εσόδων και εξόδων του
κράτους και τους λογαριασµούς τόσο τους εντός του προϋπο-
λογισµού όσο και τους εκτός αυτού, που έχουν σχέση µε την
χρηµατιστική διαχείριση του δηµοσίου.

Ο απολογισµός και ο ισολογισµός του κράτους αποτελούν ση-
µαντικά νοµοθετήµατα για το κράτος, καθώς σε αυτά εµπεριέ-
χονται και τα αποτελέσµατα της δηµοσιονοµικής διαχείρισης. Γι’
αυτόν το λόγο ο συνταγµατικός νοµοθέτης έχει θεσπίσει και τον
ειδικό έλεγχο επ’ αυτών των θεµάτων. Πέρα από αυτό όµως και
παρά τις αδυναµίες που προανέφερα, αυτή η συζήτηση αποτυ-
πώνει µε ακρίβεια και µε σαφήνεια το περιβάλλον τόσο το οικο-
νοµικό όσο και το πολιτικό δύο χρόνια µετά. Και ο απολογισµός
που συζητιέται, έτσι ακριβώς πρέπει να κριθεί.

Οι βασικοί, λοιπόν, στόχοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
είχαν τεθεί στον προϋπολογισµό του 2007, έχουν επιτευχθεί, µε
κάποιες οριακές αποκλίσεις στα βασικά µεγέθη που οφείλονταν
σε µια σειρά µη προβλέψιµων γεγονότων, όπως είναι η αντιµε-
τώπιση των καταστροφικών πυρκαγιών του 2007, η ανακούφιση
των πληγέντων από αυτές, η διενέργεια των εθνικών εκλογών, η
τακτοποίηση των οφειλών του ελληνικού δηµοσίου προς την
«Ολυµπιακή Αεροπορία» σύµφωνα µε την απόφαση του διοικη-
τικού δικαστηρίου και την έκτακτη απόδοση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση λόγω της αναθεώρησης του ΑΕΠ.

Θεωρώ ότι είναι άσκοπο να επαναλάβω αριθµούς που πριν
από λίγο παρουσίασε αναλυτικά ο εισηγητής µας. Θα επιση-
µάνω, όµως, ότι στον τοµέα των εσόδων αυτά αυξήθηκαν κατά
8% έναντι των αντιστοίχων του 2006, µε τους άµεσους φόρους
να καλύπτουν το 40% των φορολογικών εσόδων ή αλλιώς το 16%
του γενικού κρατικού προϋπολογισµού και τους έµµεσους φό-
ρους το 60% των φορολογικών εσόδων, ή το 24% των συνολι-
κών εσόδων του γενικού κρατικού προϋπολογισµού.

Έτσι έχουµε το λόγο έµµεσων και άµεσων να διαµορφώνεται
στο 1,47.

Στον τοµέα των εξόδων τα έξοδα τακτικού προϋπολογισµού
εµφανίζονται αυξηµένα λόγω της αύξησης των χρεολυσίων κατά
24.000.000.000 ευρώ περίπου. Είναι χαρακτηριστικό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι οι τόκοι που τότε κλήθηκε να καταβάλει η
κυβέρνηση για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου χρέους ξεπερ-
νούν τις δαπάνες του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων, τις
επιχορηγήσεις των ασφαλιστικών ταµείων, καθώς και τις δαπά-
νες βασικών Υπουργείων αποδεικνύοντας περίτρανα για άλλη µια
φορά ότι το δηµόσιο χρέος αποτελεί το µεγαλύτερο βραχνά, την
πιο σκληρή τροχοπέδη και τον κυριότερο ανασταλτικό παράγο-
ντα για την ευηµερία αυτής της χώρας.

Πώς µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να λειτουργήσει
µια κυβέρνηση, όταν από τις εισπράξεις της το 19% διατίθεται
για εξόφληση τόκων, το 41% για µισθούς και συντάξεις και το
20% για ασφάλιση και περίθαλψη; Τι προοπτικές µπορεί να πα-
ρέχει το εναποµένον 20% όταν µάλιστα σ’ αυτό περιλαµβάνονται
σε πολύ µεγάλο µέρος ανελαστικές λειτουργικές δαπάνες και
µια σειρά πιθανόν απρόβλεπτων; Αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι η βασικότερη κακοδαιµονία του δηµοσιονοµικού
µας προβλήµατος σ’ αυτήν τη χώρα.

Κατά τη συζήτηση του θέµατος στην αρµόδια επιτροπή ο κύ-
ριος Υφυπουργός έθεσε µια σειρά από ζητήµατα που οφείλουµε,
όπως είπε, να εξετάζουµε κατά την κοινοβουλευτική διαδικασία,
ζητήµατα όπως: Πρώτον, η επίπτωση που µπορεί να έχει ο προ-

ϋπολογισµός µέσω της δηµοσιονοµικής πολιτικής που περιγρά-
φει την ενίσχυση της οικονοµικής, αλλά και περιφερειακής ανά-
πτυξης. ∆εύτερον, η επίπτωση στο κοινωνικό κράτος και σε
κρίσιµους τοµείς, όπως είναι η υγεία και η παιδεία µε παρακο-
λούθηση του σχεδιασµού προγραµµάτων. Τρίτο ζήτηµα η ανα-
λυτική παρουσίαση όλων των παραγόντων και συντελεστών που
επενεργούν στην εξέλιξη του ελλείµµατος και του δηµόσιου χρέ-
ους, έτσι ώστε ο φορολογούµενος να γνωρίζει πώς γίνεται η δια-
χείριση των χρηµάτων του, κάπως δηλαδή σαν να πρόκειται για
τον οικογενειακό του ή τον ατοµικό του προϋπολογισµό. Και τέ-
ταρτον και πιο σηµαντικό, είπε να έχουµε διαφανή και ξεκάθαρα
στοιχεία, να µην έχουµε ποτέ ξανά δηµοσιονοµικές απογραφές
και αναθεωρήσεις που εξυπηρετούν πολιτικά συµφέροντα και
πληγώνουν το γόητρο και την αξιοπιστία της χώρας µας στο εξω-
τερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα τρία πρώτα ζητήµατα η
προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας επί πεντέµισι
χρόνια έδωσε σαφή δείγµατα και γραφής και προτεραιότητας,
όπως λόγου χάριν η έναρξη διαδικασίας κατάθεσης του προϋ-
πολογισµού προγραµµάτων. Όσον αφορά όµως το τελευταίο το
τέταρτο ζήτηµα, τι έχει να πει η παρούσα νωπή Κυβέρνηση των
σαράντα πέντε ηµερών που αντί απογραφής έκανε καταγραφή
και αλλοίωσε προς τα πάνω συνειδητά το έλλειµµα από 8,3% στο
12,7% µε λογιστικές πρακτικές, µεταφέροντας για την επόµενη
χρονιά τα έσοδα που θα εισπράττονταν φέτος και προγραµµατί-
ζοντας δαπάνες µέχρι το τέλος του έτους που θα µπορούσαν να
γίνουν µέχρι το 2010, αυξάνοντας έτσι το έλλειµµα, χωρίς να λο-
γαριάσει ότι αυτή η πρακτική όχι µόνο εκθέτει τη χώρα ή χαλάει
το γόητρό της, αλλά δηµιουργεί και προβλήµατα σκληρής επι-
τήρησης από την Κοµισιόν;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζω την κύρωση του
Απολογισµού και Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους
2007, όχι όµως για λόγους ουσίας ή για λόγους τάξης και συνέ-
χειας, όπως ανέφεραν. Την υπερψηφίζω καθαρά και µόνο για λό-
γους ουσίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Το λόγο έχει στο σηµείο αυτό ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αθανάσιος Πα-
φίλης για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, οι εισηγητές µας έθεσαν µε στοιχεία τη θέση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για τον προϋπολογισµό του
2007 και επίσης έθεσαν και ορισµένα ερωτήµατα, στα οποία ο
κύριος Υπουργός δεν απάντησε. Μια λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και
κλείνετε τη λέξη διαφάνεια σε όλες τις πτώσεις, σας επαναλαµ-
βάνουµε το ερώτηµα: Τι είναι αυτές οι απόρρητες δαπάνες; Γιατί
αυξήθηκαν τόσο πολύ και γιατί δεν το λέτε στη Βουλή από τη
στιγµή που αυτά τα στοιχεία τα έχει και η Ευρωπαϊκή Ένωση και
η EUROSTAT και δεν ξέρω αν τα έχει και το ΝΑΤΟ και οποιοσ-
δήποτε άλλος;

Τελικά ούτε στην ελληνική Βουλή ούτε στον ελληνικό λαό αξί-
ζει να δώσετε αυτά τα στοιχεία; Και µιλάτε για διαφάνεια.

∆εύτερο ερώτηµα που έθεσα. Ποιοι χρωστάνε όλα αυτά τα
λεφτά για το 2007; Γιατί σήµερα που είστε Κυβέρνηση δεν δίνετε
αυτά τα στοιχεία στη δηµοσιότητα;

Το ΚΚΕ προεκλογικά αλλά και κατά τη συζήτηση των προ-
γραµµατικών δηλώσεων του ΠΑΣΟΚ είχε πει ότι η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ θα ακολουθήσει την ίδια στρατηγική που ακολού-
θησε η Νέα ∆ηµοκρατία και µάλιστα θα είναι χειρότερη στα πλαί-
σια του προγράµµατος ανάκαµψης της οικονοµίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είχαµε πει ότι έρχεται θύελλα και ότι ο
λαός πρέπει να την αντιµετωπίσει.

Βεβαίως έχετε νωπή λαϊκή εντολή. Όµως και εµείς έχουµε
υποχρέωση και νωπή λαϊκή εντολή να προασπίσουµε τον κόσµο
από την αντιλαϊκή επιδροµή που σχεδιάζει εν ονόµατι της κρίσης
η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Επίσης είχαµε σηµειώσει ότι θα επι-
καλεστεί το χάος, την καµένη γη. Είναι µια ιστορία που τη ζούµε
δεκαετίες τώρα. Όποιο από τα δυο κόµµατα έρχεται στην Κυ-
βέρνηση επικαλείται το χάος του προηγούµενου. Και πριν «αλέ-
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κτορ φωνήσαι», να σήµερα η τροµοκράτηση των εργαζοµένων
για το έλλειµµα.

Ερώτηµα. Τι φταίνε οι εργαζόµενοι; Φταίνε οι εργαζόµενοι για
τα ελλείµµατα; Φταίνε οι εργαζόµενοι για την κατάσταση της οι-
κονοµίας; Είτε µε ανάπτυξη είτε µε κρίση πληρώνουν µια ζωή.
Βάζετε το ερώτηµα για το 2007 και για αργότερα, πού πήγαν τα
λεφτά; Μα δεν ξέρετε πού πήγαν τα λεφτά όλα αυτά τα χρόνια;
Αµύθητος πλούτος. Τραπεζίτες, βιοµήχανοι, µεγαλέµποροι όλο
το µεγάλο κεφάλαιο, ξένες πολυεθνικές. Όλοι αυτοί έχουν θη-
σαυρίσει. Εκεί πήγαν τα λεφτά.

Και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε αυτόν τον µπα-
µπούλα να εφαρµόσει ακόµα σκληρότερη πολιτική στο όνοµα
της ανάκαµψης της οικονοµίας από την κρίση. Εµείς από την
πρώτη στιγµή είπαµε: καµµία ανοχή. Αυτό που χρειάζεται σή-
µερα είναι ένα µεγάλο µέτωπο όλων όσων συντρίβονται από την
αντιλαϊκή πολιτική που ήδη µε το καληµέρα έχει φέρει το ΠΑΣΟΚ
για να την αποκρούσει και να την ανατρέψει. Και σε αυτό όπως
ήµασταν συνεπείς όλα τα χρόνια θα είµαστε και τώρα στην
πρώτη γραµµή για την απόκρουση και την ανατροπή αυτής της
πολιτικής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Κουσελάς έχει το
λόγο.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
εξέταση των στοιχείων του ισολογισµού και του απολογισµού
του κράτους είναι µια σηµαντική διαδικασία. ∆ίνεται η δυνατό-
τητα µέσα από τη διαδικασία αυτή στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο
να ελέγξει την Κυβέρνηση για την εκτέλεση του προϋπολογισµού
και την επαλήθευση ή τη διάψευση των προβλέψεων που έχει
κάνει. Στην προκειµένη περίπτωση είναι η κυβέρνηση του 2007.
Θα ελεγχθεί για τις προβλέψεις της σε ό,τι αφορά την πορεία εί-
σπραξης των εσόδων αλλά και στην πορεία των δαπανών και ιδι-
αίτερα για την κοινωνική αποτελεσµατικότητα των δαπανών, γιατί
εγώ έτσι πιστεύω ότι πρέπει να κρίνουµε τα συγκεκριµένα κον-
δύλια.

Ταυτόχρονα µας δίνεται η δυνατότητα να βγάλουµε χρήσιµα
συµπεράσµατα για τους επόµενους προϋπολογισµούς. Γι’ αυτό
έχει αξία να πάρουµε όλα τα απαραίτητα µέτρα ώστε αυτή η δια-
δικασία να αναβαθµιστεί σε όλα τα επίπεδα. Από το Βήµα της
Βουλής θέλω να χαιρετήσω τη δέσµευση του Πρωθυπουργού
της χώρας Γιώργου Παπανδρέου για την αλλαγή στον τρόπο κα-
τάρτισης, παρακολούθησης και ελέγχου του προϋπολογισµού
του κράτους. Αυτή η αλλαγή σηµαίνει πάνω απ’ όλα σεβασµό
στον πολίτη που πρέπει να γνωρίζει πού πάνε τα χρήµατά του
και αν και κατά πόσο πιάνουν τόπο ή όχι.

Σήµερα συζητάµε µε καθυστέρηση ενός και πλέον χρόνου τα
στοιχεία του ισολογισµού και του απολογισµού του έτους 2007,
στοιχεία που πιστοποιούν την παταγώδη αποτυχία της δηµοσιο-
νοµικής διαχείρισης της Νέας ∆ηµοκρατίας σε όλα τα επίπεδα.

Ξεκινάω µε τον τοµέα των τακτικών εσόδων. Έχουµε υστέ-
ρηση κατά 37%. Οι ανείσπρακτες οφειλές το 2007 εκτοξεύονται,
κύριοι συνάδελφοι, στα 31,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, είναι µεγα-
λύτερες, δηλαδή, κατά 5,6 δισεκατοµµύρια από τις προβλέψεις
που είχαν γίνει για τον προϋπολογισµό του 2007. Με βάση τα
στοιχεία του Ελεγκτικού Συνεδρίου οι ανείσπρακτες οφειλές από
11,5 δισεκατοµµύρια που ήταν το 2003 φθάνουν το 2007 τα 31,4
δισεκατοµµύρια, δηλαδή, έχουµε σε ό,τι αφορά τις ανείσπρακτες
οφειλές 300% αύξηση µέσα σε λίγα χρόνια.

Τι δείχνουν αλήθεια αυτά τα στοιχεία; ∆είχνουν την πλήρη κα-
τάρρευση του φοροεισπρακτικού µηχανισµού. ∆είχνουν ταυτό-
χρονα την ανικανότητα, αλλά και την έλλειψη πολιτικής
βούλησης της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας να συγκε-
ντρώσει τα οφειλόµενα στο κράτος, οφειλόµενα που σε µεγάλο
βαθµό έχουν πληρώσει οι Έλληνες πολίτες. Αναφέροµαι ιδιαί-
τερα στο ΦΠΑ.

Αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι εδώ δεν πρόκειται περί φο-
ροαποφυγής. Πρόκειται περί φοροκλοπής. Θέλω να πω, κύριε
Υπουργέ, ότι περιµένουµε σήµερα τις δικές σας ενέργειες πάνω
στο κρίσιµο, το κεφαλαιώδες αυτό ζήτηµα.

Αποτέλεσµα, κύριοι συνάδελφοι, αυτής της κατάστασης ήταν
τα πιστωτικά έσοδα, δηλαδή, ο δανεισµός του 2007 να φθάσει
τα 57,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε, δηλαδή, µια υπέρβαση

κατά 26,9 δισεκατοµµύρια ή κατά 88,2% έναντι των προϋπολογι-
σθέντων.

Το σύνολο των δαπανών του τακτικού προϋπολογισµού και
του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων φθάνει τα
116.000.000.000, ενώ οι προβλέψεις ήταν της τάξης των
89.000.000.000. Έχουµε, δηλαδή, υπέρβαση πληρωµών κατά
26,6 δισεκατοµµύρια έναντι των προϋπολογισθέντων εξόδων.

Το µεγάλο όµως ερώτηµα που γεννιέται και σε µας, αλλά και
στους πολίτες που µας ακούνε, είναι πού πήγαν αυτά τα χρή-
µατα. Μήπως πήγαν στην υγεία, στην παιδεία, στην έρευνα; Αν
ρίξουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, µία µατιά σ’ αυτά τα κονδύλια
σαν ποσοστό του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος, θα δούµε
ότι δυστυχώς δεν πήγαν εκεί, γιατί σε σύγκριση µε το 2006 τα
σχετικά κονδύλια και της παιδείας και της υγείας και της έρευ-
νας-τεχνολογίας είναι µειωµένα, µε αποτέλεσµα και η παιδεία και
η υγεία να απαξιώνονται συνεχώς.

Έχουµε ταυτόχρονα µία σηµαντική υποχρηµατοδότηση των
ασφαλιστικών ταµείων, αφού δεν καλύπτονται ούτε οι θεσµοθε-
τηµένες υποχρεώσεις του δηµοσίου στα ασφαλιστικά ταµεία και
το γεγονός αυτό της µη κάλυψης, το µεγάλο σκάνδαλο των δο-
µηµένων οµολόγων, καθώς και η πολιτική που ακολούθησε η
απελθούσα κυβέρνηση σε ό,τι αφορά τις αναδιαρθρώσεις στα
ασφαλιστικά ταµεία, που τα έστειλε σωρηδόν στο ΙΚΑ χωρίς να
υποχρεώσει τους εργοδότες να µεταφέρουν εκεί αυτά που χρω-
στούσαν, είχε και έχει σαν αποτέλεσµα τη σηµερινή κατάρρευση
του ασφαλιστικού συστήµατος.

Μέχρι το τέλος του χρόνου τα ασφαλιστικά ταµεία χρειάζονται
2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ για να µπορέσουν να πληρώσουν µι-
σθούς και συντάξεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εκεί δυστυ-
χώς οδήγησε η πολιτική την οποία ασκήσατε, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας.

Σε ό,τι αφορά τα εισοδήµατα των εργαζοµένων, οι αυξήσεις
στις αποδοχές των εργαζοµένων, αυτές που καθορίζονται από
την εισοδηµατική πολιτική, είναι κάτω από τον πληθωρισµό για
εκείνη την περίοδο. Από την άλλη πλευρά οι φορολογικές επι-
βαρύνσεις στη µέση ελληνική οικογένεια αυξάνονται και σε άµε-
σους και σε έµµεσους φόρους.

Είναι χαρακτηριστικό ότι το 2003 για κάθε 1 ευρώ που πλή-
ρωναν οι ελληνικές επιχειρήσεις τα φυσικά πρόσωπα πλήρωναν
1,61 ευρώ.

Το 2007 για κάθε 1 τέτοιο ευρώ των επιχειρήσεων τα νοικοκυ-
ριά, τα φυσικά πρόσωπα πλήρωναν 2,18 ευρώ και 2,23 ευρώ για
το 2008.

Οι άµεσοι φόροι αυξήθηκαν κατά 10.000.000.000 και το πρώτο
αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής που ακολουθήθηκε όλη αυτήν
την περίοδο ήταν η συρρίκνωση των µεσαίων στρωµάτων, η πε-
ριθωριοποίηση στα όρια ή κάτω από τα όρια της φτώχειας του
25% περίπου του ελληνικού λαού. ∆εν θα χρειαζόµασταν σήµερα
ούτε επίδοµα αλληλεγγύης ούτε έκτακτα µέτρα, εάν η πολιτική
που ακολουθήθηκε και ιδιαίτερα εκείνη την περίοδο ήταν διαφο-
ρετική.

Το δεύτερο αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτής
της πολιτικής δεν ήταν µόνο η υπερχρέωση του κράτους. Ήταν
η υπερχρέωση των νοικοκυριών στις τράπεζες. Τα χρέη των νοι-
κοκυριών περνάνε για πρώτη φορά τα χρέη των επιχειρήσεων.
Υπερδιπλασιάζονται σαν ποσοστό του ΑΕΠ σε σύγκριση µε το
2003. Φθάσαµε να είναι πάνω από το 46% του Ακαθάριστου Εγ-
χώριου Προϊόντος, ξεπεράσαµε, δηλαδή, και το µέσο ευρωπαϊκό
όρο, την ίδια στιγµή που ο µέσος ευρωπαϊκός µισθός είναι σχε-
δόν διπλάσιος από τους µισθούς που υπάρχουν στη χώρα µας.

Την ίδια στιγµή το δηµόσιο χρέος από τα 226.000.000.000 το
1996–και αυτά δεν είναι στοιχεία δικά µου, είναι στοιχεία δικά
σας, είναι στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών- φθάνει τα
239.000.000.000 το 2007. Η απόκλιση για την εξυπηρέτηση του
συνολικού δηµόσιου χρέους -χρέος δηλαδή Ενόπλων ∆υνάµεων
από τη µια πλευρά και δηµόσιο χρέος από την άλλη- είναι 22,4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Και αυτή η πορεία βέβαια συνεχίστηκε
µέχρι σήµερα µε αυξητικές τάσεις. Το 2008 το δηµόσιο χρέος
σκαρφάλωσε στο 99,2% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος.
Το 2009, στο τέλος του χρόνου, θα φθάσει το 112,6% και αν αυτή
η πορεία συνεχιζόταν και τον επόµενο χρόνο, µε βάση τις προ-
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βλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το δηµόσιο χρέος θα έφθανε
το 124% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος.

Ξέρετε τι σηµαίνουν όλα αυτά τα νούµερα; Σηµαίνουν ότι για
να αποπληρώσουµε στην αρχή κάθε χρόνου από εδώ και πέρα τα
τοκοχρεολύσια για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου χρέους χρει-
αζόµαστε, κύριε Υφυπουργέ, -και το ξέρετε πολύ καλά- το 50%
και πλέον των εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού. Και
έχουµε αυτήν την πελώρια αύξηση του δηµόσιου χρέους όταν
την ίδια στιγµή, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχουµε αναθεώ-
ρηση προς τα πάνω κατά 9,8% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊ-
όντος, έχουµε αποκρατικοποιήσεις, έχουµε την επαχθή
φορολογία για την οποία µίλησα πριν. Και όµως, παρ’ όλα αυτά,
το δηµόσιο χρέος καλπάζει προς τα πάνω.

Σε ό,τι αφορά το δηµοσιονοµικό έλλειµµα η κατάσταση δεν θα
µπορούσε βέβαια να ήταν καλύτερη µ’ αυτήν την πολιτική. Στον
προϋπολογισµό του 2007 –αυτά είναι δικά σας στοιχεία- προ-
βλέπατε έλλειµµα 2,4%. Τελικά το έλλειµµα έφθασε το 3,7%.
Αυτό είναι ένα ζήτηµα που έχει σχέση µε δικές µας αλχηµείες;

Το 2008 άλλα προβλέπατε κι άλλα έγιναν στον τοµέα αυτό.
Έφθασε το δηµοσιονοµικό έλλειµµα να είναι 7,7%! Και για το
2009, στο πρόγραµµα σταθερότητας και ανάπτυξης που στεί-
λατε στις Βρυξέλλες χωρίς να ενηµερώσετε το Εθνικό Κοινο-
βούλιο το έλλειµµα ήταν 3,7% µετά µας λέγατε ότι το έλλειµµα
θα φθάσει στο 6% - 6,5% και έφθασε, µε τα στοιχεία της Τράπε-
ζας της Ελλάδος –και σας είχε προειδοποιήσει η Τράπεζα της
Ελλάδος από τον Ιούνη- το 12,7%!

∆εν θέλω να ζαλίσω µε άλλους αριθµούς. Φαίνεται πάρα πολύ
καλά ποια ήταν η συνεπής και αξιόπιστη διαχείριση, την οποία
κάνατε: υπερεκτίµηση από τη µια πλευρά των εσόδων, υποεκτί-
µηση των δαπανών και κουκούλωµα των προβληµάτων κάτω από
το χαλί και για τα µάτια των Ελλήνων πολιτών και για την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Γι’ αυτό βέβαια και φθάσαµε έως εδώ, γι’ αυτό γί-
ναµε το µαύρο πρόβατο σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Όµως, κυρίες και κύριοι, απ’ όλα αυτά τα στοιχεία που ανέ-
φερα πριν βγαίνει και κάτι άλλο πάρα πολύ σηµαντικό. Πέφτει
σαν χάρτινος πύργος ένας από τους µύθους που έπλασε το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα η Νέα ∆ηµοκρατία, προκειµένου να δι-
καιολογήσει την αποτυχία της στην οικονοµική της πολιτική.

Ο µύθος που καταρρέει είναι ότι αυτή η κατάσταση οφείλεται
στη διεθνή οικονοµική κρίση. Τα στοιχεία του δηµοσιονοµικού
ελλείµµατος, της µείωσης της ανταγωνιστικότητας, της πτώσης
της ανάπτυξης και της αλµατώδους αύξησης του δηµόσιου χρέ-
ους που πιστοποιούνται µέσα από τον ισολογισµό και τον απο-
λογισµό του 2007 δείχνουν ότι η οικονοµία µας ένα χρόνο πριν
εκδηλωθεί η παγκόσµια οικονοµική κρίση, πριν δηλαδή την
πτώση της Lehman Brothers που έγινε το Σεπτέµβρη του 2008,
είχε µπει στην εντατική. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτήν
την πραγµατικότητα δεν µπορείτε να τη διαψεύσετε.

Εµείς µπροστά σ’ αυτήν την κατάσταση δεν σηκώνουµε ψηλά
τα χέρια. Ανασκουµπωνόµαστε, για να ανατάξουµε την οικονο-
µία, για να βγάλουµε τη χώρα µας από την κρίση. ∆εν πάµε στα
τυφλά. ∆εν παίρνουµε αποσπασµατικά µέτρα. Έχουµε σχέδιο.

Έχουµε όµως και την πολιτική βούληση, την πολιτική βούληση
όχι µόνο να συγκρουστούµε µε τα προβλήµατα, αλλά να συ-
γκρουστούµε και µε τα συµφέροντα εκείνα είτε οικονοµικά είναι
είτε όχι που κρατούν καθηλωµένη τη χώρα µας.

Πρώτο µας µέληµα –και αυτό φάνηκε- είναι η στήριξη των
ασθενέστερων, των µικροµεσαίων, του αγροτικού κόσµου που
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει είναι πολλά και µεγάλα.

Υλοποιούµε, λοιπόν, τις δεσµεύσεις µας παρ’ όλη την ένταση
της κρίσης. ∆εν περπατάµε όµως στις ράγες που χάραξε η Νέα
∆ηµοκρατία. Ανατρέπουµε το πολιτικό σκηνικό. Πάρτε για πα-
ράδειγµα το επίδοµα αλληλεγγύης και πείτε µου ευθέως. Πότε
ξαναείχαµε τέτοια πολιτική; Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, το µε-
γάλο ζήτηµα δεν είναι το ύψος του συγκεκριµένου επιδόµατος.
Το µεγάλο θέµα είναι από πού τα παίρνεις και σε ποιους τα δί-
νεις.

Η πρόκληση, λοιπόν, αγαπητοί φίλοι της άλλης Αριστεράς, δεν
είναι η ποσότητα σε ό,τι αφορά την ακολουθούµενη πολιτική,
αλλά το στίγµα της πολιτικής που ακολουθείται. Αυτό σήµερα
µπορούµε να κρίνουµε. Αύριο κάτω από άλλες, κάτω από καλύ-

τερες συνθήκες ανάκαµψης της οικονοµίας και εξόδου από την
κρίση θα κριθεί και η ποσότητα και το εύρος της αναδιανοµής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Σ’ αυτή τη νέα πορεία, λοιπόν, δεν έχουν θέση, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, µάχες οπισθοφυλακής σαν αυτές που κάνουν σήµερα
στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας, µάχες υποστήριξης ενός απο-
τυχηµένου, ενός αδιέξοδου κι ενός φαύλου παρελθόντος.

∆εν το λέω εγώ. Πιστοποιούµαι από τα σηµερινά στοιχεία της
∆ιεθνούς ∆ιαφάνειας. ∆εν έχουν θέση οι µεµψιµοιρίες και η γκρί-
νια για το πού είναι ο Υπουργός στη σηµερινή συνάντηση και µια
σειρά από άλλα τέτοια που εγώ άκουσα στην κουβέντα.

Η χώρα χρειάζεται πραγµατικές αλλαγές, πραγµατικές µε-
ταρρυθµίσεις, πραγµατικές τοµές. Χρειάζεται προγραµµατικές
συγκλίσεις για να βγούµε από την κρίση. Κι εµείς αυτή την πο-
ρεία σας καλούµε να την ακολουθήσουµε όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, η πρώτη οµάδα του 22ου
Γυµνασίου Πάτρας µε σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και
δύο συνοδούς -καθηγητές.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το λόγο έχει ο
Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Θεόδω-
ρος Καράογλου για εννέα λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είναι η έκτη συνεχής
χρονιά που σαν Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου λαµ-
βάνω το λόγο να µιλήσω για τη συγκεκριµένη διαδικασία, για την
κύρωση του απολογισµού του κράτους για τα ανάλογα οικονο-
µικά έτη. Και αυτό το κάνω συνειδητά γιατί θεωρώ ότι είναι µία
πάρα πολύ σηµαντική διαδικασία. Είναι µια διαδικασία που στην
ουσία αποτελεί τη λογοδοσία της Κυβέρνησης για τα οικονοµικά
της πεπραγµένα για ένα ολόκληρο οικονοµικό έτος.

Είναι µια διαδικασία που προβλέπεται από το Σύνταγµα. Γίνε-
ται βάσει του άρθρου 31Α’ του Κανονισµού της Βουλής και όπως
είπα και πριν, θεωρώ ότι είναι µία πάρα πολύ σηµαντική διαδικα-
σία στην οποία πρέπει να συµµετέχουµε γιατί πραγµατικά σε ό,τι
αφορά τη λογοδοσία της εκάστοτε κυβέρνησης είναι σηµαντικό
να παίρνουµε το λόγο και να εξετάζουµε τα πεπραγµένα της.

Η εισήγησή µου είναι χωρισµένη σε δύο µέρη. Στην πρώτη ενό-
τητα θα καταθέσω κάποιες προτάσεις σχετικά µε τη λειτουργία
της Επιτροπής Ισολογισµού και Απολογισµού του ελληνικού κρά-
τους και από την άλλη, στη δεύτερη ενότητα θα αναφερθώ σ’
αυτόν καθ’ αυτόν τον απολογισµό και ισολογισµό του ελληνικού
κράτους για το οικονοµικό έτος 2007.

Μου επιτρέπεται –νοµίζω- να έχω µία εµπεριστατωµένη άποψη
σε σχέση µε τη λειτουργία της επιτροπής, γιατί είµαι µέλος της
επιτροπής αυτής από τότε που συµµετέχω στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο, από τις εκλογές του Μαρτίου του 2004, έχω ζήσει όλα
αυτά τα χρόνια τα προβλήµατα που είχε η επιτροπή αυτή, τις εξε-
λίξεις που υπήρχαν και βεβαίως κάποια ζητήµατα που παραµέ-
νουν ακόµα ανοικτά.

Τέσσερα, λοιπόν, ήταν από την αρχή τα ζητήµατα που µας
απασχολούσαν στην Επιτροπή Απολογισµού και Ισολογισµού της
Βουλής.

Πρώτα-πρώτα, η ενίσχυση των αρµοδιοτήτων και των ελεγκτι-
κών µηχανισµών της επιτροπής. Μέχρι πριν από τέσσερα-πέντε
χρόνια, αγαπητοί συνάδελφοι, η επιτροπή αυτή συνεδρίαζε µία
φορά το χρόνο λίγο πριν έλθει ο ισολογισµός-απολογισµός στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και όπως καταλαβαίνετε, δεν υπήρχε κα-
νείς ουσιαστικός έλεγχος γι’ αυτά τα οποία γίνονταν κατά την
εκτέλεση του προϋπολογισµού. Ήταν πάγιο και διακοµµατικό αί-
τηµα της επιτροπής και όλων των µελών που την αποτελούσαν να
συζητάµε επί της ουσίας όχι µόνο για τον προϋπολογισµό που
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είχε υλοποιηθεί κάποια χρόνια πριν, αλλά και για τον τρέχοντα
προϋπολογισµό: να παρακολουθούµε, δηλαδή, την πορεία εκτέ-
λεσής του.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό που ήταν ένα πάρα πολύ σηµαντικό
ζήτηµα, ένα πρόβληµα που πάντοτε το βάζαµε και επαναλαµ-
βάνω ότι το βάζαµε διακοµµατικά, λύθηκε από πέρσι µια που µε
την αναθεώρηση του Κανονισµού της Βουλής που έγινε στις 25
Ιουνίου 2008 και δηµοσιεύτηκε ήδη στο ΦΕΚ 126Α’ στις 2 Ιουλίου
2008 προβλέπεται ότι ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών
οφείλει να ενηµερώνει τη συγκεκριµένη επιτροπή µία φορά το
τετράµηνο –δηλαδή, όπως ακριβώς το ζητούσε οµόφωνα η επι-
τροπή- για την πορεία εκτέλεσης του τρέχοντος προϋπολογι-
σµού του κράτους και για τη διαχείριση των δηµοσίων
οικονοµικών. Παράλληλα, οφείλει να διαβιβάζει στην επιτροπή
διά του Προέδρου της Βουλής την ανά µήνα πραγµατοποίηση
εσόδων και δαπανών του τρέχοντος προϋπολογισµού.

Και αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µία πάρα πολύ σηµα-
ντική εξέλιξη, είναι µία εξέλιξη που στην ουσία αναβαθµίζει τη
λειτουργία της συγκεκριµένης επιτροπής γιατί της δίνει τη δυ-
νατότητα όχι µόνο απολογιστικά να εξετάζει τους προϋπολογι-
σµούς παρελθόντων ετών, αλλά της δίνει τη δυνατότητα να
παρακολουθεί και τον τρέχοντα προϋπολογισµό και να προλαµ-
βάνει ενδεχόµενα κάποια λάθη που παρατηρούνται.

Το δεύτερο σοβαρό ζήτηµα που πάντοτε βάζαµε είναι, επιτέ-
λους, η κατάργηση των περίφηµων ειδικών λογαριασµών.

∆εν ήµουν Βουλευτής τότε –τηλεοπτικά παρακολουθούσα- το
2000-2001 τον τότε Πρόεδρο του Συνασπισµού κ. Κωνσταντό-
πουλο να βάζει το θέµα της αδιαφάνειας και να επισηµαίνει ότι
είναι αδιανόητο να υπάρχουν εκατοντάδες λογαριασµοί που δεν
παρακολουθούνται από το δηµόσιο λογιστικό, εκατοντάδες λο-
γαριασµοί που είναι αδιαφανείς, που είναι σκοτεινοί.

Επιτέλους, µε το ν. 3697/2008 και το άρθρο 1 ρητά προβλέ-
φθηκε και έγινε πράξη, η κατάργηση των ειδικών λογαριασµών.
Είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι κάτι το οποίο συµβάλλει
κατά πολύ στη διαφάνεια της υλοποίησης του προϋπολογισµού.
Μάλιστα, είναι σαφές και χαρακτηριστικό ότι ακόµα και στο
άρθρο 79 του Συντάγµατος που µιλάει για τη διαφάνεια του κρα-
τικού προϋπολογισµού υπήρχαν προβλήµατα, ενώ µε το συγκε-
κριµένο νόµο, µε το άρθρο 1 του ν.3697/2008, όπως είπα
προηγουµένως, υλοποιείται επιτέλους, αυτή η επιταγή για πλήρη
διαφάνεια του κρατικού προϋπολογισµού και για ενσωµάτωση
όλων των ειδικών λογαριασµών εντός του προϋπολογισµού ώστε
να παρακολουθούνται, όπως πρέπει, απ’ όλους εµάς.

Στα δύο πρώτα ζητήµατα που, όπως σας είπα και πριν, απα-
σχολούσαν επανειληµµένως την επιτροπή και ήταν πολύ σηµα-
ντικά, υπήρχαν θετικές εξελίξεις. Υπάρχουν δύο ζητήµατα, όµως,
που ακόµη είναι ανοικτά, που ακόµη εκκρεµούν.

Πρώτα-πρώτα, το εξειδικευµένο προσωπικό που πρέπει να
στελεχώσει τη συγκεκριµένη επιτροπή. ∆υστυχώς, η επιτροπή
αυτή δεν έχει ούτε έναν υπάλληλο ούτε έναν τεχνοκράτη ούτε
έναν επιστήµονα που να βοηθάει τα µέλη της επιτροπής για τα
εξειδικευµένα, για τα τεχνικά ζητήµατα που υπάρχουν. Αυτό, λοι-
πόν, είναι ένα ζήτηµα που συνεχίζει να εκκρεµεί και θέλω να πι-
στεύω ότι τώρα, µε την Προεδρία του αγαπητού συναδέλφου
Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ του Νοµού Σερρών, του Στάθη Κουτµε-
ρίδη, θα υπάρξει ανταπόκριση από το νέο Προεδρείο της Βουλής
και θα στελεχωθεί η επιτροπή αυτή όπως πρέπει να στελεχωθεί,
για να λειτουργήσει ουσιαστικά.

Και το δεύτερο πολύ σηµαντικό ζήτηµα που εξακολουθεί να
εκκρεµεί και πρέπει να αντιµετωπισθεί είναι το θέµα της χρονικής
καθυστέρησης της κύρωσης του απολογισµού και του ισολογι-
σµού. Βλέπετε, ερχόµαστε σήµερα, τέλος του 2009 και συζητάµε
για τον απολογισµό και τον ισολογισµό του 2007, δύο χρόνια
πριν, όταν η διαδικασία ελέγχου από τις αρµόδιες υπηρεσίες
ολοκληρώνεται έως τα τέλη του Σεπτεµβρίου του αµέσως επό-
µενου έτους και ως τα τέλη του Νοεµβρίου του αµέσως επόµε-
νου έτους δηµοσιεύονται και στα σχετικά βιβλία. Άρα, λοιπόν,
υπάρχει µια αδικαιολόγητη χρονική καθυστέρηση και είναι κάτι
το οποίο θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε και για πρακτικούς λό-
γους. ∆εν είναι δυνατόν µετά από δυο χρόνια να συζητάµε για
τους απολογισµούς και τους ισολογισµούς των δύο προηγουµέ-

νων ετών. Είναι λογικό και αυτονόητο εντός του αµέσως επόµε-
νου έτους να έχουµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε επί της ου-
σίας γι’ αυτούς.

Με αυτά τα τέσσερα ειδικά ζητήµατα κλείνω την πρώτη ενό-
τητα που αφορά τη λειτουργία της Επιτροπής Ισολογισµού και
Απολογισµού της Βουλής και έρχοµαι στη δεύτερη, σε αυτήν
καθ’ αυτήν την ενότητα που αφορά τον ισολογισµό και απολογι-
σµό του οικονοµικού έτους 2007. Ποιοι ήταν οι στόχοι του προ-
ϋπολογισµού του 2007, όπως ετέθησαν από την τότε πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών; Η περαιτέρω µείωση του
ελλείµµατος και η δραστική αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέ-
ους.

Φίλες και φίλοι, αγαπητοί συνάδελφοι, εκτιµώ ότι οι στόχοι
αυτοί στα πλαίσια του δυνατού, αυτοί οι βασικοί στόχοι επετεύ-
χθησαν. Οι αποκλίσεις ήταν οριακές και σίγουρα δεν ήταν όπως
προηγουµένως κάποιοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ προσπαθούσαν
να τις εµφανίσουν. Και εξηγούµαι σε ό,τι αφορά τα έσοδα. Είναι
γνωστό ότι τα έσοδα µπορούµε να τα χωρίσουµε σε πέντε δια-
φορετικές πηγές: Άµεσοι φόροι. Τι προβλεπόταν; Προβλεπόταν
18.540.000.000 ευρώ και πραγµατοποιηθέντα έσοδα από τους
άµεσους φόρους 18.510.000.000 ευρώ, δηλαδή, µια υστέρηση
0,15%.

Έµµεσοι φόροι. Προβλεπόταν 27.320.000.000 ευρώ και πραγ-
µατοποιήθηκαν, εισπράχθηκαν, δηλαδή, από εµµέσους φόρους
27.286.000.000 ευρώ, δηλαδή, µια υστέρηση 0,13%.

Μη φορολογικά έσοδα. Προβλεπόταν 2.914.000.000 ευρώ και
εισπράχθηκαν 3.184.000.000 ευρώ, δηλαδή, είχαµε µια αύξηση
µη φορολογικών εσόδων κατά 9,3%.

Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων. Προβλεπόταν 3.890.000.000
ευρώ και εισπράχθηκαν 4.875.000.000 ευρώ, δηλαδή, είχαµε µια
αύξηση 25,3%, η οποία αύξηση αποδίδεται ολοκληρωτικά στη
µεγάλη εισροή από την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί είχαµε µια πολύ
καλή πορεία εκτέλεσης των έργων του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης.

Και τέλος, πιστωτικά έσοδα. Εκεί υπάρχει µία διαφορά η οποία
εξηγείται και αιτιολογείται. Προβλεπόταν 35.412.000.000 ευρώ
και αντ’ αυτού, τα πραγµατοποιηθέντα πιστωτικά έσοδα ήταν
61.366.000.000 ευρώ, δηλαδή, είχαµε µια αύξηση κατά
26.000.000.000 ευρώ περίπου, που είναι έσοδα από έκδοση έντο-
κων γραµµατίων βραχυχρονίων τίτλων, γραµµάτιων, δηλαδή, τα
οποία δεν φαίνονται στον προϋπολογισµό, γιατί αναλαµβάνονται
και εξοφλούνται εντός του ιδίου έτους. Είναι τα βραχυχρόνια
έντοκα γραµµάτια του δηµοσίου, που µπορεί να είναι για δυο-
τρεις εβδοµάδες, µπορεί να είναι για ένα µήνα, για δύο µήνες,
για τρεις µήνες. Αυτά εµφανίζονται µόνο στον απολογισµό του
συγκεκριµένου οικονοµικού έτους και δεν επιβαρύνουν ουσια-
στικά το δηµόσιο χρέος, τις δαπάνες ή τα έσοδα του τακτικού
προϋπολογισµού που υλοποιείται, γιατί απλούστατα, επαναλαµ-
βάνω, είναι µικρής χρονικής διάρκειας τίτλοι οι οποίοι εξοφλού-
νται µετά από λίγο χρονικό διάστηµα.

Άρα, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, αν συνυπολογίσουµε τις
συγκεκριµένες πηγές από το 1 έως το 4, θα δούµε ότι σε σχέση
µε τα προβλεφθέντα τακτικά έσοδα έχουµε µία οριακή απόκλιση
µόλις 17.000.000 ευρώ ή ποσοστό 0,03%. Αυτός είναι ο πλασµα-
τικός προϋπολογισµός του 2007 που µας έλεγαν οι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ. Οριακή απόκλιση 17.000.000 ευρώ, ποσοστό, δη-
λαδή, 0,03%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από την άλλη -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε λίγο- σε σχέση µε
τις δαπάνες έχουµε, επίσης, κάποιες οριακές αποκλίσεις. Πού
οφείλονται, όµως, οι αποκλίσεις αυτές; Πρώτα-πρώτα, δεν πρέ-
πει να ξεχνάµε ότι το 2007 ήταν ένα καταστροφικό από τις πυρ-
καγιές έτος και αυτό επιβάρυνε µε τα µέτρα που ακολούθησαν
τον προϋπολογισµό µε 265.000.000 ευρώ.

∆εν πρέπει να ξεχνάµε ότι είχαµε τις εκλογές οι οποίες δεν
προβλέπονταν στις 16 Σεπτεµβρίου 2007, ότι υπήρχε δικαστική
απόφαση από τα διοικητικά δικαστήρια µε την οποία τακτοποι-
ούνταν οι οφειλές του ελληνικού δηµοσίου προς την Ολυµπιακή
Αεροπορία ύψους 840.000.000 ευρώ, ότι είχαµε έκτακτη από-
δοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, λόγω αναθεώρησης του ΑΕΠ
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κατά 10% περίπου, ύψους 1.110.000.000 ευρώ και ότι τέλος, εί-
χαµε µια αύξηση των πληρωµών για τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα του Υπουργείου Άµυνας ύψους 476.000.000 ευρώ.
Αθροιστικά όλα αυτά µας δίνουν µια αύξηση δαπανών έναντι των
προβλεποµένων περίπου 2,7 δισεκατοµµύρια ή 4,7%.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όπως καταλαβαίνετε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε

άλλο παρά πλασµατικά ήταν τα στοιχεία του προϋπολογισµού
του 2007.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι, αν µε ρωτάτε αν είµαι ικα-
νοποιηµένος µε τη λειτουργία των προϋπολογισµών, όπως είναι
σήµερα, βεβαίως και απαντώ ξεκάθαρα όχι και ότι εδώ πρέπει
κάπου να σταµατήσουν και να τελειώσουν τα ψέµατα. Η αντι-
γραφή απλώς από προϋπολογισµό σε προϋπολογισµό των ίδιων
κωδικών, που είναι δεκατέσσερις χιλιάδες κωδικοί αριθµοί, προ-
σαυξηµένοι κατά κάτι, χωρίς συγκεκριµένη στόχευση, χωρίς συ-
γκεκριµένες δράσεις, είναι φανερό ότι δεν λύνουν κανένα
πρόβληµα. Χρειάζονται προϋπολογισµοί από µηδενική βάση,
χρειάζονται προϋπολογισµοί στοχευµένων προγραµµάτων και
δράσεων, χρειάζονται προϋπολογισµοί τεχνικά επαρκείς, ουσια-
στικά αναπτυξιακοί, ειλικρινείς, ρεαλιστικοί.

Σε σχέση, λοιπόν -και κλείνω, είναι η τελευταία µου κουβέντα-
µε τον απολογισµό και ισολογισµό του 2007, εκτιµώ ότι είναι ένας
ρεαλιστικός απολογισµός και ισολογισµός που αποτυπώνει µια
κατάσταση του προϋπολογισµού του 2007 που ανταποκρίθηκε,
που η επιτυχία του ήταν δεδοµένη, που µε βάση τις βασικές του
προβλέψεις ήταν άκρως επιτυχηµένη, γι’ αυτόν το λόγο και σας
καλώ να τον υπερψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής Σερρών του ΠΑΣΟΚ κ. Ευστάθιος Κουτµερίδης για δεκαπέ-
ντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

κάνω και εγώ περίπου την ίδια κατάχρηση µε το συνάδελφο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές της 4ης Οκτώβρη

σηµατοδότησαν µια νέα περίοδο για τη χώρα µας και την κοινο-
βουλευτική µας δηµοκρατία. Έστειλαν ένα πολυσήµαντο πολι-
τικό µήνυµα για µια συνολική αναβάθµιση των κοινοβουλευτικών
µας θεσµών, µια συνολική αναβάθµιση ως ουσιαστικό αντίβαρο
για την υπέρβαση της κρίσης αξιοπιστίας που αντιµετωπίζει η
σύγχρονη κοινοβουλευτική µας δηµοκρατία.

Η ενίσχυση της λειτουργίας του ελληνικού Κοινοβουλίου και
η αναβάθµιση του ρόλου των Βουλευτών εγγυώνται ένα πολιτικό
σύστηµα διαφάνειας, διαβούλευσης και λογοδοσίας, µε ποιοτικό
νοµοθετικό έργο και ενισχυµένο κοινοβουλευτικό έλεγχο, που θα
εδραιώνει σχέσεις εµπιστοσύνης µεταξύ των Βουλευτών και του
κράτους, µεταξύ των πολιτών και των πολιτικών.

Προς αυτήν την κατεύθυνση και στο πλαίσιο της γενικότερης
αναβάθµισης του κοινοβουλευτισµού, κρίνεται επιβεβληµένη και
αναγκαία η ενίσχυση του ρόλου της επιτροπής, προκειµένου να
διασφαλιστεί η µεγαλύτερη δυνατή εποπτεία και λογοδοσία στη
δηµοσιονοµική διαχείριση της χώρας µας.

Με την ενίσχυση του ελεγκτικού µηχανισµού κατά την πορεία
εκτέλεσης του προϋπολογισµού, µέσα από θεσµούς και κανό-
νες, παρέχεται η δυνατότητα άµεσης παρέµβασης του κοινο-
βουλευτικού Σώµατος, σε περίπτωση υστέρησης των εσόδων,
υπέρβασης των εξόδων, υλοποίησης του κυβερνητικού προ-
γράµµατος, αλλά και γενικότερης εποπτείας της κοινωνικής
ανταποδοτικότητας των δαπανών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει αδήριτη ανάγκη ενί-
σχυσης του ρόλου της Επιτροπής Ισολογισµού, Απολογισµού και
Ελέγχου του Προϋπολογισµού του Κράτους. Υπάρχει αδήριτη
ανάγκη, η οποία γεννάται από τα κρούσµατα παραπληροφόρη-
σης, που κατά καιρούς εµφανίζονται κυρίως στη δηµοσιονοµική
διαχείριση, µε κύριες εκφάνσεις της την αδιαφάνεια, τη σπατάλη,
την κατάχρηση του δηµόσιου χρήµατος, τη διαφθορά, τις πελα-
τειακές σχέσεις, τα µικροκοµµατικά συµφέροντα που δυστυχώς,
εκθέτουν τη χώρα µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και σε ολό-

κληρο τον κόσµο.
Επιτέλους, πρέπει να δοθεί ένα τέλος σε αυτόν το φαύλο

κύκλο της παραπληροφόρησης. Εδώ ακριβώς παρεµβαίνει και η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία µέσα από
προτάσεις αναφέρεται στην ανεξαρτητοποίηση της ΕΣΥΕ.

Παράλληλα, πρέπει να τονίσουµε πως κατά την προηγούµενη
κοινοβουλευτική περίοδο επισηµάνθηκαν µε επιστολές των
µελών της επιτροπής προς τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής,
πρώτον, οι αδικαιολόγητες καθυστερήσεις στη δηµοσιοποίηση
των στοιχείων για την ανά µήνα πραγµατοποίηση εσόδων και δα-
πανών του τρέχοντος προϋπολογισµού, αλλά και, δεύτερον, η
ελλιπής και αποσπασµατική ενηµέρωση από τον Υπουργό Οικο-
νοµικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση της επιτροπής
δεν προκύπτει ρητά µόνο από τις πολλές κατά καιρούς τοποθε-
τήσεις συναδέλφων Βουλευτών όλων των κοµµάτων, όπως ακού-
σαµε και σ’ αυτήν τη διαδικασία σήµερα, αλλά απορρέει
πρωτίστως από την ανάγκη χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρι-
σης µέσα από συµµετοχικές κοινοβουλευτικές διαδικασίες και
ουσιαστική ενηµέρωση της Βουλής.

Βέβαια, πρέπει να τονίσουµε ότι προς αυτήν την κατεύθυνση
τοποθετήθηκε και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο Πρωθυπουργός
της χώρας µας, ο Γιώργος Παπανδρέου, µε την παρουσία του
στην Επιτροπή Ισολογισµού και Απολογισµού το περασµένο κα-
λοκαίρι και δεσµεύτηκε για την ενίσχυση και την αναβάθµιση της
επιτροπής αυτής.

Βεβαίως, προς αυτήν την κατεύθυνση είναι και οι προγραµµα-
τικές δηλώσεις του νέου Προέδρου της Βουλής, του κ. Πετσάλ-
νικου.

Μένει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ή να συνεχίσουµε
την ίδια αδιαφανή και υποβαθµισµένη διαδικασία, κάτι µε το
οποίο όλοι µας διαφωνούµε ή να συµβαδίσουµε µε τις ανεπτυγ-
µένες κοινοβουλευτικές δηµοκρατίες της Ευρώπης και του κό-
σµου, όπου η Επιτροπή Ελέγχου του Προϋπολογισµού υπηρετεί
ένα σηµαντικό και καθοριστικό σκοπό, τη διαφάνεια των δηµο-
σιονοµικών στοιχείων κάθε χώρας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι Βουλευτές πρέπει να ενηµερώνονται
για την πορεία του προϋπολογισµού και οι πολίτες πρέπει να
γνωρίζουν πού και πώς ξοδεύονται τα χρήµατά τους. Άρα, λοι-
πόν, η αναβάθµιση της επιτροπής αποτελεί κατ’ ουσίαν τη λογο-
δοσία της εκάστοτε κυβέρνησης για την οικονοµική διαχείριση,
για την πορεία υλοποίησης του προϋπολογισµού και για την ου-
σιαστική αξιολόγηση της κοινωνικής ανταποδοτικότητας των
εξόδων και των δαπανών. Η διαδικασία αναβάθµισης της επι-
τροπής θα µας απαλλάξει επιτέλους και από τα ευτράπελα του
παρελθόντος και θα συνεισφέρει σ’ έναν πολιτικό και οικονοµικό
προσανατολισµό για τους επόµενους προϋπολογισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να συνεχίσουµε
πλέον µία αυτοµατοποιηµένη διαδικασία που επικυρώνει έναν
προϋπολογισµό άνευ ουσιαστικής κριτικής, ο οποίος έχει συ-
νταχθεί δύο χρόνια πριν. Απαιτείται έγκαιρη, έγκυρη και συνεχής
ενηµέρωση των δηµοσιονοµικών στοιχείων σε πραγµατικό πολι-
τικό χρόνο, καθώς και κριτική αντιµετώπιση αυτών, ούτως ώστε
να γνωρίζουν οι πολίτες τις επιπτώσεις των οικονοµικών πολιτι-
κών της κυβέρνησης στην καθηµερινότητά τους, αλλά και να
γνωρίζουν οι πολίτες τις επιπτώσεις των αριθµών στην αναπτυ-
ξιακή πορεία της χώρας µας.

Μετά απ’ όλα αυτά, σήµερα ερχόµαστε να επικυρώσουµε έναν
προϋπολογισµό ο οποίος συντάχθηκε το 2006 και του οποίου,
όλα τα δηµοσιονοµικά µεγέθη έχουν εκτροχιαστεί πλήρως, κατά
την εκτέλεσή του, και τελικά απετέλεσε και τον εθνικό λόγο για
εκλογές εξπρές το καλοκαίρι του 2007.

Βεβαίως, ακούγοντας και τις τοποθετήσεις και των συναδέλ-
φων της Αντιπολίτευσης, πρέπει να τονίσω πως οι αποκλίσεις
από τους αρχικούς στόχους δεν ήταν απλά οριακές, όπως ισχυ-
ρίστηκαν, αλλά ήταν σηµαντικές εκτροπές.

∆υστυχώς για τη χώρα µας, οι αριθµοί αποκαλύπτουν του
λόγου το αληθές. Και ας µπούµε στα οικονοµικά µεγέθη του προ-
ϋπολογισµού του 2007. κατ’ αρχάς, διαπιστώσαµε µία σηµαντική
υστέρηση στα φορολογικά έσοδα που φθάνει το 24,6%, ενώ στο
σύνολό τους τα τακτικά έσοδα είχαν υστέρηση 37,7%. Οι ανεί-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 18 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2009 507



σπρακτες οφειλές από 11,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2003,
εκτινάχθηκαν το 2007 στα 31.000.000.000 ευρώ. Τριπλασιάστη-
καν, δηλαδή, µέσα σε τέσσερα χρόνια.

Αυτό αποδεικνύει την πλήρη αποτυχία της φορολογικής πολι-
τικής της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, καθώς και την κα-
τάρρευση των φοροεισπρακτικών µηχανισµών.

Τα πιστωτικά έσοδα, δηλαδή ο δανεισµός, εκτινάχθηκαν στα
57,5 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι των προβλέψεων που ανέρχο-
νταν στα 30,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το σύνολο των πληρωµών
για δαπάνες άγγιξαν τα 116.000.000.000 ευρώ έναντι των προ-
βλέψεων που ανέρχονταν στα 89,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. ∆η-
λαδή έχουµε µία υπέρβαση της τάξης του 33,08%.

Το συνολικό δηµόσιο χρέος για την εξυπηρέτησή του χρειά-
στηκε επιπλέον 24.000.000.000 ευρώ. Οι δηµόσιες επενδύσεις
συρρικνώθηκαν και το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων
έφθασε αισίως στο 3,82% του ΑΕΠ, ενώ το 2003 ήταν 5%.

Αυτή η ανωτέρω συρρίκνωση των επενδύσεων είχε πολύ ση-
µαντικές αρνητικές επιπτώσεις στην παιδεία, την υγεία, την
έρευνα, την καινοτοµία και εν τέλει στο συνολικό αναπτυξιακό
και κοινωνικό υπόβαθρο της χώρας µας.

Ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας επιβραδύν-
θηκε επιστρέφοντας στα επίπεδα πριν του 1998. Η χώρα µας από
την πέµπτη θέση που κατείχε το 2003, βρέθηκε στη δεκάτη τε-
τάρτη θέση του 2007. Η ανεργία, δυστυχώς, αντιµετωπίστηκε µε
πρόσκαιρους και ρουσφετολογικούς διορισµούς ηµιαπασχο-
λούµενων στο δηµόσιο µέσα από τα Προγράµµατα «STAGE».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νεοφιλελεύθερες οικονοµι-
κές πολιτικές επιλογές της Νέας ∆ηµοκρατίας όλα αυτά τα χρό-
νια της διακυβέρνησής της έχουν οδηγήσει τη χώρα µας σε µία
γενικευµένη κρίση που θα διαπερνά όλα τα επίπεδα της κοινω-
νίας µας.

Χρόνο µε το χρόνο η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικο-
νοµίας επιδεινώθηκε. Χρόνο µε το χρόνο τα χρέη των νοικοκυ-
ριών πολλαπλασιάστηκαν και χρόνο µε το χρόνο οι φτωχές
εισοδηµατικές τάξεις έγιναν ακόµα φτωχότερες. Επιπλέον, εί-
χαµε επέκταση της φοροδιαφυγής, της παραοικονοµίας και της
διαφθοράς. Και να σκεφθεί κανείς πως επί των κυβερνήσεων της
Νέας ∆ηµοκρατίας δηµιουργήθηκε νέο επιπλέον χρέος για τη
χώρα µας ύψους 100.000.000.000 ευρώ. Και εµείς ακόµα ανα-
ρωτιόµαστε πού πήγαν αυτά τα χρήµατα. Οι υπηρεσίες κοινής
ωφέλειας έχουν υποβαθµιστεί και καταγραφούν ζηµίες µε ανε-
ξέλεγκτη πολιτική τιµών σε βάρος των καταναλωτών.

Τα ασφαλιστικά ταµεία αντιµετωπίζουν τεράστια οικονοµικά
προβλήµατα και συντηρούνται από τις επιχορηγήσεις του προϋ-
πολογισµού.

Η πολιτική των αποκρατικοποιήσεων αποδείχθηκε αναποτελε-
σµατική, αφού το δηµόσιο χρέος από το 2003 έως το 2007 αυ-
ξήθηκε κατά πολύ.

Ο οικοδοµικός κλάδος που στήριζε σε µεγάλο βαθµό τις επεν-
δύσεις στην οικονοµία της χώρας µας παρουσίασε σηµαντική
επιβράδυνση. ∆υστυχώς, συνεχίστηκε η αναποτελεσµατική αξιο-
ποίηση του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και το «πάγωµα» του
ΕΣΠΑ δηµιουργώντας έτσι ένα εκρηκτικό οικονοµικό µείγµα για
τη δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας µας η οποία δεν έχει
πραγµατικά προηγούµενο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά απ’ όλα αυτά τα αρνητικά
στοιχεία για τον προϋπολογισµό του 2007, εµείς, οι Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ οφείλουµε για λόγους κοινοβουλευτικής ευταξίας να
κυρώσουµε τον απολογισµό και ισολογισµό του κράτους για το
έτος 2007, παρ’ όλο που ήµασταν αντίθετοι µ’ αυτό τον προϋπο-
λογισµό και τον καταψηφίσαµε.

∆υστυχώς, για λόγους καθαρά τυπικούς οφείλουµε να κυρώ-
σουµε έναν προϋπολογισµό, προκειµένου να προχωρήσουµε
από µηδενική βάση στην εφαρµογή ενός νέου προγράµµατος
που θα αποκαταστήσει πρώτα τις κλονισµένες σχέσεις των πο-
λιτών µε το κράτος και θα προάγει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο
και τη διαφάνεια.

Κύριε Υφυπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας να σας παρακα-
λέσω, στην περίπτωση που γνωρίζετε ότι έχει ανακοινωθεί ο ισο-
λογισµός και ο απολογισµός για το 2008, να κάνουµε φέτος εµείς
την πρώτη αρχή και να προχωρήσουµε το 2009 στην επικύρωσή

του. Και αυτό στην περίπτωση που ο ισολογισµός και ο απολο-
γισµός έχουν ανακοινωθεί στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης.

Βεβαίως, αυτό το διάστηµα συζητούµε και για τον προϋπολο-
γισµό του 2010, ένας προϋπολογισµός που είναι µεταβατικός,
ένας προϋπολογισµός ανάγκης, αξιοπιστίας και δίκαιης διανο-
µής. Μετά θα προχωρήσουµε και σε προγραµµατικούς προϋπο-
λογισµούς, οι οποίοι θα προάγουν την αξιοπιστία της χώρας µας,
θα δώσουν ώθηση στην ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας και
θα καθιερώσουν ένα νέο πρότυπο ανάπτυξης µε κύριο στόχο την
ενίσχυση της οικονοµικής δραστηριότητας και την αποκατά-
σταση της κοινωνικής δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώντας πως η πολιτική συ-
γκυρία υπαγορεύει ίσως περισσότερο από ποτέ την ισχυροποί-
ηση του κοινοβουλευτισµού στη χώρα µας, κατά τα πρότυπα των
σύγχρονων δηµοκρατιών, θέλω να καταθέσω στη Βουλή µια
σειρά από προτάσεις που θα συµβάλουν στην ενίσχυση και ανα-
βάθµιση της Επιτροπής Ισολογισµού, Απολογισµού και Ελέγχου
του Προϋπολογισµού του Κράτους, µια αναβάθµιση η οποία θα
συµβάλει στην ποιοτικότερη λειτουργία του Κοινοβουλίου, στην
αξιοπιστία του πολιτικού µας συστήµατος και στην αξιοπρέπεια
των πολιτικών.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευστάθιος Κουτµερίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Στο σηµείο αυτό το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµο-

κρατίας του Νοµού Καρδίτσης κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για εννέα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχουν πει και προηγού-

µενοι οµιλητές, το ότι φθάνουµε σήµερα, περίπου στο τέλος του
2009, να συζητούµε τα πεπραγµένα του έτους 2007, προφανώς,
δεν περιποιεί τιµή για τη λειτουργία του κοινοβουλευτικού µας
συστήµατος. Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι και η τελευταία
ανώνυµη εταιρεία, µε βάση το νόµο, υποχρεούται να κάνει γε-
νική συνέλευση, µε αντικείµενο τον απολογισµό στο πρώτο εξά-
µηνο της επόµενης χρονιάς και όσο βέβαια και αν το ελληνικό
Κοινοβούλιο δεν µπορεί να έχει τέτοιου είδους χαρακτηριστικά
από τη µια πλευρά άλλο τόσο δεδοµένο είναι από την άλλη πως
για πράγµατα τα οποία κάνουµε σ’ ένα δεδοµένο χρόνο θα πρέ-
πει πολύ σύντοµα να τα κρίνουµε, να τα επικυρώνουµε ή αντί-
θετα να έχουµε µια διαφορετική αντίληψη, µια διαφορετική
άποψη.

Στη σηµερινή, λοιπόν, συζήτηση για την κύρωση του ισολογι-
σµού και απολογισµού για το 2007, δυο χρόνια µετά την εφαρ-
µογή του, µπορεί απλά κάποιος να διαπιστώσει πως ουσιαστικά
βρισκόµαστε σε µια τυπική διαδικασία, µια διαδικασία η οποία
λειτουργεί µόνο χάρη στην εφαρµογή του Κανονισµού της Βου-
λής. Και νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει σε αυτό,
από τη στιγµή που τα οικονοµικά δεδοµένα για τα οποία συζη-
τούµε είναι τετελεσµένα. Άλλωστε, δεν υπάρχει προηγούµενο
στο ελληνικό Κοινοβούλιο να µην ψηφιστεί κάποιος απολογισµός
ή ισολογισµός προηγούµενης χρονιάς. Και είµαι βέβαιος πως σε
κάθε περίπτωση κάθε κυβέρνηση, εφόσον λειτουργούµε µέσα
απ’ αυτήν την πρακτική, είναι κατά κάποιον τρόπο υποχρεωµένη
να ψηφίσει τον απολογισµό-ισολογισµό των προηγούµενων χρό-
νων. Αυτό το κάναµε και εµείς, όπως γνωρίζετε –εννοώ η κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας- πολύ καλά- και το 2004 και το 2005,
όταν ήρθαν για συζήτηση οι ισολογισµοί-απολογισµοί του 2002
και του 2003. ∆εν χρειάζεται, λοιπόν, να µπούµε σε µια συζήτηση
λογιστικής ανάλυσης.

Είναι δεδοµένο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε έναν απε-
ριόριστο κατάλογο αριθµών, τον οποίο συνιστά ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός µπορεί ο καθένας από εµάς να επιλέξει εκείνα τα
νούµερα, εκείνους τους αριθµούς, εκείνους τους δείκτες που τον
βολεύουν, ώστε να εξάγει οποιοδήποτε συµπέρασµα, παρου-
σιάζοντάς το, προφανώς, στη συνέχεια ως λογικοφανές. Και νο-
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µίζω ότι λίγο ή πολύ αυτό επικρατεί στην πρακτική µεταξύ µας,
ανάλογα µε τον πολιτικό χώρο που αντιπροσωπεύει ο καθένας
και ανάλογα µε το πού η παράταξη στην οποία ανήκει ο καθένας
από εµάς βρίσκεται τη δεδοµένη χρονική στιγµή της συζήτησης.

Επιλέγονται, λοιπόν, αριθµοί οι οποίοι κατά κάποιον τρόπο θε-
ωρούν ότι βάζουν στη γωνία την τότε Κυβέρνηση ή από την άλλη
πλευρά αποδεικνύουν ότι δεν λειτούργησε µε βάση κάποια δε-
δοµένα τα οποία έπρεπε να έχει λάβει υπ’ όψιν της.

Ωστόσο, για τους Έλληνες πολίτες, για τους φορολογούµε-
νους, δεν έχει σηµασία η αξιολόγηση των αριθµητικών ποσο-
στών. Σηµασία κυρίως έχουν οι πολιτικές επιλογές που κάνουν τα
κόµµατα, όταν βρίσκονται στην κυβέρνηση και η συνέπεια µε την
οποία τις ακολουθούν. Γιατί η κυβέρνηση κρίνεται καθηµερινά
γι’ αυτά που πράττει ή και γι’ αυτά που δεν πράττει κατά την
εφαρµογή της εξαγγελθείσας πολιτικής της.

Και οι αριθµητικές τις επιδόσεις βρίσκονται πάντα υπό το πρί-
σµα της ορθής δηµοσιονοµικής διαχείρισης και της διαφάνειας
των πολιτικών της εξαγγελιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
είναι µεν ένα τακτικό µέγεθος, δεν είναι ένα στιγµιαίο γεγονός,
δεν είναι ένα µεµονωµένο δηµοσιονοµικό επεισόδιο. Από τη
φύση του ακολουθεί τους προηγούµενους προϋπολογισµούς
και προετοιµάζει τους επόµενους.

Με άλλα λόγια, ένας προϋπολογισµός δεν µπορεί να είναι ου-
δέτερος στο χρόνο. Το λέω αυτό γιατί σήµερα ο καθένας από
εµάς ξέρει ποια ήταν η πραγµατική κατάσταση της οικονοµίας
µας το Μάρτιο του 2004. Κάθε πολίτης γνωρίζει την κατάσταση
της οικονοµίας που παρέλαβε η τότε κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Όµως,
αν πρέπει κανείς να αναλωθεί σε µια τέτοιου είδους αντιπαρά-
θεση, επαναλαµβάνω για µια ακόµα φορά την προηγούµενη
σκέψη µου, είναι πολύ εύκολο να βρούµε τα νούµερα τα οποία
µας βολεύουν. Όµως, εγώ δεν προτίθεµαι να µπω σε µια τέτοιου
είδους συζήτηση γιατί εκτιµώ ότι και αυτό που πρέπει να περά-
σουµε ως µήνυµα στους πολίτες ουσιαστικά δεν θα το πετύ-
χουµε, αλλά πολύ περισσότερο έχει έναν πολύ µεγάλο βαθµό
υποκειµενικής εκτίµησης, κάτι που αντιλαµβάνεστε, δεν βοηθά
κανέναν µας σε αυτήν την Αίθουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηριστικό γνώρισµα και
απαραίτητο στοιχείο για την υλοποίηση µιας εποικοδοµητικής
συζήτησης είναι η αυτοκριτική. Η αυτοκριτική, η κριτική αλλά και
η κατάθεση προτάσεων, αποτελούν απαραίτητα στοιχεία για τη
λειτουργία της δηµοκρατίας. Γιατί η αποδοχή του λάθους κατά
την άποψή µου είναι γενναιότητα και όχι αδυναµία. Και ναι, εγώ
από τη δική µου πλευρά οφείλω να παραδεχθώ ότι η προηγού-
µενη κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας υπήρξε διστακτική στην
προώθηση ακόµη µεγαλύτερων διαρθρωτικών αλλαγών στην οι-
κονοµία, αλλαγές που θα έδιναν µια άλλη προοπτική στην προ-
σπάθεια που κάναµε για νοικοκύρεµα της ελληνικής οικονοµίας.

Πρέπει ωστόσο όλοι µαζί να αναλογιστούµε τις ευθύνες, βλέ-
ποντας κατάµατα την πραγµατικότητα, µια πραγµατικότητα για
την οποία όλοι έχουµε µερίδιο ευθύνης, µια πραγµατικότητα που
όλοι µαζί οι κοινωνικοί εταίροι, οι πολιτικοί, οι παραγωγικές τά-
ξεις, τα συνδικαλιστικά όργανα, συνδιαµορφώνουµε.

Από το Μάρτιο του 2004 η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
έδινε επανειληµµένα έναν πολύπλευρο αγώνα για να αντιµετω-
πίσει µεγάλα οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα, προβλήµατα
που δηµιουργήθηκαν τα προηγούµενα χρόνια. ∆ώσαµε ένα
άνισο αγώνα ενάντια σε λάθη, αλλά και σε παραλείψεις, για την
ανατροπή και αποκατάσταση των κοινωνικών αδικιών. Έναν
αγώνα για την ανάπτυξη της χώρας µας, την απασχόληση και την
κοινωνική δικαιοσύνη. Στην προσπάθειά µας αυτή, δυστυχώς,
δεν είχαµε καµµία απολύτως στήριξη. Είναι το σηµείο στο οποίο
θέλω να σταθώ, αν όντως µέσα από το ρόλο µας σε αυτό το
χώρο θέλουµε να φέρουµε κάτι καινούργιο, να δείξουµε στην ελ-
ληνική κοινωνία και στους Έλληνες πολίτες ότι πραγµατικά
αφουγκραζόµαστε τα προβλήµατα και τις ανάγκες τους. Αντί-
θετα –επανέρχοµαι σε αυτό που έλεγα νωρίτερα- αντιµετωπί-
σαµε τη µιζέρια µιας διαρκώς άγονης και στείρας
αντιπολίτευσης. Παράλληλα, είχαµε να αντιµετωπίσουµε και τις
αντιδράσεις καλοβολεµένων κοινωνικών οµάδων, επαγγελµατι-

κών οµάδων, επειδή θίγονταν τα συµφέροντά τους.
Τώρα, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, αντιµετωπίζετε

και εσείς µια ανάλογη πραγµατικότητα. Και νοµίζω ότι σε ένα
µικρό ή µεγαλύτερο βαθµό µπορείτε να αντιληφθείτε τη δυσκο-
λία της τότε θέσης της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον προϋπολογισµό του 2007
επιδιώχθηκε µεταξύ άλλων η µείωση του ελλείµµατος, η απο-
κλιµάκωση του δηµοσίου χρέους, η µείωση της ανεργίας, η ενί-
σχυση της περιφερειακής σύγκλισης, η ενδυνάµωση της
κοινωνικής συνοχής.

Η πορεία επίτευξης αυτών των στόχων κατά τη δική µου
άποψη –ήµουν Βουλευτής εκείνη την περίοδο- κρίνεται ικανο-
ποιητική. Τα βασικά µεγέθη του προϋπολογισµού εκτιµάται
όντως –ακούστηκε και νωρίτερα- ότι απέκλιναν οριακά από τις
αρχικές προβλέψεις. Τα αποτελέσµατα όµως, ήταν και είναι µε-
τρήσιµα. Αναγνωρίστηκαν από όλους τους διεθνείς οργανι-
σµούς. Η φθινοπωρινή έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το
Νοέµβριο του 2007 το επιβεβαίωσε το ίδιο και το ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο στις 10-12-2007. Έκρινε πώς οι ελληνικές αρχές
ακολουθούν την κατάλληλη οικονοµική πολιτική περαιτέρω δη-
µοσιονοµικής εξυγίανσης.

Ωστόσο, η ικανοποιητική εκτέλεση του κρατικού προϋπολογι-
σµού του 2007, όπως και κάθε άλλου προϋπολογισµού δεν ση-
µαίνει ότι έχουν επιλυθεί όλα τα προβλήµατα της ελληνικής
οικονοµίας. Υπάρχουν ακόµα αδυναµίες, υστερήσεις, αγκυλώ-
σεις και παθογένειες, πολλές από τις οποίες έρχονται από το πα-
ρελθόν.

Κύριε Υφυπουργέ, «πεδίον δόξης λαµπρό» για τη δική σας Κυ-
βέρνηση, να αποδείξετε ότι όλα αυτά µπορείτε να τα αλλάξετε
και να τα κάνετε καλύτερα προς όφελος της ελληνικής κοινω-
νίας, προς όφελος των Ελλήνων πολιτών.

Ωστόσο η εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2007, ενός δια-
φανούς και ρεαλιστικού προϋπολογισµού, αποτέλεσε ένα ακόµα
σταθερό βήµα στη µεγάλη προσπάθεια που καταβάλει η χώρα
µας τα τελευταία χρόνια για τη διαµόρφωση µιας υγιούς και δυ-
ναµικής οικονοµίας, µιας δίκαιης πάνω απ’ όλα κοινωνίας.

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις και επειδή επαναλαµβάνω έχει
λειτουργήσει σαν πρακτική στα κοινοβουλευτικά δεδοµένα, στην
κοινοβουλευτική λειτουργία, καλώ όλες τις πτέρυγες του Κοι-
νοβουλίου –ακούστηκε η άποψή τους νωρίτερα- να υπερψηφί-
σουµε τον απολογισµό και το γενικό ισολογισµό του οικονοµικού
έτους 2007.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας του

ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρέας Μακρυπίδης για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε τον απολογισµό και

ισολογισµό του 2007. Άκουσα τον Εισηγητή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να αντιδρά στην κριτική που ασκήσαµε και στην
επιτροπή και εδώ όσον αφορά το χρόνο που συζητήθηκε στην
αρµόδια επιτροπή ο απολογισµός και ο ισολογισµός. Είθισται
αυτός να συζητείται το χρονικό διάστηµα Μαΐου-Ιουνίου και αυτό
έχει συγκεκριµένο στόχο, να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι παρατηρή-
σεις και οι απόψεις εν όψει της σύνταξης του προϋπολογισµού
του επόµενου χρόνου. Κατά τη γνώµη µου, εσκεµµένα, συνει-
δητά η Νέα ∆ηµοκρατία απέφυγε στο χρονικό διάστηµα εκείνο
να συζητήσει τον απολογισµό και ισολογισµό του 2007 για δύο
λόγους: ο πρώτος λόγος ήταν γιατί ήθελε να αποφύγει την κρι-
τική για τη γενικότερη οικονοµική πολιτική, πέρα από την όποια
κριτική θα ασκούσαν στον απολογισµό του 2007 και µάλιστα
Μάιο Ιούνιο του 2009, µια επίµαχη περίοδο όπου όντως τα δη-
µοσιονοµικά ήδη είχαν µπει σε µία τροχιά εκτροχιασµού. Άρα,
συνειδητά απέφυγε η Νέα ∆ηµοκρατία ως κυβέρνηση το Μάϊο
Ιούνιο του τρέχοντος έτους να το φέρει προς συζήτηση και ήλθε
τώρα επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ.

Όµως, πέρα από τη συγκεκριµένη αναφορά θα ήθελα να πω
για τον απολογισµό και ισολογισµό του 2007: ∆εν µπορούµε να
δούµε σήµερα τον απολογισµό αυτό χωρίς να αναφερθούµε
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στον προϋπολογισµό που είχε συντάξει τότε η Νέα ∆ηµοκρατία,
έναν προϋπολογισµό που όντως και εµείς ως Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση είχαµε καταψηφίσει, όπως και τα άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. Και αν σήµερα έλθουµε να διαπιστώσουµε αυτό
µέσα από τον απολογισµό και ισολογισµό, δηλαδή, την αποτυ-
χία του προϋπολογισµού τότε, θα πουν ότι το κάναµε εκ των
υστέρων. Όµως την αποτυχία του προϋπολογισµού του 2007
την οµολόγησε πρώτα και κύρια και µάλιστα κατά το χρονικό διά-
στηµα που υλοποιείτο αυτός ο προϋπολογισµός, η ίδια η Νέα
∆ηµοκρατία ως κυβέρνηση τότε. Γιατί; Θυµάστε τον Αύγουστο
του 2007; Είπε ότι πάµε σε πρόωρες εκλογές, οµολογώντας
πέραν των άλλων αποτυχία στην υλοποίηση του προϋπολογι-
σµού και µάλιστα στους λόγους που επικαλέσθηκε τότε ήταν «για
να συντάξουµε ένα νέο προϋπολογισµό που θα είναι αξιόπιστος,
ειλικρινής και αναπτυξιακός» οµολογώντας ότι ο προϋπολογι-
σµός του 2007 είχε αποτύχει σε όλους αυτούς τους στόχους.

Επιπρόσθετα, θα δούµε ότι ο προϋπολογισµός του 2007 είχε
αποτύχει και για µια σειρά άλλους λόγους, πέραν από τα δηµο-
σιονοµικά µεγέθη. Είχε δηµιουργήσει σοβαρά κοινωνικά προ-
βλήµατα, που ήδη είχαν εκφραστεί από τις αντιδράσεις των
εργαζοµένων.

Όµως βλέπουµε ότι και ο προϋπολογισµός του 2007 µέσα από
τη σηµερνή συζήτηση του απολογισµού και του ισολογισµού
είναι ένα µέρος µιας αποτυχηµένης γενικότερης οικονοµικής πο-
λιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας καθ’ όλη την πενταετία διακυβέρ-
νησης της χώρας. Και αυτό γιατί; Γιατί για πρώτη φορά στα
ελληνικά χρονικά έχουµε µέσα σε µία πενταετία µια κυβέρνηση
να οδηγεί τη χώρα σε επιτήρηση τρείς φορές: την πρώτη µε τη
συνειδητή επιλογή της που είχε να κάνει µε την περίφηµη πλέον
απογραφή.

Η δεύτερη φορά που µπήκαµε σε επιτήρηση ήταν το 2007,
όταν µε τον προϋπολογισµό που είχε ψηφίσει τον ∆εκέµβριο του
2006 έλεγε ότι είναι προϋπολογισµός που θα µας βγάλει από την
επιτήρηση. ∆ηλαδή, θα έχουµε πέραν των άλλων στοιχείων µεί-
ωση του ελλείµµατος κάτω από το 3%, όπως προβλεπόταν και
πως έκλεισε στο 3,7%, που σηµαίνει ότι στο τέλος του 2007 ήδη
είχαµε ένα από τα βασικά µεγέθη όσον αφορά την επιτήρηση να
έχει βγει εκτός. Άρα, ενώ βγήκαµε στην αρχή του 2007, κατά τη
διαχείριση του προϋπολογισµού, την υλοποίησή του, οδηγηθή-
καµε πάλι σε επιτήρηση δεύτερη φορά. Και µάλιστα στο τέλος
της πενταετίας, το 2009, οδηγηθήκαµε ξανά για τρίτη φορά σε
επιτήρηση στη χώρα µας, και σήµερα µπορούµε να µιλάµε για
έναν τέτοιο εκτροχιασµό των δηµοσιονοµικών µεγεθών που δεν
έχει προηγούµενο στα δηµοσιονοµικά και οικονοµικά χρονικά της
χώρας µας, όχι µόνο της δικής µας αλλά και των άλλων κρατών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό το έλλειµµα έχει φθάσει στο
12,7% ενώ, το δηµόσιο χρέος έχει ξεπεράσει τα 300.000.000.000
ευρώ.

∆εν θέλω να ακούσω για άλλη µία φορά από τους συναδέλ-
φους της Νέας ∆ηµοκρατίας να επικαλούνται τη διεθνή χρηµα-
τοπιστωτική και οικονοµική κρίση.

Ερωτώ: Πόσο ήταν το δηµόσιο χρέος το 2003; Από ιδρύσεως
του ελληνικού κράτους, από το 1821, το 1826, το 1932 που έγινε
η σύσταση του νέου ελληνικού κράτους µέχρι τις 31-12-2007 το
δηµόσιο χρέος ήταν 170.000.000.000 και τον Ιούνιο, τον Ιούλιο,
τον Σεπτέµβριο του 2009 εκτοξεύτηκε στα 300.000.000.000
ευρώ, δηλαδή, είχαµε µία αύξηση µέσα σε µία πενταετία της τά-
ξεως του 60% µε 70% του δηµοσίου χρέους.

∆ικαιούµαστε να ρωτήσουµε, πού πήγαν αυτά τα λεφτά;
Πήγαν στην παιδεία, πήγαν στην υγεία, στην πρόνοια, στη βελ-
τίωση των υποδοµών, πήγαν στη βελτίωση του βιοτικού επιπέ-
δου των ίδιων των πολιτών; Όχι, αλλά δυστυχώς πήγαν στους
«ηµέτερους». Και γι’ αυτό µέσα από αυτήν τη γενικότερη οικο-
νοµική πολιτική ο ελληνικός λαός πριν από ενάµιση µήνα έστειλε
τη Νέα ∆ηµοκρατία στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, γιατί είδε,
έκρινε, συνέκρινε και αποφάσισε!

Όµως, κυρίες και κύριοι, δεν είναι δικές µας αυτές οι κριτικές.
∆εν είναι µόνο η αποτυχία του προϋπολογισµού όπως προκύπτει
από τον ισολογισµό και απολογισµό, τα στοιχεία τα οποία συζη-
τούµε σήµερα της Νέας ∆ηµοκρατίας που απέτυχε. Ο προϋπο-
λογισµός του 2008 επίσης απέτυχε όσον αφορά την υλοποίηση

και τα αποτελέσµατά του. Μεγάλες αποκλίσεις.
Έχουµε την οµολογία του τότε Υπουργού Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών τον Αύγουστο του 2008, ότι όσον αφορά τουλάχιστον
το σκέλος των εσόδων πιάσαµε πάτο και µάλιστα σε περίοδο που
δεν είχε ακόµα εκδηλωθεί η διεθνής χρηµατοπιστωτική κρίση,
που σηµαίνει ότι είχαν οµολογία αποτυχίας όσον αφορά την πο-
ρεία των εσόδων. Και εξίσου είχαµε αποτυχία και απόκλιση και
υπέρβαση στις δαπάνες και γι’ αυτό βλέπουµε ότι το έλλειµµα
το 2008, όπως προκύπτει από τον προϋπολογισµό και από την
εισηγητική έκθεση, είναι περίπου της τάξεως του 7,7 % -εάν δεν
κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ- που σηµαίνει ότι για τρίτη συνεχή
χρονιά έχουµε απόκλιση σε όλα τα µεγέθη και γι’ αυτό είµαστε
υποχρεωµένοι, γι’ αυτό έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και επι-
βάλλει αυτούς τους αυστηρούς όρους όσον αφορά την παρα-
πέρα προσπάθεια που κάνει σήµερα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
Γιατί; Γιατί για τρία συνεχή χρόνια είχαµε αποκλίσεις όσον
αφορά τα δηµοσιονοµικά µεγέθη, όπως ήµασταν υποχρεωµένοι
να τα τηρήσουµε τουλάχιστον στο έλλειµµα κάτω από το 3% στα
πλαίσια της Συνθήκης του Μάαστριχτ.

Και δεν είναι µόνο αυτά. Μίλησα προηγουµένως -και δεν το
είπα από αντιπολιτευτική διάθεση- για τον εκτροχιασµό τον δη-
µοσιονοµικό του τρέχοντος έτους, του 2009, που πλέον ποια
ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόβλεψη που κάνατε τον
∆εκέµβριο του 2008 για τον προϋπολογισµό του 2009 όσον
αφορά το έλλειµµα; Εάν δεν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ, ήταν
2,7%. Και ερχόµαστε ένα µήνα µετά, τέλος Ιανουαρίου του 2009,
µε το Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης που κατέθεσε ο
κ. Παπαθανασίου, ο διάδοχος του κ. Αλογοσκούφη στις Βρυξέλ-
λες, να κάνει πρόβλεψη του ελλείµµατος στο 3,5%. Ο ίδιος ο
Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών της ίδιας κυβέρνησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας το Μάιο προβλέπει ότι το έλλειµµα θα ανέλ-
θει στο 5%, το Σεπτέµβριο στο 6% και τον Οκτώβριο αποκαλύ-
φθηκε πλέον ότι έχει φθάσει στο δυσθεώρητο ύψος του 12,7%.

Να γιατί µιλάµε πλέον για µία συνολικά αποτυχηµένη οικονο-
µική πολιτική από τη µεριά της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας για όλο το χρονικό διάστηµα που είχε την ευθύνη της
διακυβέρνησης της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από το δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα είχαµε και κοινωνικό έλλειµµα. Φθάσαµε µέσα σε µία πε-
νταετία να έχουµε µείωση όχι µόνο του πραγµατικού εισοδήµατος,
αλλά σε αρκετές περιπτώσεις και του ονοµαστικού εισοδήµατος
για τη µεγάλη πλειοψηφία των εργαζοµένων, των µισθωτών, των
συνταξιούχων µέσα από τη φορολογική επιβάρυνση, τη φορο-
λογική επιδροµή που είχαµε στα µικρά και µεσαία εισοδήµατα,
όταν την ίδια στιγµή αφήναµε στο απυρόβλητο τις µεγάλες επι-
χειρήσεις µέσα από δύο συγκεκριµένες συνειδητές επιλογές. Η
µία επιλογή ήταν µε τη µείωση των συντελεστών φορολογίας των
µεγάλων επιχειρήσεων που τους χάριζαν 3.000.000.000 µε
4.000.000.000 είτε µε τη µείωση των συντελεστών είτε µε τη χα-
µηλή µείωση των διανεµόµενων κερδών και από την άλλη είχαµε
έξαρση της φοροδιαφυγής.

Εδώ θέλω να σταθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ∆εν είναι
τυχαίο γεγονός η έξαρση της φοροδιαφυγής και το δυσθεώρητο
σήµερα ποσό των απαιτούµενων ανείσπρακτων οφειλών. Είναι
αποτέλεσµα συνειδητής επιλογής. Ηχούν ακόµα στ’ αυτιά µου οι
δηλώσεις του κ. Καραµανλή το ∆εκέµβριο του 2003 σ’ αυτήν την
Αίθουσα όταν συζητούσαµε τον προϋπολογισµό για το 2004. Ως
Αρχηγός τότε της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έλεγε σ’ αυτήν
την Αίθουσα: «Θα καταργήσουµε το Σ∆ΟΕ». Έστειλε έτσι ένα µή-
νυµα στην αγορά ότι σταµατάµε τον έλεγχο, που σηµαίνει
έξαρση της φοροδιαφυγής, ασυλία, αυθαιρεσία. Αυτό εκφρά-
στηκε µε συγκεκριµένες επιλογές, µε την απόφαση συνοπτικής
διαδικασίας περαίωσης ανέκδοτων υποθέσεων για τους κατά
τεκµήριο ειλικρινείς φορολογούµενους και από την άλλη µπο-
ρούσαν να φοροδιαφεύγουν. Μπορεί να έκανε φοροδιαφυγή ο
µικροµαγαζάτορας γιατί δεν έκοβε µία απόδειξη των 5 και 10
ευρώ, ο µικροµεσαίος γιατί δεν έκοβε µία απόδειξη των 1.000
ευρώ, αλλά είχαµε και έξαρση της φοροδιαφυγής µέσα από την
ασυδοσία που επικράτησε µέσα απ’ αυτήν τη φορολογική ασυλία
µε το «όργιο» των πλαστών και εικονικών τιµολογίων που γέµι-
σαν την αγορά και αφορούσαν λίγες και πολύ µεγάλες επιχειρή-
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σεις.
Άρα βλέπουµε ότι ήταν συνειδητή επιλογή της κυβέρνησης

της Νέας ∆ηµοκρατίας το σύνθηµα που έλεγε «σταµατάµε τον
έλεγχο, ασυλία στους φοροφυγάδες». Εµείς πιστεύουµε ότι ο
έλεγχος, ο επανέλεγχος, ο αυτοέλεγχος είναι συστατικά της δη-
µοκρατίας. Ο µη έλεγχος είναι ασυλία και αυθαιρεσία.

∆εν είναι µόνο το δηµοσιονοµικό έλλειµµα, δεν είναι µόνο το
κοινωνικό έλλειµµα. ∆ηµιουργήσατε και έλλειµµα αξιοπιστίας στη
χώρα µας, αυτό που ζούµε σήµερα, αυτήν την εικόνα που έχει η
χώρα µας σ’ όλους τους ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς.
Μόνο σ’ έναν τοµέα δηµιουργήσατε περίσσευµα. Ενώ είχαµε κοι-
νωνικό δηµοσιονοµικό έλλειµµα, ενώ είχαµε έλλειµµα αξιοπι-
στίας, δηµιουργήσατε περίσσευµα διαφθοράς. Αυτή είναι η
κατάσταση στην οποία φέρατε τη χώρα µας όταν µέσα σ’ ένα
χρόνο, από το 2008 µέχρι τώρα, κατρακύλησε κατά δεκαπέντε
θέσεις στην παγκόσµια κατάταξη ογδόντα κρατών. Άρα από τη
µια έλλειµµα κοινωνικό, έλλειµµα δηµοσιονοµικό, έλλειµµα αξιο-
πιστίας, από την άλλη έξαρση και περίσσευµα διαφθοράς. Αυτή
είναι η πολιτική σας συνολικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα να επικεντρωθώ
σε µια σειρά από άλλα ζητήµατα που αναφέρονται µέσα στον
απολογισµό και τον ισολογισµό σε σχέση µε επί µέρους στοιχεία
όσον αφορά τα έσοδα, όµως θα πω ότι στα ανείσπρακτα έσοδα
προβλέπατε το 2007 α’ ποσό. ∆ιαβάζω τώρα στον απολογισµό
ότι έχουµε µείωση των εισπραχθέντων φορολογικών εσόδων
κατά 24% µε συνολική υστέρηση 37%. Εσείς το λέτε αυτό µέσα
στον απολογισµό. Αυτό και µόνο επιβεβαιώνει του λόγου το αλη-
θές που προηγουµένως επικαλέσθηκα σε σχέση µε τη φορολο-
γική σας πολιτική. Έφθασαν συνολικά οι ανείσπρακτες οφειλές
από 11.000.000.000 ευρώ που ήταν το 2003 να είναι στο ποσό
των 31.000.000.000 ευρώ το 2007.

Κάθε χρόνο αυξάνατε κατά 10.000.000.000 τις ανείσπρακτες
οφειλές, που σηµαίνει ότι προσπαθούσατε µέσα από την έµµεση
φορολογία, µέσα από την αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης κ.λπ., να καλύψετε κάποιες ανάγκες. Μέσα σε πέντε χρόνια
αυξήσατε επτά φορές τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύ-
σιµα. Πέντε φορές αυξήσατε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα
τσιγάρα και στα ποτά. Αυξήσατε τον φόρο προστιθέµενης αξίας.
Κι ενώ προσπαθούσατε µέσα από την αύξηση της φορολογίας,
την έµµεση, την πιο άδικη, να καλύψετε κάποιες ανάγκες σε επί-
πεδο εσόδων, από την άλλη τα ανείσπρακτα απαιτητά αυξάνο-
νταν αλµατωδώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µας δοθεί η ευκαιρία να συ-
ζητήσουµε και τις επόµενες ηµέρες, στον προϋπολογισµό και
στο επικείµενο φορολογικό νοµοσχέδιο που θα φέρει η Κυβέρ-
νηση, το οποίο θα αλλάξει άρδην το σκηνικό, την πολιτική µας,
τον προσανατολισµό, τους στόχους, τη δοµή των υπηρεσιών του
Υπουργείου Οικονοµικών, γιατί είναι µία αναγκαιότητα σήµερα.

Θα µείνω, όµως, στο εξής: Χαίροµαι, διότι άκουσα από τον αρ-
µόδιο Υφυπουργό, τον κ. Σαχινίδη, να δηλώνει ότι όσον αφορά τη
λειτουργία αυτής της επιτροπής, προτίθεται να την ενηµερώνει
κάθε τετράµηνο. Αυτό δείχνει ότι και σε αυτόν τον τοµέα έχουµε
µία άλλη φιλοσοφία. Θέλουµε να γίνεται έλεγχος κάθε τετρά-
µηνο, διότι, όπως είπα και προηγουµένως, είναι συστατικό της
δηµοκρατίας ο έλεγχος των δηµοσιονοµικών.

Και θα ήθελα, κύριε Υφυπουργέ, να δεσµευτείτε, η αρµόδια
επιτροπή να στελεχωθεί και µε τους ανάλογους εµπειρογνώµο-
νες, ούτως ώστε να είµαστε πιο αποτελεσµατικοί στη λειτουργία
επ’ ωφελεία και του προϋπολογισµού, αλλά και του κοινωνικού
οφέλους του κράτους, των πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη και Οικονοµι-
κών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 13 Οκτωβρίου
2009 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Υπαγωγή Εθνικής
Υπηρεσίας Πληροφοριών στον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη» (ΦΕΚ Α’ 215) και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.

Τελευταίος έχει το λόγο ο συνάδελφος Βουλευτής Β’ Θεσσα-
λονίκης κ. Σάββας Αναστασιάδης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για εννέα λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Θα χρειαστώ λιγότερο χρόνο,

κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, µε µπερδέψατε σήµερα και είναι η πρώτη

µου παρουσία στη Βουλή, διότι ενώ συζητάµε για τον απολογι-
σµό του έτους 2007, µόνο γι’ αυτό δεν ακούσαµε τίποτα. Ακού-
σαµε για τον προϋπολογισµό του 2008 και για τους δείκτες του
2009.

Και, βέβαια, για την καταγραφή –επειδή αναφέρθηκαν και νού-
µερα- πρέπει να πούµε ότι πράγµατι το δηµόσιο χρέος που πα-
ραδόθηκε από το ΠΑΣΟΚ στη Νέα ∆ηµοκρατία το 2004 ήταν
ύψους 170.000.000.000, ως ποσοστό, όµως, του ΑΕΠ το παρέ-
λαβε το 1981 η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ 30% και το παρέδωσε
110%.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-
µερα να συζητήσουµε την κύρωση του απολογισµού και ισολο-
γισµού του κράτους για το οικονοµικό έτος 2007. Καλούµαστε,
δηλαδή, να διευκρινίσουµε µέσα από συγκεκριµένα στοιχεία αν
η τότε κυβέρνηση και σε ποιο βαθµό είχε επαληθευθεί για τις
προβλέψεις της. Ο απολογισµός αποτυπώνει την ανασκόπηση
ενεργειών και δραστηριοτήτων που υλοποιήθηκαν σύµφωνα µε
τον προγραµµατισµό του έτους εκείνου. Με βάση τα αποτελέ-
σµατα η τότε κυβέρνηση λογοδοτεί και κρίνεται αναφορικά µε
την εκτέλεση του προϋπολογισµού.

Συµµετέχω σε αυτήν την κορυφαία διαδικασία µε ιδιαίτερα αι-
σθήµατα χαράς και συγκίνησης, αφού η σηµερινή είναι η παρ-
θενική µου εµφάνιση στο Βήµα της Βουλής των Ελλήνων.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου
µε µία παρατήρηση, κάτι που έγινε και σχεδόν από όλους τους
προηγούµενους οµιλητές και η οποία αφορά την επίσπευση της
διαδικασίας κύρωσης του απολογισµού.

Συνεδριάζουµε σήµερα µε καθυστέρηση δύο ετών για τα απο-
τελέσµατα του προϋπολογισµού του 2007. Η λειτουργία αυτή
είναι αρκετά καθυστερηµένη και θα έπρεπε, κύριε Πρόεδρε, να
θεσµοθετηθεί η συζήτηση αυτή να γίνεται µέσα στο πρώτο εξά-
µηνο της επόµενης χρονιάς, για να είναι έτσι και χρήσιµος για
την κατάρτιση του επόµενου προϋπολογισµού και να αποφεύ-
γονται τυχόν λάθη και παραλείψεις. Νοµίζω ότι αυτό το επιτάσ-
σει η κοινή λογική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2007
ήταν ο πρώτος που προέβλεπε τη θεαµατική βελτίωση των δη-
µόσιων οικονοµικών στοιχείων, κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό εάν ανα-
λογιστεί κανείς ότι υπήρξε ο πρώτος προϋπολογισµός κατά τη
µεταολυµπιακή περίοδο που προέβλεπε και πραγµατοποίησε
ανάπτυξη µε µεταρρυθµίσεις που δεν στηρίζονταν στις δηµόσιες
επενδύσεις, αλλά απέδωσαν καρπούς ενισχύοντας την ιδιωτική
πρωτοβουλία και επιχειρηµατικότητα.

Με τον προϋπολογισµό του 2007 εφαρµόστηκε ένα µίγµα οι-
κονοµικής πολιτικής ήπιας δηµοσιονοµικής προσαρµογής για την
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας µε κεντρικούς άξονες την
αποκατάσταση και εδραίωση της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας,
την αποκατάσταση της διαφάνειας των οικονοµικών στοιχείων,
τη βελτίωση του επιχειρηµατικού κλίµατος, την προσέγγιση
ξένων επενδύσεων και την ενίσχυση των εξαγωγών.

Το 2007 επιδιώχθηκε επίσης η συνέχιση της πολιτικής για τη
µείωση του ελλείµµατος και τη δραστική αποκλιµάκωση του δη-
µόσιου χρέους. Οι βασικές κατευθυντήριες γραµµές που είχαν
τεθεί εφαρµόστηκαν. Οι αποκλίσεις στα βασικά µεγέθη είναι
οριακές και οφείλονται σε απρόβλεπτα γεγονότα. Τα φορολο-
γικά έσοδα του κράτους αυξήθηκαν, όχι λόγω πρόσθετης φορο-
λόγησης, αλλά χάρη στη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας
των φορολογικών αρχών στον έλεγχο και την είσπραξη. Η αύ-
ξηση των εσόδων ανέρχεται σε ποσοστό 30% έναντι των προ-
βλεπόµενων το 2007 και σε ποσοστό 32% σε σχέση µε τις
εισπράξεις του προηγούµενου έτους, του 2006.

Τα έξοδα παρουσίασαν µικρή αύξηση έναντι των προβλέψεων.
Η απόκλιση αυτή οφείλεται στα πρόσθετα κονδύλια που διατέ-
θηκαν για την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών –είχαµε τις
πυρκαγιές στην Πελοπόννησο- την άµεση ανακούφιση των πλη-
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γέντων, τη διενέργεια των εθνικών εκλογών, την τακτοποίηση
των οφειλών του ελληνικού δηµοσίου προς την Ολυµπιακή Αε-
ροπορία, καθώς και την εξυπηρέτηση του υπέρογκου δηµόσιου
χρέους, κληρονοµιά των προηγούµενων κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ.

Η υλοποίηση, επίσης, του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύ-
σεων του 2007 προχώρησε ικανοποιητικά. Οι δαπάνες των δη-
µοσίων επενδύσεων παρουσίασαν µικρή υστέρηση σε σχέση µε
τις προβλέψεις, ενώ σε σχέση µε το 2006 παρουσίασαν αύξηση
της τάξης του 6,6%. ∆ηµιουργήθηκαν υποδοµές για την ανά-
πτυξη και για υψηλή ποιότητα ζωής παντού και ιδίως στην ελλη-
νική περιφέρεια. Όλα αυτά τα στοιχεία τα πιστοποιούν και
διεθνείς οικονοµικοί οργανισµοί, όπως η ∆ιεθνής Τράπεζα, το
∆ιεθνές Ταµείο, η ΕUROSTAT, η Τράπεζα της Ελλάδος και άλλοι.

Μεγαλύτερη δε επιβεβαίωση της θετικής πορείας της ελληνι-
κής οικονοµίας το 2007 ήταν η απόφαση του Συµβουλίου Υπουρ-
γών Οικονοµίας των χωρών του ευρώ για την έξοδο της Ελλάδος
από τη διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος, που έγινε τον Ιού-
νιο του 2007.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας µε τη γλώσσα των
αριθµών τα στοιχεία είναι συγκεκριµένα και αδιάψευστα και απο-
δεικνύουν την ορθότητα των επιλογών και της πολιτικής της κυ-
βέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας κατά το οικονοµικό έτος 2007.
Μιλώντας µε κοινωνική ευαισθησία το έργο της τότε κυβέρνη-
σης κρίνεται ακόµη πιο πετυχηµένο, αφού κατάφερε να ισχυρο-
ποιήσει το κοινωνικό της πρόσωπο µέσω των αυξηµένων
δαπανών και των επιδοµάτων κοινωνικής πρόνοιας για τη δικαι-
ότερη κατανοµή του παραγόµενου πλούτου. Μπορώ επ’ αυτού
να σας υπενθυµίσω τις αυξήσεις στις συντάξεις και ιδιαίτερα
στον ΟΓΑ, την αύξηση του επιδόµατος ανεργίας, την αύξηση στα
επιδόµατα για άτοµα µε ειδικές ανάγκες, το ΕΚΑΣ, καθώς και τη
χορήγηση χαµηλότοκων και µακροπρόθεσµων δανείων.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι αυτά επιτεύχθηκαν χωρίς να γίνει καµ-
µία έκπτωση στην ανάπτυξη της οικονοµικής δράσης, αφού επι-
τεύχθηκε και µε την πιστοποίηση και του ECOFIN και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αύξηση του ΑΕΠ και ρυθµοί ανάπτυξης
4%, βελτίωση των µεγεθών τουρισµού, των εξαγωγών και των
επενδύσεων µε παράλληλη µείωση της ανεργίας και των ελλειµ-
µάτων.

Σηµαντικό στοιχείο και στον απολογισµό του έτους 2007 ήταν
το υψηλό δηµόσιο χρέος, κληρονοµιά, όπως προανέφερα, των
προηγούµενων κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας πέτυχε το 2007 έναν ισοσκελισµένο προϋπο-
λογισµό µε µειωµένο δηµόσιο χρέος και µε αυξηµένα τα έσοδα.
Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι η τότε Κυβέρνηση ακολούθησε

πιστά το πρόγραµµά της για ήπια προσαρµογή χωρίς επιπτώσεις
στην κοινωνική της πολιτική, µε παράλληλη µείωση των φορο-
λογικών συντελεστών για φυσικά και νοµικά πρόσωπα.

Ο ισολογισµός και ο απολογισµός του 2007 έχουν ελεγχθεί και
έχουν πάρει την έγκριση του Ελεγκτικού Συνεδρίου του Κράτους.
Η διαχείριση των χρηµάτων του Έλληνα φορολογουµένου ήταν
ορθολογική. Ο προϋπολογισµός προέβλεπε οικονοµική ανά-
πτυξη και κοινωνική ευαισθησία. Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας το 2007 τα πέτυχε και τα δύο, θέτοντας πάνω απ’ όλα
το συµφέρον του Έλληνα πολίτη και τον άνθρωπο.

Σήµερα, υπερψηφίζουµε τον απολογισµό του 2007, γιατί απο-
δεικνύεται ότι ο προϋπολογισµός υλοποιήθηκε µε αξιοπιστία,
διαφάνεια και αποτελεσµατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της Βου-
λής των Ελλήνων, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις συνοδοί -καθηγητές (Β’ οµάδα) από το 22ο Γυµνάσιο Πά-
τρας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της συνεδρίασης της Πέµπτης 5 Νοεµβρίου 2009 και ερωτάται το
Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της συνεδρίασης Ζ’ της Πέµπτης 5 Νοεµβρίου 2009 επικυρώθη-
καν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 19 Νοεµβρίου 2009 και ώρα
09.30’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του
Υπουργείου Οικονοµικών: α. Κύρωση του Απολογισµού του Κρά-
τους οικονοµικού έτους 2007 και β. Κύρωση του Ισολογισµού του
Κράτους οικονοµικού έτους 2007, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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